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[The deposition was called to order at 1342, 18 July 2004.]
LA: Let's get started. It is July 18, 2004, at 1342, and

present today are:

PERSONS PRESENT

MAJOR GENERAL GEORGE R. FAY, DEPOSITION OFFICER (DQ);

—chbmmn (RC) ;
—LEGAL ADVISOR (LA);
—DEFENSE COUNSEL (DC) ;

BRIGADIER GENﬁRAL JANIS L. KARPINSKI, DEPONENT (WIT); and
— COURT REPORTER (CR), who has

previously been sworn.

[Tne deponent was sworn. ]

Questions by the depositicn officer:

%. For the recq:d, Gensra., could you please give me ycur

full name, your rank, and your social security number?

A. Janas Leigh Karp;nsk;,_:, Brigadier
Genera.l, U.S5. Army Reserve Ccmponent,_

C. What is your curren:t unit of assignmentc?

A. I'm attached to the Readiness Cbmmand at Fort Jackson,
South Carolina.

Q. AU some point in time, you assumed command of the BQO'”
MP Brigade. 1Is that correct?

A. Yeg, sir.
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0. Could you tell me when yOﬁ assumed command of the MP
Brigade?
A. On the 29 of June 2003. I had been in theater for

about 10 days, maybe twc weeks, at that point, and took command

of the 800" MP Brigade from Brigadier General Paul Fill.

C. Anc when you took command, who was your rater and‘who
Was your Senior rater?

A. Nokbody knew, and I asked Major General Kretzer at that
rime----

2. I'm sorry. Whe :s Major General Kretzer?

L. Major General Kre-zer was the commander of the 377}
Thezzer Suppcrt Zommand. - believe his first name was David.
Befcre the chaﬁge of command, I went in to ask him because
General H.l1X was racted by General Kretzer. I asked General
Kretzer if he was going =c remain as my rater. He said, "No.
You'll move up tc Baghdad anc you'll be rated by," ané this is
exacily how he said it, sir, "You'll be ratec by, I guess, the
DCE and ﬁhe commander. "

I said, "Okay. Does -t make any cdifference that we're
just attached to them, we're no: assigned to CJTF7?"
He =aid, "No. It shouldn‘t make any difference at all.

You're working in their backyard.®
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And actually the guestior had come up before that when

we were in Baghdad--General Hill and I, before I took commans,

we made a loop through ail of our facilities, and i: was whern we

were up in Baghdacd, and I met General Wodjakowski and General

Sanchez. General Hill actually brought up the question with the

operations officer, which at that zime was a Brigadier General

Davis, and aske€ nim whe was rating the separate unit

commanders. He said, "It varies. Ask 'Wedjo,'' meaning
Wodjakowski: We d€id, and Wodjakowski said "We carn work all of
the getails cut once you get ur nere to Baghdad." So that was

one ¢I the reasons why asked General Kretzer about the rating

schems, and he seemed »c De .n acreement with that.

Whe: tne headguarters actually moved up to Bachdad--we

errived in Baghdad cn the 1% of July. It was at least five days

later when I hac the time to s:t down and talk To General

Wodjakowski, aboul the direction we were going, some of my

concerns, because we had nad several conversations at that point

with the people at the coal:zion provis:onal authority, and they

had a different understanding o how we were going to work and
g g

how murh we were going to be involved in the prison operatians--
the civil:zan prison operations, so - needed some clarificazion,

) »
ané ne said to me, "Well, I der't know. Maybe you'll be rated

by Ambassador Bremer."
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-8o I said, "Well, I aon't want to be rated by

Ambassac‘l’or—'becauSE we have a military funcricn, here.”

He said, "Well, “ust give me ycur support form."

S

My aid ook my support form over to him, it had to be--

C. Now, this was to Generél_
A. To General-: the CJTF7. He took the

support form over the cbjectives listed on it and the data

filled ouz. The next day, General—s ai1d called and
said General—s noT rating General— So 1

ralke¢ to nim at the update, Two nights later, over at the
£JTT7, and he said, "Yeah, -ust give me the support form and I
zar in:tial it. Whatever works best is what we'll do."

It was more along the lines of a generic conversation
than 2t was, vou Know, “tris .3 why I'm not geoing ¢ rate you.'

Anc T sazd, "My &:12 ‘got the support form pack from your

Ke sald, "No. I think yocu had the wrong ainformation.

Just get it back tc me.’
I saig, "Okay."
2. DApproximately wha: date was that--the seconc

conversation, we're referrisc tc now? The one where it had
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already been returned by the aic and now you're speaking with
him a second time. saying----

. fhis nad to be towards the end of July.

C. &ané you had taken over command?

A. At the end of June.

G. So we already have a month lapse, here, between the
time that you arrived in country, you did yoﬁr initial tour, you
had.yov initial conversations before you even moved out to
Bégndad, and now it's a mcszh later, and we still haven't
reso.ved the issue of who your rater is. IB that correct?

L. Thet's correct.

Anéd I xnew that there was conversations about it,

because I saw C‘olonel-ow: . the CPA.
c. _COlonel-s the JAG----

A. He is the SJA for che CSTF7, bu:z he, at that time, he
was playing a major role down at the CEFA. His ocffice was down
there, that's where we could usually find him, and hg was always
in the--akove--in the update areas. anc he had a regular desk
there anc everything. -General Sancoez was down in the CPA
builiding at least fifty percent of his time, sC Colonel-
just kept nis office dow: theré. I tkink that that's what the

focus of his legal actions were. That's where I always found

Lh
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him. He said to me, "I think there’'s a lega. problem with

.Géneral Wodjakowski rating you."

-

1 stopped in the hallway, literally, and I said to him,
"Losk, this is ridiculous. I feel like a commander without a
home . We can't get office space down here. Nobody wants to
give us guarters over at CJTF7 over at Victory, and now you're
-ellinc me there's a iega. .imitation that Wodjakowsk: carn't
rate me."

He s&za, "I th;hkhwe're wérking it out, but what's the
problem with General Diamend rating you and General Kretzer
senior ratinc you?"

I saié, "Thev're :m Kuwa:T. I don't see chem."”

Because I hac one uniz--and he promised me tnat he

woulZ work It out.

-Q. This is Colonel—
A. This is Colonel- He said, "I'll get

clarif-cazier. 71 think we'.. be able to work through the legal
limitations."

We had a unit down at Bucca--Camp Bucca was the first
prisoner of war camp, and we continued te maintain that unic.
So every time I was going down tc Visit that unit, 1t was so
close to the Kuwait border, I would t>y and gc over to see the

people that I had working dowr there in the rear element, the
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rear detachment, and I would usually see General--General
Egamonijtook over, then, for General Kretzer, and I believe that
that was in August or Septemper. I really don't have a clear
recollection, but I -saw him. I asked General Diamcnd
specifiéaily, the first time I saw him down in Kuwait, wher he
took over----

Q. Wh:zh was anout Augus;?

A. Which was about August. I asked him specifically if he
had heard anything. We were frying to work out whatever the
legal lam:tations were to be rated by General Wodiakowski and
senicr rated by Sanchez. He sa:d, "That's my undgrstanding.
You're no:t down here. You don't work for me. And General

McKierman 1Sn't even in tne theater now, 5o it would be hard for

“you o be rated the same way that General Hill was." He =aid,
"We hear you guys are doing great things up there. I know you
have an enocrmous miss_.on." We Qen: over to Bucca and back up to
Baghdac.

We were having priscns meet:ings at leasSt three times a
week . ----
Q. We can get Lo the operations, and we will, but if we

could just ger to the point wnere when was it that somecone
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actually accepted your OER support‘form and signed off as your
rater and agreed that those were good goals?

2. General Wodjakowsk: had my support form, 1 gave it to

nhim myself. He said he wasn't going to be bothered with all of

tne details of the initials and everything else, that ne knew
when I geot there and he knew when he accepted responsibility for
me. The aid furnished z copy of the rating scheme that had we

being razed by Genera—and senior rated by General

Sancaez.

C. Do you have a copy ¢ that rating scheme?

A. I'm sure they go in the 80C™. I don't have a personal
copy of 1:, berause all of -he f:.es were shipped back in the
connex to the 800%™, I'm sure--I'm positive they have a copy of
the ratinc scheme.

Q. So cid General_or General-zr anyone
actua.ly ever éign the form, :nitial the form, énd give it back
o you’?

A. No, sir.

0. While you were operatiing there as the BOO®" MP
commander, who did vou believe your----

A. General Wodjakowski.

Q. Was your rater?

A. Yes, sir.
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Q. Who did you believe your senior rater was?

A. .Gene:al Sanchez. That was on the rating scheme. I
responded tc his reguests for information. I responded----

. Q. Now, who's rating scheme are you referring tc?

A. CJTF7, sir.

©. And you actually saw that?

A. Yes, sir. I d:zc.

C. So, somewhere, there is a copy of that, be that at the
802t or at the CJTF7 level?

A. Yes, s.r. BAnd, Majo-who was my S-3%,
received-many phene calls abou:r getting the support form over to
Ceneral Wodjakowsk: because they wanted tc publish this rating
scheme and they wanted tc make sure that they had a: least on
file a suppcrt form for everybedy.

0. Well, I'm a livtie confused now. If you had given it
to them. why were they calling sc freguently asking for ic?

A. I don't know, and I didn't ask.

0. Do you send it tc them every.tlme they asked for it--or
did your 5-1 send it to them every'tlme they asked for ac?

A. Not every time. He sa:d, "General Wodjakowski has the

suppor:z fcrm,” and then tne aamin officer, I zhink it was a

coioneél who called the last time, said, "I don't know what the
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disconnect was," or words to that effect, "but he does have it,
we have it, everything is in order mnow."

DC: You didn't realize it was that complicated of a
question, did ycu?

DO: I @didn't. And my next guestion will explain why. =
actually, aleng with interviewing a great number of people,
General WOdjakonki is one cf those that I've already
ihterviewed, and when I asked him the question, he tolc me,
point plank, that your rater was General Diamond. That, indeed,
he wasn't yocur rater.

WIT: Not true. However, sir, I will tell you that when

~ail ef this--because wha:--probably fzom November, when units

Kknew tney were getting ready tc leave in the December, January

cimef-ame because they nac completed their year or were getting
ready to relocate to Kuwait for the.r redeplovment, Tthey puc Qﬁt
at every SUU, every Beparate Unit Update, that I attended, and
they put it ou:t more citern tharn tnat, "2c not send your OER
shells over to General Wodiakowsk.. He doesn't want to be
jnundaced with these, and he'll ask for them when your unit is--
1t will be a part of the traﬂsi:ion procesé." So, we got.that

nocificacion because I was on the rating scheme, with General

Wodjakowski as my rater and General Sanchez as my senior rater.

10
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DC: As a point of clarification, sir, General Diamond is
the one who actually rated her.
WIT: Because when we got down to Kuwait, I dropped cIi my

support form as part of the transition. My colleague, the

“commander of another MP brigade, General Geoghan, Deniis

Geoghan--ne was in Kuwait from ‘July when he arrived ancd rook
command of the 220 MP Brigade, and he remained in Kuwait until
;hé beginning of November. Sc when he came up into Baghdad, I
gaid, "Dennis, what are you trying to do? Get twoc OERs from
this deployment?”

He sa:d, "No. I'm -ust going to ask ‘Wodjo"to rate
me . "

T said, "He wasrn't your rater while you were in
Kuwait. Yeu had mcre than 90 deys."

He gaid, "Ahh, it doesn't make any difference."

I said, "Genera. Ziamond should be your rater.'

He looked me straight in the eye, sir, and he said,
"Do you want General Diamond to rate you?"

T gaid, "But you were cown there for four wmonths.
Th:s -5 a distorticn of the truth. Ii's a lie.”

He said, "'Wodjo' said he'll de it. Nobody's going

to pay any attention to itc.”

11
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5o, he was, in fact, rated--or should have beer rated

by‘General biamond'for four months, aﬁd then rated by--there
wouldn't have beern enough time for him to be rated by Genera.
Wdeakowski. So he said, "Wrnat does your suppert form look
1ike?" That's how that conversation came up.

I said, "I have my support form, but our missions are
completely different, Dennis, " znd T said, "And you're not
supposed to give it Wodjakowski until the transitions of
authoricy is cémplete."

That night, he came back over to my T0C and said, "I
gen't +hink General Wodjakowsk:'s going to rate you. "

I said, "WhaT <&¢ vou mean?!

He said, "He sayc he's rating me as an MP brigade
commancer andé Spain, the Corps MF brigade commandexr . '

1 said, "You know, we've gone back and forth over
this. Genera. Wodjakowsk: is listed on the rating scheme as my
rater, s¢." I didr't Tun riéh: over to the CJTF7 Headguarters
and ask him, because I cidn't want to put General Geoghan, you
know, as the courier.

Sc wher I was a:- thne SUU the nex:t time, which I
pelieve was the next night, the update, I asked General
Wodjékowski, and he said, "Dor't give me support form until the

traneition, Karpinski. You're no different than anybody else."
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I said, "Are you ratang me, sir?"

m
mn

He said, "Is my name on the rating scheme your
rater?"

I said, "Yes, sir. But there's been some confusion

ana I jdst wanted to make sure it was righz.”
So when we got down to Kuwait after the tramsition of
avchority of the BOO™----

c. When-did ~hat conversa-ion occur? The one where you
nad asked, egain, about the ratinc scheme and about him rating
you andé him sayirng, "Do not give it to me until after SUU"?
Whern did that occur?

A. Until a‘ter the--or durinc the transition of authority-

-there was a lot of acronyms that they used: TOA, SUU, BUA, all

"-hose things. But this was afrer the transition--it was

supposed tc be.part cf the trans-tion packet. It's my
vecollection that it was after--I hadn't seen the photaographs
yez, but this was after the Iransiiion--1it was supposed to be a
parc of the transition packer. It's my recollecticn that it was
after--I hadn': seern the pheotographs ye:, but T had known--1

already knew that there were allegations.

13
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Q. 'This is January?
A. January. Mid-January.

So-when the transfer of authority was under way, we
priefed General Wodjakowski--all of the MP brigades briefed him
at the same time w.tn the replacement brigades in ~he briefing.
General Wodjakowski was there. He said, "Fine. Okay, guys.
Just give me the rest of the stuff you're supposed to turn over
<o me." 5o we did. I believe everybody did. I know I did.

C. This was in January?
A. Thnis was the last weex of January.

And then when we ¢:¢ the TOA--we did the transfer of
auznority cr the 15 of Fecruary a=d on the 2™ of February we
flew cown to Kuwait. Lieutenan:t Colonel-phonetic], who
wac the senior person i the rear detachment down there for me,
the 805", and she said tec me, "Dizmond says you have to give him
a support form because Wodjskowsx:i's not going to rate you."

and I can't say I remember it verbatim, but I remember
saying, “Weil, sure. Why not? Everyzhing else has changed.
You know I lef: my support fert up there. Do you think he said
anything toc me?"”

Shersa:d, *Ma'am, I dorn't know, but General Diamond

said General Wodjakowski's naot going to rate you. "

14
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Q.-lSo did you actually give a support form, then, to
General Diamond?

. I did.

C. And that would have been in Jan----

A. February.

0. And did you have any conversations with General Diamona
in February after you gave him that support form?

A. No. What I did was take it Dvef. I asked his aid if
Genera: Diamond was avallable, and he said, "No, ma'am. He's
really ncz."

'I said, "I have suppert form."----

¢. In the whole time tha: vou were there, it would have
been from CJune, as 1 recall, through February, now?

A. Yes, sir. -

£. Did you have any ccnversaticns with General Diamond
abour performance or issues or the gperations of the go0t™™ MpPs or
wiat was geang on? The n&rmal cocrnversations that you would have
wizh someone thar would be your rater?

A. Nog, sir. I did talx tc him several times, and, like I

said, every time I was down ir Kuwaiz, I went over--and I really

went cver to drop in and see him. One time I visited him

because I knew that General Helmeley |[phenetic] was coming over,

and I wanted to know if they had the details oI his schedule so

15
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I could make arrangements, 1I 1t was possible, ro see him up at
Baghdad. They didn't have them at tne time----

Q. So, in your mind, there wasn't this usual command
relationship between you ané General Diamond?

L. Absolutely not, sir.

Q0. You believec that you.were working for General
Wodjakowski, tﬁan; correct?

A. And General Sanchez.

0. Did you accept an OER from General Diamond?

L. I dig not.

2. You did not?

L. T dic¢ not. He tclc me he was not going to rate me.

C. General Diamonc was:;: going to rate you?

A. Yes. That's exaczly wnat ne zcld me.

C. Why was General Diamond, now, not going to rate you if
ne was going to be your rater?

4. 1 cropped my suppert ferm off with the aid, witnh a note
atcached tc ‘t, "sticky" note, that said, "I've heard you're
supposed to be my rater,” nex: line, "News to me. Just in case,
thic is my suppor:= form." Lef: it there. For net being

available, 30 minutes later, Lieutenant Colonel-

[phonetic] was in receipt of that BuUppCTL form, from General

16
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Diamond, who said to her, "Would you please tell your boss that

T'm not going to-rate her. I don't need this.'

She broucht it over to me. I saic, "Thank you very

much." - took it back over. I said, "I need to see Genera.
‘Diamong.’

"Ma'am, you just missed him." That's what the aid told
me .

I said, "Would you please leave this for him," and

there's z note on the fron:t, now, that says, "Please, call me. "

"Ec he didn't cal.. 5c I called him. It must have been
abou- 10 o'cloeck at nignt wher I spoke to him, and he said----
. And you were still in country In February at this

point?

0. In Kuwa:t?
A I KawaZlt.
I saic--and we had not--at that point, we didn't know

that Genera. Taguba was conduciing an 1nves:iga:ion.--That's not .
true. We had heard rumors thnat General Taguba was conducting a
15-¢ investigation, but we 212 not Know what ¢ was involving or
any-hing at that poant. When I caiked to General Diamond con the
phone'at about 10 o'clock that night, I said tec him, "I was told

that General Wodjakowski's not going tc rate me because we're

17
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not assigned. I thought that that legal oroblem had been fixed
acéording to Colonel -back months ago. "

And he said, "Well, I'm not geoing to rate you either.
I didn't see you up in Irag, I 4den't know what you did, ana
General W&djakowski's your rater."

Two days later, that changed. He said, "I called
Generai dejakowski.- Genera. Wodjakowski said he's not going Lo
rate you."

- said, "Well, whc do I work for?"

Ard he said, "we.., right now, 1 guess you work for
me."

Ané - said--his -:rst name is Mike. I said to him,

"Mike, you never came up and saw me 1n Baghdad. The half a

dozen Times “hat I was ;ﬁ Kuwai:z in your office, you spoke about
11 of the great news you hea;d abour the 800" and you were
sorry that you couldn't support us more with the reguirements we
haz at the prisons, but you Qere nor “unded or your budget would
not allow you o provide ail ¢ the sSuppcert that we needed for
refurbishing and supplying the prisons.

He said, "I know. I know. 1 know. But, apparently,
General Wodjakowski's not going Lo Tate you, 50 I'm your rater,

or sc they tell me."
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Q. Did he rate you?

A. He did.

0. Sc you accepted ar CER from him?

DC: Received. We don't like the word "accepted."
C.' Did vou sign the QER?

A. I did not.

Q. So do you have an official positior relative to that

QER?

L. He wasn't my ra--I have to appeal it. I nave to file
3----

DO: Okay. 1've got ::. Thank you.

You're right. I wasn't expecting that much
information from the Zirst guesiion.

5C. T weu.dn's have either, but I kmew the background so I
knew what was going to be coming as soon as you said it.

2. Goinc back e whern you first took over command, you
rook cver command from Genera. Hill, as 7 recall ycu saying, and
you did an initial tour. Can you tell me what your initcial
;mpressions were, coming in to command the B800°"?

W2T: Prom that tou=z?

Q. feah. What was irn your mind when you first showed up
and you're a newly assigned commander, you meet General Hill,

ou finé cut wnat the missicn LS ou're new in country, you go
‘ ry. Y

19
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on a tour--tell me what your inltiél_impress:ons were oI the
unit?

A. Just very gquickly, I'll tell you that I commanded a
batta-ion under the .800%, sc I knew what the missions were cf
the battalions that were assigned, but looking at the lay down
from the units that were in theater, I knew that they had éomé
combat support units there. They had units that they'd never
workxed with before assignec to the 500, and coming from the B1™
RSC, I was well aware of all of the problems that units were
having--nct -“usc the military police units, bur all of the
problems that the units were Taving at the mobilization
stations. Crecss leveling wag a nightmare and equipment was a
nightmare. ‘I'was well aware of thaz. Sc I was prepared for
getzing xnto the theater, but there was & delay, because they
were planning te send the goc™ MP Brigade back to the states.
and ther the decisicr was made through SENTCOM fphonetic] that
it would be a grea: idea for me to even have five or SixX weeks
with the brigade in theazer. _Sb I had & couple pf conversatlions

with Geaeral Hil. before I gor there. He was talking about how

the units were since the end cf majcr hostiiities had been

declared in May, they were rezally winding cown as far as the EPW

mission went, that I would have some time with the soldiers, and

20
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that wbuid be a good thing. Anc I was in full agreement with
that.

I said, "Well, where are you, nRow, srx?"

And he saic, "We're in Kuwait, but the EPW camp is just
across tne border at Bucca, and we have two other locations, and
they've beer tossing around the idez cf some of the units going
<o Bagndag."

Sc I said, "EPW operations?”

Anc he said. "Nc. This is a theater-wide shortage of
MPs. So some cf the units that act here late, they're Jjust
talking abou:r the possipility of moving them up to dc regular
military police operationsg.”

So when I go:t ntc the theater, I arrived a:- apout 2

6'cleck i- the merning, I think I got about four or five hours

ef sleep, anc then the next day, I went in, and I was briefed by

rhe staff and what they had beern doing and their contingency
plan for shiftinc units fcrward. burt they were no longer calling
it a centingency plan.be:ause tne FRAGC had been cut to send the
units forward tc Baghdad, and I ssad, “Combat support units?"
‘And she said, "No, ma'am. We're goling tc be deoing
detention operations in Irag."
"can I see the FRAGO?" The PRAGC says rebuild,

restore, and operate Iragi correcticnal institutes and secure
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che MEK and continue your missicn at Bucca, the Corps holding
area,‘which will be transferred over to you ané the mission for
the HVD, the high value detainees, the deck of cards.

Q. Okay. You're gerting into what your missions were, but

if you could just give me what your impressions were, relative

tc the units that were agsigned to the 8002 If you could tell
me what you believed tc be trne conditions of the unit.

A. Okay. Orn this quick whirlwind tour, which was the next
dav, we went cn it--so I had this idea that we're going to do
this new operation, cross the border into Irag and go to Bucca

first. It was a fairly typical. EPW operation. Wires, receipt

_prisoners out Lecally around trne camp doing the work projects

<hat they can send EPW's ocut on. The population was probably
berween five and sever hundrecd at Bucca. They had closed a lot

of the compounds, because they were releasing a lot of the

prisoners. Bul they were--Buccz was net a very good location.

=

There was a tremendous population cf flies. The soldiers seemed

to be happy, but their morale was cood because they believed
that they were going home. We lefr there, we went to Tawil

[phcnetic], where the conditions were rea;iy terrible for .the
soldiers, bur once again, I asked the commander, and he saiﬁ,
*The morale of the soldiers is much better, now, because our

population of prisoners is now about three."
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the soldiers didn't have mess hall and they'd like te have a

I said, "About three hundred?"

He said, "No, ma'am. Three. We're really just the
transfer.point, a mid-way point between Bucca and the Corps
holding area, so we have nc population right now." And he said
mess hall.

And everywhere inl::aq iz was austere, but if you
talked to the soldiers, :hey wanted to know when they were going
home. It just so happened that when we were at Tawil
[phonetic] , ----

Q. Was their performance gocd up te that point according

to what General Hill had tcid you? Were there any problem

performers, specifically by unit, or any problems zhat General
Hill passed on tc you as he was leaving comman-d?

A. As he was leaving command, put at that point, he didn't
share. He said, "Thnere's peen some proplems, but wWe can valk
aboutr them when we get to Baghaad.”

¢. You have significant backgrounc as a éoldier and also
in military pelice. Anything far ou: of the ordinary relative
Tc the 800" MPs that struck you when you Iirst took over
command?

A. They--not--not--I guess from that trip, yes.
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AQ. What was 1it?

A. -Well, I came tc find out that Colonel- whc was the
depury, was really running the whole brigade. He hacd takern
charge at Bucca with Genera. Hill's blessing and concurrence,
and he was not letting the battalion commanders do their job
shere. He wanted to be it charge. I talked to each cf the
pattalion commanders at Bucca. I talked te the battalion
commander at Tawil ([phonectic], ané when we got toc Baghdad, I
ralked te the battalion c;mménderé up there and it was the same
sentiment.

Q. How many battalions were assigned to the 800" whem you

took over?’

A. Nine. Bu: some cZ tnem were smaller in configuration
than & normal sized battzliom. They're the liaisor battalions
and they're much smaller. Bu: there were great companies

" assigned: National Guard and Reserve. " Unfortunately, there

were losses for primarily medical reasons at that point, anc
when - asked the S-1 tc jus:t give me a snapshot of what the unit
strength was, it was not & gocd thing.

Q. Wna:- was the unit sirength when you took over?

A. Well, each--say & bat-alion was supposed to deploy with
nineﬁy percent, some of the battalions were down tO EBeventy-

eight or seventy-sixX Dercent.
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0. Now, you had nine battalions. How many of them were

down that low?

A. All of chem were down to at least eighty percent. 3Some
o0f them were lower thar that.

Q.- Ahd can you tell me about tha personnel issues relative
toc replacements?

L. There was nc replacements, Sir. We couldn't get MP
companies transferred from even Kuwait to the 800", They were
using MPs tc do entry :on:ro: security. Not_tha: MPs can't do
tha=, they can, but any so.dier can do that. When you have a
requirement for MP specif:c work, like we did at the detention
facilizies, you can't take & marine or a field artillerymar ana

uT him 1n thnere because vou say, "here's a soldier," but you
Y b

- can put them on entry control peints and pass the MPs along, and

thev refusedrtc do 1t. Cne of the reasons that we remain--I
dor.'t want to forget toc make that pecint, because there was a
vzlid reason--CFLIC's dererm:nation, not mine, of us remaining
assignec to CFLIC as opposed to being agsigned to CJTIF7. 1 was
raid that that decision was actually an arguing point between
Géneral Wallace, first, who.was the Fifth Corps commander before
Genera: Sanchez. I don'c know 1f he was the CJTF7 commander,
but----

DDO: He was neot.
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A. ----but they disagreed over how the--there was some
concern from General McKiernan that the MP brigade would be
assigned to CJIF7 and then they would be broken ur to use to
supplement the Fifth Corps MP Brigade, the Corps--the CJTF7
Br:igade, and to do other MP type missions other thar cetention.
So thatr was a conscious decision on General McKiernan's paft;
CFLIC's pari, zo keep the 50c°® MP Brigade assigned to CFLIC as
opposed tc assigning them te CCTF7.

DC: I know that Training is an issue and has been issue
relative tc the BOC™ MPs 1rn the prior discussions that have
occurred i some of your cdlscussions with General Taguba and
some ¢I the statements you made relative to training. You had
nine ba:talioné assigned.

2. The B00™ was arn EPW--2nat was the mission of the B0D"F?

k. [The deponernt :zndicated an affirmative response.)

¢. Cf those nine battzlions, could you tell me how many of
those were actually trained as EPW battalions and which ones had
only l;mited EPW training?

A. The ones that were ét Bucca, the 724%%, the 530%----

Q. t might be bet:ter :f you could go----

WIT: Give you numbers?

DC: Well, the numbers are fine. 1 just have to absorb

chem.
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Q. So, at Bucca, there was?

n. Well, there was four battalions at Bucca. They were

‘all trained in EPW operaticns.

"C. They all were?

2. Every one of them, T~he battalion that was at Tawil
[phonetic] was crained in ZPW. The battalion that was up in
Bagndad, the 400%™, knew EPFW and they were trained in EPW, but
they're AT's for previcus years had been combat support, NCT EPW
missions. Tﬁe companies -ha- were zssigned to the bartalions,
and —hen the VLDs--I'm sc:ry,':he otner battalions, the liaison
pattalions, they were all EFW. ~hnev had plenty of training in
EDW. They didn':t necessar..y have fermal training in detention
cpera-ions belore they deplbyed, pecause detention cperations
are vastly differen:_:han £PW cperat.ons. Therein lies one ol
the proplems from the stazt. people didn't get that
clarificazion, and I know_:hey didn't get tha: clarification
when the dec:sicn was made, Decause when I went to Genera.

erzer and said, you know, detentlon is nor really our mission

G

and -t is not a heavily trained m1SsS-On for the military police,

_whether it's active componen: cI not. He said, well, maybe, but

your brigade has the mission closest Lo detention operatiorn.
Q. Did ycu disagree wixth that?

A. 1 cid.
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Q. Wnat did you beliéve che alternative to be?

R.‘ There was no alternative.

Q. Alright. If there was no alternmative, I'm somewhat
confused. Because if we have all of these people to be detained
ard they need to have a detenticn unit be assigned to them, who
would you have suggested be used for that if not your unit?

A. Well,.l actually went in there asking for a delay in
our relocation to Baghdad, bezause----

Q. BAnd whc were you speakinc to, again?

A. General XKretzer. Major General Kretzer, the 377%"--we
were a t—heater aséet, so during the initial----

c. Tﬁis is the init:al, before you moved up to Baghdad?

A. It was when we came back from the whirlwind tour.

0. Ycu asked for a delay., ang what was the----

A. T went in and I said, "Thi:s is not really our missicn:"

He gaid, "I know, but your brigade is your closest to
detenrion."

I said, "Sir, ig there any possibility that--we haﬁe a
ot of soldiers that are wardens and jailors in their civilian
jobhe ancd we're going to rely.heavily on their expertise, but EPW

operations are different from EPW cperations. Is there any

chance we can delay moving to Baghdad--"
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"No. They needed you there last week. There won't be
a‘delay."_ Angd he said, "Sc up there and do the best you can.'

.Eefcre 1 even took command of the brigade, some of the
units had already gone up tc Baghdad. We had the 400 up there,
and they had the 72" MP Company, which is National Guard--:it has
to be one of the fines: military police companies I've ever :
worked witn. They had people that were, like all of our Reserve
ugits chankfully do--we have a lot of police cfficers, fire
fighters, and everything, but tney were--they were running Abu
Ghraib. They were on the grounds of Abu Ghraid. The 400 and
rheir supcrdinate companies were, at that time, up until the
FRAGO arnd the -ransfer of responsibility, were assigne@ to the
Fifch Corps MP Brigade--that was :olonel-

Wnen - go:r to Baghdad and went out to see abu Ghraib
and the 72™ MP Company, those soldiers, 183 cf them and their
leadership element, gatherec arcunc us, che command sergeant
major and myself, and told us that they hadn't seen the
commander since they'd been tnsre----

Q. This is the 400%" MP erlgéde?
2. This is the--there's the 72 MP Company, subordinate
unit of the 400" MP Battaliocn.

Q. Who were they referring to?

A. They were referr.ng o Colone]-
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Q. Which would have been 400 Mp Battalion commander?

A. No. It was the Corps----

po: Okay. The brigace commander.

A. I said tc the Batta.ion Commander, Colonel—

"Why hasn': he beex out here?

He said, "Cclcne-do.esn'c even -reat us well, and
we'Te co-iccated with nam.” ke said, "I've been ocut here as
cfren as_possible, but the one time that the unit saw the

command sergeanz maior, he SToppes a soldier and teold him his

sieeves were too shor: on his DCUs.”

~hey hadn't seern anybody--because with the FRAGO and
-ne 600 MP Brigade movang t: Baghdad, we were taking over the
respons;biiziy for those unzts--a’. of the Reserve and National
Guaré units that were under one of my patcalions, but they
haér't received any supper:t, they hadrn't received any logistics,
they hadrn't reéezved any encouragement Irom théACorps, fxrom the

CcaTr7

— whe was —ne company commander, and his first

sergeant told me then. I saxd, "Can you do the detention

whc was their headT:arters at the time. They toid me,

mirgsion?”
He said, "Ma'am, as long as you're here ané as long as
we have support, we car do this missiorn.”

I said, "How are you going tc do 1t?"
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He said, "First, we have to rebuild this place and
rhere's some discussion abdut whether we're even going to be
able Tc use it or not, but we <an do it."

And, sir, we walked through that prison knee-deep----

c. .If we can, we'll get to the arrivals at Abu 3iaraib, but
I'w still znterested i1n the training issues.

A. Well, I think--I know that every one of the units I
spoke To, .S1r, iﬁcluding tme unir that was over doirng the HVD
issien and near the airport, another MP battalicn, Colonel

— was their commander. Everywhere I--whenever I
wen-, - talked to the leadersnhip and spoke tc the soldiers.
They were confident tha: thevy couid do the mission. The
urfertunate Liming was that thev also heard--when we got TO the
unit —ha: was doing the Tas Ferat jail complex, the civilian
42il complex, . in downiown Baghdad, they heard from somebody inr
. CPa that they were going to be pextended, that they were not
going home, that they were £Zing i< be in thearter for ten months
and eight days.

C. Sc you have--now you're bringing in a factor relative
to morale and the impact of tne morale. I still want to get at
chis issué relative —o the training. 3¢, going back to wnen the
original decision was made. They nad to move the 800" up for

whatever reasons existed at the time, and you believe thar your
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unit was not adeguately trained at ﬁhat point, and you brought
tha: to the attention of Majcx General Kretzer. He said, "They
nged you up there now." So you moved the units up there at chat
point?

L. Some of them had zlready been moved upfthere.

0. Sc, in your mind, now, &as I hear it, there was a gap'
petween wha:t they know, wha:z they've been trained to do, and
whar the.r mission is now asking them to do. What did you do to
fii: in that gap?

A. My perception: This 18 mot what they deployed to do
and now they're beinc g:ver this mission, but I talked to
coldiers and I talked zc ba-calicr commanders, and they felt
that they were ready tc cc this mission,

Q. So did you make 2 determination at that point that the
training wag therefer adequate?

4. Yes, T did. I knew that the scldiers Qere trained and
ready tc do the mission. They'd been on site, they were working
the missicn, ané in talkinz tc them and to their battalion
commanders and the company commanders, firs: sergeants--they all
felt that they were ready to do it. So I changed my----

pC:  Just to clarify something that she said earlier and
make sure---hese units had people in there that had done

detention operations Irom the civilian world, and she believed
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thét thbse people could train the other peéple internally. And
I just want to make sure that's clear on the record.

€. Is that accurate?

A. Yes.

DC: Yes. I understand that.

DC: Okay.

WIT: And in addition to that, sir, the SJR, not only from
che brigade, my JAG off:cers fer the briéade, from the
bat-alions, were giving refresher training on Seneva/Hague, the}
were expiaining tc :hem rhe differences, and this was a legal
quest;on; not necessarily & =raining guestion, but they wanted
co make Sure that the MP: understocd and they got clarificatien.
Zrom Colcnel-wculci irag: prisoners be affordec the same
rights. |

50: 1 understand. I-'s an ampor:ant area that I believe
needed to be cleared up because perceptions have been created
that in fact these MP uniés had been placed with inadequate
training and that, in Iacct, the ;raining was not up to what the
missicn was calling for, and pased on other parts of the

investigation that I have ccnducted, other than incidents that

occurred at Abu Ghraib, that “here was a significantly favorable

impression of many of the units and soldiers of the B0O™, and,

in “act, it doesn't seem to be indications of inadeguate
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training on the part of the 800t for these detention operations.
And Qhét.I believe I just hearé you say 1is that you made your
command judgment that there may have been a shortfall, but after
doing a command review anc checking with the scldiers and
understznding that a number of them had civilian perscnnel
skills that they were going tc bring to the table, that you
judged that it Qas an adeguate situation, given the
circumstances, for this missicn to go fdrward. Is that
accuratce?

A. Yes, sir.

C. Because that is not the irpressicn that I pelieve the

.general pcpulation currenTly nas.

A. Sir, I dc want tc tell you that I was not At mobe
[phone=icl stations when rhese urits deployed. Many of them
talked apout what a bad experience they had at the mcbilizatich
c-ations, that it was a goo¢ ching that they were trained
otherwise by their units cr while they were at Bucca or at Tawil
[phoneticz] .

DC: I want to put it ou:r. sir, that a lot of the general
pcpuloﬁs percepticn of what oécurred over_Ehere 1s based upon
what happened at Abu Ghraip in cell bleocks 1A and 1B, buﬁ also

on the summary of the Taguba Report with outring of the annexes,
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which somebody leaked it to the press and put it on the
websites..

DO% Okay. However tney got them, I just wanted ro make
sure that in this forum, at least here, that we are clear.

WIT: And you might get To this .question later, so if you
plan to, then I'll szcp short.now, but it doesn't mean that they
were equipped appropriately,-----'

DO: Nc. We haven't gp:ten to eguipment yet.

WIT. ----and does no:'ﬁean that when the situation charnged
and they were in the middle cf -~he worst hostile fire zcne in
the theater, tha: they were preparec w:th the necessary
equipment or platfcrms tc cc fcrce protection.

DO: Yeah. And I believe that you're referring, now, to
Abu Ghraib specifically w:ith those comménts. Itm feally not
fFamiliar with what the situation was in all of your cther
assignments that you had over there. I believe that you had
like fourteen or fifteen----

WIT: Seventeen.

DG: ----Seventeen. . really--the extent of most of my
knowledoge >s BAbu Ghraib.

IC: Again, just To pPoint out} even MPs that are trained in
deter-ion operations arer't trained to take hostile fire. 8o

this is a unigue misslon. I mear, if your running Fort Knox
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Correctional Facility, you just detain prisoners. You're not

‘worried about somebody attacking you from the outside at the

same time.

DO: 0Okay, Major. We can go off on that tangent. I don't
choose to. Soldiers are c—rained tc take fire, but we won't go
into that right now. Iz's not an area for this investigation,

which is military intelligence oriented, but 1 find your last

c-atement debatable, put I choose this as to not to be the forum.
for it.
DC: Well, T was just Iryng teo explain that they were

do:gg two different things that are not supposec to be done at
~he same time.

DO: Alright. Ncted, and we'._ move on.

Q. Wnen you were gIven your order no move up, I believe
you sa:d that there were seventeen cites or facilities that you
had responsibilities Ior?

£. We did not have sevénteen atr the time.

Q. Okay. Could you -ust tell me when you :irst took over
cormand anc then you moved wp and then eventually got seventeen,
iZ you could just oriefly go shrough that scenario, how it got

roc be from when vou first arrived in COuntry and were told to
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move forward and then there were seventeen? How did that come
about?

2. Well, they had--and I can tell you very quickly--they
were operating Bucca, they had five battalions there, and that
includes one of the liaisorn battalions. They had, at the
fullesz, I think they had about eight-thousand EPWs if I reca.l
the stats correctly. The majority oi-them had been released
when the end of major hostil:ties were declared. But the
ba--zlions that were stuck at ﬁhe mobe [phone;ic} station,
primarily Fort Dix, up until April and May timeframe, and some
of —her were EPW battalicns, they moved them to--one to Tawil
[phonetlc} zrd one to AZ Diwan.aal in support of the marines
ch;t were tnere, the MET. And they had twe battalions nerth
already in Baghdad supporting, which became mine. 5o when I

came into the theater, we had primarily Bucca, where most of the

_ battalions were, arnd thern we had one pattalion at AS Diwaniaah

ir. suppor: af the MEF, and one battalion az Tawil [phonetic], at
che a-~ base, that was a StoOpping DOILT. T had two battalions

nortn when —he FRAGC was publisned, wnen I took command, they

_ were also aligned under me, butr they nhad been aligned under the

Corps. So, they had moved, "they" being my ops center--they got
the FRAGO and they moved two battalicns north. Another one to

the ¥VD facility in Baghdad and to do the local jails, and one
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battalioﬁ up to the MEK, to secure.the MEK compound. So we had
three facilities: a large one in Bucca and two other cnes, up
until we moved to Baghdad. Then we kept thoée three and alsc
took responsibility for the HVD facility and another battal:on
that was doing the lacal Baghdad jails. & liaison battalion up
in Mosul, cne up in the MEK securing the Iranians, and then
liaison battacion at CPA.

¢. Quaite a number of doverse locations throughout the
entire country? .

2. Yes, sir. The entire country. A large AOR. |

¢. How did that actually work? A few times you said,
"chey." Was CJTF7 direczing wnere you would place your
pattalions or did they Zust turn the mission over to you and you
decided where che baz-al:ons would go and which units would
deploy in which leocations? Fow did that actually work?

A.- Sir, I don‘'s thnink they care, but that}s Just my
opzniocn, except for they wanted us to keep & battalion----

Q. The "they" is CJTF77

A  The CJTT7. General Sanchezr, General Wodjakowsk:, and
the planners_wanted us ctc keer a battal:on--instructed us TtO
keep a battalion at the z:irperi tc do the HVD facility, the high

value detainees and tc run the Corps holding area.
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Q; This was Camp Cropper?
A Camp Cropper.

And trhey instructed us to send a battalion to Aj Sharaf
[phonetic] to secure the MEK. To do a relief in place with the
infantry battalion tiat was there--I think it was armor, and
secure the MEK. They instructed us to coordinate with the
prisong Department of the Coalition Provisional Authority to run
derention operaticns as reguired and to maintain a company at
Abu Ghraib to restore the jails to cperational standards and
~hen transfer che prﬁsoners that were being held there--there
wac less than one-hundred fiZty, I think, at the time, that had
been turned over to Aku Ghraib by some of the divisions. So we.
nad to come up with the plan of where the battalions were goiné
¢ be and wﬁa: mission tﬁey were going to do. Thét was why it
was so important during the Z:rst week in Baghdad that we speak
to the Coalition Provisional Authority FPrisons Department
because they nad started E;: by saving that they had already
identified fifteen jails and they were still traveling around,

"they" being the command sergean: major from the Corps MP

traveling around identifying other facilities. and I said, at

the meeting, I said, “Time cut. I don't have an unlimited

number of MPs. We have to ge: the most bang for our buck. Tell
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populations, and whern they are restored,

me which facilities you need that will secure the largest

there to occupy and te run -hem unti: you get your civilian--
your-cont:actnrs in."

sé, he said——said to me, "Well, ne'----

o. wWho toes he work fo:?'

A. —-'as one cf the contractors under the
Prisons Depar:ment and the Prisons Department was under the
Mimistry oI Justice, ané tna-'s in the TPA.

Do:  Okay. Alr¥gh:.

A. -—-—-so‘aié to me, "Well, ma‘'am, that's
not going, Te WOrk peca.tce Yigni now we have a facility that,

right now, might heold sevenzv.

T saic, "Jf iz's & separate fasility, it reguires 24

hours a day, 7 days a week, ant force protection. I can't lezve

an MP uni: out there in Bagndad on thelr own withouz force

protectiorn. What I need £ror vou 1§ & list of the prison

fzcilities that you're 1dentiiying and tell me what the capacity

is and what the projectes capa:::y-wil; be. and I'l]l tell you

whick ones 1 can cover, because » orly have so many MPs to ge

around."

He said, "The ambassadcr's not going to like that."

40
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I said, "Then we'll go and talk to the ambassador,
because I,;an't_make more MPs appear. 1 have certain things
that I ﬁgve to do. I have 15 continue to run Bucca," 1 went
down the list. So he said he would take a look at the list.
Anc_who was the senicr guy, he was an Irishman who
rar the Prisons Department, he told me that he understood that
tha-'s absolutely what we hac to do and we would do that. BAnd I
said, "Look, if I can take an MP company and run a prisen, it
makes mcre sense to be holding three hundred prisoners than it
does tc be holding seventy."

Ee said, "I acree."

So, that's what they were focusing con, and they got it
dowr. tc sever irn Baghdad, & couple outside of Baghdad, one that
thev were _ouoking at down in Basra. 5o we were planning,
tentarively, the battalions that were still down in Bucca, we
were p.anning on where we would shif: them depending on where
<he priscns materialize. They were supposed to have contractors
come :n to rebuiid the priscns or at least supervise the
rebuilding of prisons with leccal contractors. Sir, I can tell
you that the only prisor tha: was under construction with the
£unds that they were expending fcr reconstruction was Abu

Ghraib, because I had my 72 MF Company out there.
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'Q.r And those others, there wasn't enough funds tc do
COnétruction? |

A. There was funds. They were funded, but there was some
question when the contractors left, after their %0-day contracts
were Z:inisned and they were giving the--it was rnot my
responsibility to go out----

po: 1t was the CPA responsibiiity.

WIT: It was.

C. But they were hafingAdiffiéulties fulfilling that
m-ssion CO recenstruct those’?

A. Well, not accorédinc to their timeline, sir, because

every week or more olter they wouid provade tc me how this

partizular facility "X"--how It nac this much more capacity now

restored. So I was briefirnc the ambassador once a week, arn
least, and I was briefing General sanchez at least once a week
on increasing capacirty. They had similar goals, that being get
Irag.s back intc Iragl p:iscn‘facilitles and turn it back over
to the Irag:s, pbut they had a d:ifferent motivation. General
ganchez was interested because he wanted us to be more available
ro do security detainee operations--specifically milicary
operations, angd Ampassador Bremer was interested because he
wan;éd this to do be an Iraqg: m.ssion. Bur it was of one mind,

'"Give us & briefing on the zime line."
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». How was Abu Ghraib chosen as a2 facility? Who made that
decision?

A. The criginal decislon was made because there--it was
originally a Prisorn, obvicusly, and because there was still a
wall arouﬁd the priscn fac.lity that had not been looted,

2. Bur whe made tha: decision? Who went out there and
said, "We DEEd‘gaCilitleS, k15 has ‘a wall around it, at least,
anc we're going To--we, CPA, are going to use thig?" 1Is tha:z
accurate ir. my guesticr that 1T would be CPA chat made that
firs- qaecision?

A = was_an:’ the CPA, but it was also the

Ccrps MP Brigade, the command sergeant major, who was geing ocut
w;:h—or. mssT cf tnese explorations.

¢. And which Corps-was thai? .

A. That was F:fth Corps, because they had Baghdad before
the 320% got -chere, and znev were doinc hasty priscn operations.

C. Wha: do vou anQ ascur the or:iginal decision to use Abu
Grraiz oy the CPA? Tell me wha: you know about that, because,
as vou know, 1T's a controversia. decision relative to using it
in tne fiyst rlace from & number cI perspectives.

A. I tried to stay our of that decision-making process,

but I gotr deeply involved. I tried to stay out because I told

— and the ambassador, "Sir, I have MPs and I will run
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the deteﬁtion operations. You tell me the locations. We'll do
arn assessment. It really makes no difference to me where they
are. I.have MPs all over lrag.” I've been out tb Abu Ghraikb.
Iz has some aspebts thar we don't have at any other priseon
fac:lities. It was .arge and it nad a large wall around it, but
the humanitarian organizations ancé CPA were vehemently opposed
TC Lt, aﬁd it was a big discussion.

¢. 1Is that because of its history, the humanitarians?

L. Yes, sir. Thev said there were--"The Ghosts of Abu
Ghraib,” was the title of cne of -heir position papers, because
~here were stories and a lot of truth to it. They found the
ropes, tney found the hanging chambers, they saw the--there was
a lor of thinas that were purpned that 1 guess he set fire to a
lot of fac:.iizies tc hide pas: travesties and everything, but we
went to a lot cf facilities that were absolute nightmarish, but
Abu Ghraib, with its well-known reputation--1 never participated
in a discussion or even listened zc a discussilon where anybody
talked about it being a long-cerﬁ, restore Abu Ghrailb to pre-war
standards and use it as a facility. Never. Never, ever. It
was always discussed as, "out we need to use Abu Ghraib now
pecause, number one, it's large, number two, S0me of the cells
inside can be refurbished with little investment, millions as

opposecd to hundreds cZ millions, and tne wall is still in tact
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around it, so it will provide protection for the soldiers and
the priéoners tha- are out there." BSo they--I think the most
vocal persorn in opposition in ~he humanitarian sections in CPA
was a woman by the name of—l don't exactly
knaw--I just know thnat she was in the humanizarian sections and
she had some connection here in Washington, D.C. S5he was
opposed o it, they went ou- there, initially, before the BOO®®

even got to Baghdad, and_ho was the Chief of

the M:niszyy of Justice. then--he's a Reservist. And he was in

charge of the Ministry cf Justice at the Time, an-

and the human:tarian representat:ves went out there and saw Abu
Ghraik, and-eft with her ccntingent, three,
four, five--whatever .t was, because she was sO ¢f fended by
-his. Bhe said this is nc different than geing into Dachau and
saying we're gcing to use this as a prison facility. So that
was her position and she telexed back tc the United States Vvery
of-er. her opposition. .So the conversation with General--Deputy
Sec--Def--Wolfowitz came over before the dec.sion was made. We
had Mr.-from she Unitec Naticns who came over there
several times, who was, I think, leaning towards not using it at
all pecause of the reputation, but we walked the grounds with
him, .and he actually became a champion for the 800™ MP Brigade

because he knew where our heads were. He knew why we needed to
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use this facility temporarily because we coulé run one facility
ant how several hundred as opposed to running five facilities

ané housinc the same number.

0. Who was addressing the force protection issues, if

'anybody, relative to the locatioh of Abu Ghraib, aside from the

humanitcarian issues and its dark history? Whc was raising, if
anyone, who wasAraising concerns or addressing the issues of
where it was specifically located, the s;rrounding area, whether
it was a deensible site, those types of things?

A. Well, the CJTF7, the Ccrps MF Brigade, selected that

location eariy on in the war because there was a wall there and

_because the sector belonged to the First Armored Division. The

18%F Mt Brigade--way dc I keep saying that? The Corps MP
Brigade, Fifth MF Brigade--FiZth Corps MF Brigade--maybe they
are the 12F MP Brigade. Maybe that's why I keep saying it, buf
whatever the MP 3rigade 15, tney suppert it--First Armored
D:visior.. That was their m:ssicn in Baghdad. They provided ‘MP
suppor: tce the Armored Division.

So they selected tha: size because they knew that they
had very few prisoners in thére during the-war and they were
actually po.:ced up during conflicts where they would be looling
or stealing a car or busting a checkpoint or whatever. And they

knew t“hat the Armored Division patrolled that area and could
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provide force protection for i1t. when we got there, the 725 MP
Company immediateiy----
Q.' But you got there after the decision was made to use

ir. 'I'm still interescted in who sat down--and I've been out

-there and you've been out there, ané you look at it, and it's

just not a gocd place from a defensive standpoint. It's injéhe
middle of the Sunni Triangie, it's surrounded by a network of
roads, 1t's got open fieldé, 17's got urban areas close to it.
It's just not & good place.

So who was it that was looking at that perspective
before the decision was made to place them there?

L. Absoclutely. The only person who was mentioning that
perspective was me, and I was menticning it because, in spite of
tne fac: that major nostilliles were ové:, sir, that location
was beinc mortared three nmights cut of the week. Ang my guys--
the largest vehicle they had was & Ilve-ton.

O. Well, we'll get te the defense and the force protection'
issues, but o'm stiil a:t who was it that chought about that, if
anyone-®

A. Yes, sir. I said to Generzl Wodjakowski, I said to

General Sanchez, who said back to me when 1 said, "It never
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makes good sense, sir, to Tun a prison operation of any kind in

‘the middle of a hostile fire zone.'

And General Sanchez said to me, "The war is over.®

Q. When ¢id that conversation occur?

A. September?

Q. September was after the decision was made and they were
actually moved into it. Were there any----

A. Then it had to be before that, because the decision had
no- been made yet by the CPA.

DO: The first uni=s moved in in July, so the 72™ agtually
arrived there In July.----

wIT:. They might have even been there before that, because
“hey----~

Do} They may havg beer, bur my recoliection was that :hey
had actually arrived in July.

WIT: They came under us starting in July, but they were
aiready on the ground, I :h;ﬁk, securing those priscners there,
but tha: decision was made----

Q. So somebody before that had to--so your conversation

with General Sanchez, if that occurred in September, had to have
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occurred well after the decision had already been made to put it
put there.

A. Yes, sir. Bur at that time--I believe this, and I
wouldn't want o defend a decision that was made by the CJTIF7,
kbut they.ﬁere——they nad some tents, and they had detainees
there, and it was----

2. In the very beginning?®

A. In the very beginning.

----I don'z know if they ever planngd to make it a
full-blown operation thern. If it was going to be an Iragi
priscn, they wouldn':t have carec.

T talked to General Sancher about why we were going to

limzt the size of refurb:shmen:, because it was not a good idea

. for the Iragis, even, tc be usinc this fac:lity.

Q. Okay. Before we even ge: Lo the refurbishment,‘l'm
st:1l trying zc find ou:, was there anybody that actually looked
at the force preotecticon issues comnected to Abu Ghraib?

A. Not zc my knowledoe. No:t when the decision was made to
occupy.

DO: Not when the de:iéion was made tTC occupy.

WIT: 1 b:ought it up because----
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Q. And you prought it up to who?

A. At first I brought 1T up t_nnd toh
i ———
e

Q.. And what did they say?

L. And they said it's only--"That's why we're zalking
abour an interim facilaty.” So theﬁ when they were talking
abou: long-term use, peing twe years, that is when I had the
conversation that this was never a good idea to ruh a prison----

£O:. And tha- was afrerwards--that was after the decision

Tt

hac aiready been made, anc¢ units had already been placed there,
anc detainees were alreacy there.
WIT: Anc the insurgency----
DO: I'm not saying It snoulﬁ:': be addressed, I'm just
say:ng :t's a different z:me per:iod.
Wi7T: Yes, sir.
¢. Okay. Sc now Abu Ghra:b has beern chosen. And you said
that durinc tha: selecticn prccess, you had actually been to Abq
Ghra:k. <Tan vou tell me thne Ilrst time ?ou were at Abu Ghraib?
A. 1t was on that wh;:iw;né tour. I went cut there with
Q. So the 72™ wae already in place?

A. Already in place----
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C. | So that would have been in June, then?

A. Right. Llate June.

Q. And----

'A. And they had for a month. At least a month.
G. Sc they perhaps had gottern there in May?

A. Right.

Q. Were there any, at that point, when you made the
whirlwind tTour, were there detainees presént then?

A. There were prisoners that were the looters, the
criminals--minor crimés really, that the divisions didn't want
toc carry along with them during-:heir cperactions, so they just
dropped them off there to the MPs.

Q. But they were a.l criminals--?

A. All criminals. '

pO: To your recollection, they were all criminals.

Q. When was the next Cime--then you took over command and
you had this major mission-:ha: was assigned to you, when was
next time that you actually visited Abu Ghraib after that
initial Whirlwind Tour?

A. We got up to Baghdad, anc I went out there, probably

the se_cond or third day I was in Baghdad, becaus-
anc— the contractors under CPA, wanted to meet me

out there.
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0. When you were--when you arrived in Baghdad, where was
your heédquarters? Was it in Victory?

A. It was.

C. So you and the headquarters for the Bo0™ was located at
Victory?

A. At VicTory.

©. And thén you got a message from CPA that they wanted to
mees you out there?

A. Righrt.

0. And what was the subject af that discussion? Why'd
they want to meet you?

A. They wanted tc :talk about what parts cf the prison they

‘were looking at, getting the coniTracteor in there to do the work

for refurbishment, and wha:.parts of the prison grounds wouid be
availaple for troop living area. We walked the grcund just so
we had & commor. feel for why they were only refurbishing a
portion of the prison, how the hanging chamber was geing to be
segregated f£rom the rest of the rison--really, their concept
of----

C. Was the 72™ still :ﬁere at the ;ime?

A. They were.
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‘che 320%™ MPs there? Did the B00™, you, decide tc move the 32

2. And Captain-as the commandez?

A. He was. And by thac time--no, it was in July that the
32c* MP Battalion moved up there.
0. and why was the--was it your unit's decision to move

Gl’.h

there?

A. The lay down of the units of where they were going to
move TO was made before I ;ook over command. General Hill asked
the operations pecple to dc'ﬁha: prior te my arrival. As I
said, before I even took command, some of the units had already
roved.

0. And when yocu then took cver and you saw that there was
a plan ir place and the 32C* moving to Abu Ghraib was part ef
~hat plan, did you object tTc :t? D:id ybu say that's
unreasonable or any issues with that?

A. I didn't object to that. I said I think we have to
keep a couple of battalions available for contingencies, because
I dcn't get a good feeling from ;:TF7 that they know where
they‘re going to use us completely. And if we spread them thin
and ther have te relocate them again--I wanted minimal

disruption to the soldiers.
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incidents take place. The largest one was the prisoner abuse at
Bucca, and he was not in the theater when that happened. He was
pack in the United States. He has twin sons that were
graduating from nigh school and were going off to Annapolis. He
had asked General Hill before he even deployed if he would allow
him to come back for their éraduation. General Hill lived up to
tha: promise. So while he was back in the states, that incident
rook place. According to himw, there was an umbrella of
d:scrimination against .t'ne' 320°F thét had taken hold at Bucca,
and he wanted to move to & different location.

2. That sounds unusua.. Wnhat was your assessment of that
conversacion?

A. wWell, I asked h:r. wnat--he said--when he came back and
he found our about those sncrdenzs, the soldiers were telling
him c—hat even though they weren't involved in that incident and
they did the right thing, they repcrred it, other soldiers that
~hey had beer lzving with at éucca were suddenly, "Oh, wait a
minute, you're with the 320™. I don't want to talk Tec you."
They fel: that--he felr--anc he felt tha: it was legitimate that
the soldiers were telling him that, you know, "The sooner we can
get out of Bucca, the better it will be for all of us."

Q. other than this--the prior 1lssues relative to prischer

abuse at Bucca, was there any issues that caused you t[O guestion
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Lieutenant Colonel-‘fitness for command or the 320%

selection as the unit to go to Abu Ghraib to take on the

devention mission?

A. No, sir. There really was nsot.

C. - Can you <just briefly tell me what the issue was
relative to abuse at Bucca? It wasn't the same type of thing
that we're talking about at Abu Ghraib, so just for the record,
if you could briefly just tell us what issue was.

A bkay. But I need tc tell you that wasn'ﬁ when I was in
command. That was before I gor there. They heard that they--at

leasz the CID report indicates from their statements that the

so.diers heard that they were bringing in the priscners who had-

-detainees, who hacé beer rnveolved with the—ambush

and they raped her and--zhere was all kinds of wild rumors

flying around. Sc they go:t together, “they" being the MPs, led

by a master sergeant,_‘[p‘none:ic] . and they put together

this plarn if they ever came :n and they came in te their
facilities, that they were go-ng tc take care cof them. So as

they were getting off the bus, Master_Sergean:-{phonecic]

and four or five of her subord.rnates took care of these

detainees, even to the point whnere one of them who was wounded
was actually man-handled and put on the ground and-even in

noticeable pain.
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Q. Now, the MPs that did that, were they members of the
320" MP Battalion?

.A. They were. Of the headguarters. Yes, sir.

Q. And did Lieutenant Coldnel-take corrective
action--disciplinary actior on those soldiers? -

A. He did. He did a CID report, an investigation waé
doné, he referred them.for courz-martial. The Article 32 was
done at Bucca. This was over months of time.

C. Were there any other similar incidents that happened
wizh the 320™ that you are aware of, either bpefore you took
command or after you took command?

A. No, sir.

L. That was zhe only inzident that occurred?

A. Right. Now, there were é cocuple of other incidents at
Bucca, bu: they didn't directly----

DO: I'm just referring to the 322%™ at this point.

WIT: Okay. But no priscner abuse cases--just disciplinary
cages.

CO: Right.

C. Well, were any of those disciplinary cases involving
the 320%%?

A. They were not.
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Q.. So the 320°® arrives at Abu Ghraib. And why were we
going from a company to a battalion? What was changing that?
You know, the company had a few detainees. 5S¢ why were we now
sending a battalion? What w.as the plan?

A. Well, when the decisiorn was made to establigh--Generai
Wodiakowski asked me tc establish a location where we could hold
numbers of Iragi criminals, and Abu Ghraib loocked like the
place.

C. Now, is that his assessment when you say that?

A. sir, it had-to have been either some information that
he hac either got from Colcnel—who was the Provost
Marshall on the s:;ff, or from Cclonel- becauge he never
got & briefing from me, and Genera. Wodjakowski was never ocut aﬁ
Abu Ghraik. So he had toﬁbe briefed by somebody.

G. Did you decide tc put all of those detainees there?

A. 1 did not.-

C. You were :old thét that's where they were going to be
going?

A. He toid me he didn't care----

Q. éeneral WodjakowskZ?

2. General Wodjakowsk: told me he didn't care if I
selected a site in the middie of the highway, but he wanted it

quick and Abu Ghraib lcoked like the most likely location.
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Q. When did you havertha: conversation where he made that
statement?

2. That was before the 320 came up to Baghdad. We knew
they were coming up te Baghdad, but before they came up to
‘Eaghdad to move to Abu Ghrail, that conversation tock place.

£. In a time period, tha: would've been July?

A. Later.than that, sir.

Q. August?

2. Prabably.

Q. The 3220% arrived?

A. September.

DO: I'm thinking before that.

Do you remember when the 320 arrived?

RC: Sir, I think they arrived sometime around the
September timeframe--September, October timeframe.

DO: Well, it was before October. I know that.

WIT: But we had to put them somewhgre.

Q. They being?

A. The 320%". We weren's sure that they were actually
golng to build a internment facil;ty at Abu Ghraip at that
poirt, when they first gor to Baghdad. But we knew we didn;t
have any place at Victory. We wanted them up in Baghdad tc be

able to move, because it was safe at that -time--relatively safe.
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RC: Would you like te take a break now, sir?
Ia:  If this is a logical peint.
DO: Yes. And, by the way, if, in fact, at any point in

time, if you become fatigued or if for any reason you need to

‘take a break, just raise your hand and say you need a breax.

!The deposition recessed at 1501, 1B July 2004.]
[The deposition was called_to order at 18513, 18 July 2004.]
Questions by the depositiQn cfficer (comtinued):

0. Going back to when you first saw Abu Ghraib and you
firs: showed up there and you saw its condition, and you briefly
described to us its condition and I've been there--of course, I

was there well after the time period that you first visited

there. Cculd you just tell me who it was you told at CJTF?

abouz the substandard or poor condirtiens that existed there?

2. I told General Wodjakowak: and I told General Sanchez,
and - also.told Ambassador Bremer.

Q. And to the best of vour recollecticn, when did you have
those specific conversations wi:h ~hem?

A. Iz had o be the first week of--probably around or
apout the B*® or the lO“N—propably not the first formal week of
July, put arcund the B, the 10“,-:he 1z*®--sometime after that
visit, because I--and I said to him, "Sir, come out and Bee it

if .you wan=-.*
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e said, "Maybe I'll get cut there one day, bur |

‘take your word for it.*

0. And General Sanchez, when did you have a conversation
with him?

A. VWell, the briefing--when J talked to General
Wodjakowski about it, it was part of a briefing that was going
to be given tc General Sanchez, and the way that it worked was
you had to go and brief General-Wodjakowski first, he'd make
some changes, and ther ydu.héd to go and brief General Sanchez.
So it had to be within not more than 48 hours after I talked to
General Wodjakowski abocut it.

0. Ancd Ambassador Bremer, when did you talk tc him about
it?

A. Not just once. = :alked to Ambassador Bremer a lot.
And I've already talked about the conditicns out at Abu Ghraib:
So I wanted it to be fresh in their mind every time I spoke to
any of them. So it was arouhd the same timeframe. And, as I
said, I had to brief Ambassadcr Bremer at least once a week on
how the prisons were doinc and how the project was Coming.

C. And as the mission was progressing, there were more

detainees that were being sent to Abu Grnralb beginning, 1

61

AGO000060

DOD 000148



10

11

12

13

15

16

17

i8

19

20

21

22

23

building materials up there. Again, went back to General
Wodjakowski and said, you know, we can't even get building
materials up there. The train was looted, blah, blah, blah.
That kind of thing. I mean, we're just talking briefing him
about cheAdelays. because he was pressuring us to get those
compounds built so they could take the prisoners out of the
division holdinc areas and put them.in Abu Ghraib. We knew that
we had expansion capability a:- Abu Ghraib under tents in regular
detention compounds. When thﬁse compounds were initially
finished, we'd have housinc f¢r up two thousand, an expansion
capability that we had noped would never come up to eight
thousand additional compounds.

So we were holding probakly eight hundred--four hundred

-in each compound. And as the contractor work was completed and

that long ha;lway of cellbiocks were open--we transferred
prisoners out from under the tents into the facllities.
Likewise, there was two facilivies downtown called Tas Ferat and
Russafah, that were being refurcished and we were transferring
priscners down there as well. I mean, the plan that we had was
working. We were going EC'éet rrisoners out from under canvas
into hard facilities. They had a smaller compound constructed--
and the outside compounds, the larger one was called Gancci and

then the smaller cne was calied Vigilant. We only used Vigilant
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for housing ecrimes against the coalition or "security detainees"
as they were ultimately called. We had less than eighty in
Vléilant, and they had tc be segregated from the Iragi
prisoners. So still had a very small populatiocn, but the
majority of it was under canvas.

Q. Now that was in the beginning?

A. That was in the beginning?

2. Up to what point?

A. Up tc Septemper, and 1 could be wrong on that date as
well, but around the September timeframe, because that was when
there was more. I belisve they had just caught the sons, Uday
and Qusay, and then there was renewed interest and far more
activity in thé effort to ge: Sadaam. That was the thing they
were holding out to--not crnly CJIF7, but CPA--if they could.get
Sadaam then the insurgencies would reduce and we could get back
on track abour going home. So there was a lot of activity.
They were running these raids. The f.rst one, which was
classifiéd at the time, the title of 1t was called "Operation
Victory Bounty." So whenever that operation was ctaking place,
that was the firs:z. Anc they policeé up those detainees, those
people. those prisoners in raids. Called them all detainees--
tagged them all as deta:nees, transferred them all to Abu

Ghraib, primarily from Fourth ID area, and--for example, we
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asked che military intelligence interrogators, and they were
only miiitary people doing interrogations there at the time. We
asked them, you know, "How long are you going to keep them in
Vigilant?" Because we were right on the verge of clesing
vigilant down altogether. We had reached a point where we had
transferred most of the Irag: prisoners into hard facilities
whether downtown oY out at Abu Ghraib. And we were just maybe
days away from closing Vigilant complecely. General Wodjakowski
said, "Keep it open, because we're going to put the prisoners
from Victory Bounty fhere.“

' So the first night that they brought priscners in, they
brougnt in about 37 prisoners. The interrogators did an inztiel
interview, and they determined that only two cf the people had
any intel value that they could explcit. The rest of them were
sust no value, wrong association, whatever. At the Separate
Unic Update the next night, I briefed that we were about to
close Vigilant because--ﬁnless he gave.us further instructions,
berause we only had two prisoners that the military intelligence
people wanted to keep because they had additional value.

.He turned around and he said, "who told you that?"

1 said, "Sir, Colonel Pappas told me that it looked

like they were only going to ask to keep two.'
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He said--this is during the Separate Unit Update--he
said,'"Go_and get me somebody from the two shop. Go and get me
an intel person. I don't care what rank they are. Go and get
them."

Q. This is Gzneral Wodjakowski?
A. General Wodjakowski, and he went--and from the C-2
section 1in the‘headquarters, there, they got this captain, his

name was- He came in and General Wodjakowski turned con

‘him and pointed his finger at him and said te him, "You are not

to release any one of those prisoners. Do you understand that?
If any one of them is released, it's on your head and I'm coming
te find it!" He said, "I den't care--"

And he was trving to--"Sir, they said that there's no
value."

and he told him, "What part do you not understand,
Captain? Keep every one of them!"

And then he turned to me and he said, "And you, keep
Vigilant open!”

.1 said, "Yes, sir."

So, this Captain w?s standing ip.the haliway when the
SUU was over. He told me he was waiting to see me. He said,

*I'm sorry."
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T said, "What are you sorry about?" And I said, "We'll

keep them.”
IHe éaid, "Ma'‘am, there's nc value in keeping them. "

I said, "Well, apparently there ie, because General
Wodjakowski was pretty clear. We're not going to release
anybody until we get further instructions."

And he said, "This is why our population is growing out
there, because we can't ge: énybody released." And then he told
me a little bit about how the mobile interrogation teams worked
at the divisions if they worked the right way.

C. Whe are you referrinc to? Captair-

2. Captai.—- He said, "But, we'll do what they tell
us to do."

- So then two nights later, theré was another forty that
were brought in. And ther ancther one of the divisions brought
in fifreen. Then the population started to grow and then they
outgrew Vigilant and we had to put them back in to Gancci. Ang
we had security detainees in some cf the compoﬁnds and prisoners
in some of the compounds.

Q0. And, ultimately, becguse ¢ all of these operations, as
I understand it, the populatlon——ahd alsc because the numbers

being released did not match the numbers coming in, ultimately,
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the éoﬁulation grew to about five or six thousand. Is that your
recollection? |

A. Yes, sir. And gquickly.

0. Now, during that time, "quickly"--now, my time period
that I'm asking you abour is between July and January, SO that
time period. During that time pericd, could you tell me how
frequently you had conversations with General Wodjakowski
specifically about conditions out there and your requests for
suppor:t in order to address some of-the short falls?

L. Every other night, at a minimum, I talked to ham about

talked to him before the SUY got under way. I talked to

L]

it.

him--I briefed him as an -tem fcr my--I mean, he often gaid to-

me, "Look, I don't want to near that anymore, We're working on

e

Q. And what were the specific things you were asking for?

A. 1 talked abour the force protection. We still had no--
it was the first item I alwafs briefed, that we had no force
protection platforms out there and the soldiers were becoming
increasingly concerned. The mortars were not COoming over the
inside wall, yet, bur it was just a matter of time. The
conditions for the priscners and Ior the soldiers, and with the

heat--he said, "Everybody is hot."

68

AGOOOO0O066

DOD 000154



11

12

14

15

17
I8

i9

20 .

21

22

n7 understand that, but they've rationed water, they
have no effective comms out there--"

"Well don't you have signal battalion?"

+ said, "No, sir. - don't have a signal bartalion. I
have sign;l seccicﬁ, anc they are doing everything they can with
the equipment that they have. Again, we are a theater level
asset. We plug in to a mether ship.” And, sir, you're the
mother ship, and we're not getting the support we need from
you." |

He said, "Didn't - give you enough money to build those
compounds for two thousand?"

And I said, "Yes, sir, you did, and I appreciate it.

But building the compounds anc putting prisoners in it mean that

"you need equipment, You need wacer, you need food, you need a

lot of things to support the soldiers who are guarding those
prisoners and the priscners themselves, and we don't have any of
it.” And I said the--"We're already taking care of the Iraqi
prisoners that we're holding in the facilities that have been
refurbished because CPFA 1sﬁ't giving us any support, and now
you're not -giving me any suépor:.“ I said, "I'm going through
my commanders ' emérgency funds faster than I car get the ink dry

on a piece of paper."
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He said, "We're looking ar it. We're locking at it,
Janis. We're looking at it."

And then the mortars came over the wall and killed six
priscners. And thgy had nine med-evac flights that night.

0. and when was tha:?

DC: 17 August 2003.

A. So that's how lonc those conversations had been taking
place. Now, when those mortars killed those prisoners, I called
Ceneral Wodjakowski--I think it was after midnight, and I said,
"Sir, mortars have come over the wall. It's killed prisoners.
Welhad nine med-evac flights. I have no force protection out
there! I can't de much with sofr-side hummers and a few up-
armors. The biggest piece of egu:pment I have, as I've told you
before, i a 5-ton truck."” and I said, "We have one 50-Cal that
was borrowed from the Marines." I said, "Y¥You have to give me
force protection platforms ou:r there. It's First AD's sector."”

And he said, "Those are prisoners. We didn't kill any
soidie:s;“

And I said, "Sir. mQ soldiers are guarding those
ETisoners. Soldiers are fly:ng those med-evac flights, and my
solcdiers consider those prisoners thelr responsibility, and
they're all out there at great risk. And you're not heliping us

at ail."
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And they still didn't help us. I will tell you that
the nexﬁ day, because there was a iot of prese inquiries at the
briefing, they sent out twc Bradleys, and they were at the entry
control point. You could see them from MSR Tampa. And when--
they didn't want to go, aﬁd when they arrived, because they were
ordered from somebody from the CJTF7 operations section, I
don't--I think General Davié was still the 3--I don't know where
the order came from, honeszly, sir, but they arrived, and that
was when the'Royders iphonecic) team was out there and the
Royderé [phonetic) camera mar. put his camera up on his shoulders
anc throﬁgh the window on the Bradley, it looked like it might
be a weapon, and they killed him. They shot him.

So, right after that, the force protection platforms
lef: and they dign't come back again. because the--all cof the
press attention, the.med;a attention, died down again. About
wo weeks later, more mortars came ., and it killed the MI
soldiers. |

DO: You know, in my :rainlng-rdur training, relaczive te
protecting forward operating bases, there are certain practices
and procédures that are military--Army approved: freguent
patrolling, preplanned artillery fires, cutting qff avenues of

approach and avenuee of escape relative tc the MSRs. All sorts
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of things that the Army teaches us need to be done to protect a
forwafd-operating bage.

Q. Who's responsibility was it to make sure all of those
things were occurring at Abu Ghraib?

A First AD had the sector, but as ]I came to find out--
pecause I went to the current 6ps cection at CJTF7, and I said,
"Will you show'me where the sector lines are so 1 know who 1is
supposed to be providing force protection platforms?”

e said to me, "Ok, ma'am. I know it's First AD, butz
you're right on the seam and next te you will be the 82*, but
right now-- ----°"

DC: Thizd ATR.

A. ----ACR nad it. "And they're not providing anything

for you, se it's First AD's responsibility. There's a curfew in

* -

place, sc the MSRs should be secure." And, "We deon't know wheré
the mortars are coming from, but First AD has a fan with----"

¢. Okay. Bu: who's responsibility 18 it to make sure that
al: cf those things that I jus: mentloned were happening?

A. CJTF7.

d. Not the forward ope?atlng base commander, whoever that
1s8? |

A. First AD? We Zidn't----
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Q. Who's the forward operating base commander?

A.. We didn‘'t haQe one.

C. 8o it wasn't Lieutenant Colonel—

A ﬁc. It was not.

Q. OCkay. wné was the forward operating base commander in
the time pericd that you are referring zc? |

A. Between July and SJanuary it changed. When they
declared Abu Ghraib an encuring camp.

1t changed, but before

rt

C. 1In November we xnow tha
November, when 1t--in the T:rs:z time period, which woulc have
peer. =—he July, Augusz, when :z-1is first attack occurred,
September time period, who was the forward cperating nase
commander? Who was responsible for, if nct controlling the
patrollina and créering the patrzlling, making sure that socmeone
was doing tha:r patrolling. making sure that there was pre-
rlanned firesz? Who was respensible for those things?

A Colcnel- wne was tne Provo Marshall on the
staff, wds--told Gene;al WCd;akowski ~hat he was ceoordinating
che support for Abu Ghraib, and he Zid ne:, or he didn': do iz

the zight way.

73

AGOOO0O071

DOD 000159



2

~-1

Q. But you didn't see Lieutenant Colonel-as

having any responsibility in that area?

A. $ir, he was doinc Zorce protection for the unit that he
had ozt there.

Q. On the base itself?

A. On the base. He was not----

0. Dicd you see his responsibility going outside the walls
and making sure that all of those things that should have
ocecurred--I'm not say.ng -ha: his uﬁi:s should have done it, but
“hat ne had —he responsizi__ty —o make sure, or somecne had the
responsibility to make sure, tha:t those things were, In fact,
occurring outside thne walls, which 1s whére you really needed
“he fc:ce-prcteczlén?

A, N2, sir.

C. GSomecne needed te be ¢ocrdinating with, directly, with
either the Third ACR, B82™ hirborne, Firs: Armored Division--
someocdyv hac to be interfacins with thcse pecple making sure--
"Well whers are my p;:rcls? Why is that happening?" Who was
cdoinc that? Who was having tha: lewvel conversation?

A. If anybody was naving -—hat level conversation, 1t was

‘me with Genera. Wodjakowshki.
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G. And that-—thac's'the extent of it? It wasn't hapoering
below you or General Wodjakowski?

A. [The deponen: indicated a negative response.]

DL How abcut the issue of clething availability, which we
will get into in scme dezzl. when we get intc later portions of
our inquiry here. Bu: the issue of the lack of clothing was
menticned frequently by soth military intelligence personnel and
military pollce.perso:ne;. Can you tell me what yéu recalil
abouz your requeé:s for clezhing?

WIT: For -Zhe priscners?

0. For the prisaners.  Yes.

A, Iz was--7 briefed the chief of szafif--ne was the Chiel

Iy
N

—

Stz=ff Ipr CJITF?, tut h:isz cfif:ce was down in CPA--General Hahn

‘phones

b

cl. Ard I was rsriellrna HiT cn why we were shor:t on
everyching. The reasen cirthing became such an issue was

because it was kind of a midils ol che roac item whers we

couladn't even get thaz. We couldn'z even get pars of soap,
henes:zly, sir. We couldn't get washbasins. We couldn't get
towels.

But General Hahr |[phzret:c) lcokeZ ar me in complete
dicskelief, and he said--he had & pen in kis hand. He threw i:
dowr. or his desk, znd he sa:d, "They are asking you to rin an

entire priseon Dperation by tne seat cf your panis!" He said,
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“I'm talking to these prisons people in CPA. They have funds.
What's wrong with— It's cne of his subordinate
uni:s."‘. |

And there was a line Zor Iragi prisons and prisoners in
those facilities. “It's a CPA respensibility to fund them.®
They were rct. I1f they wezre supposed to have--and they did,
they had over eignt million dgllars-ﬁor;ginally chey hac abou:
twelve m:oilicn dollars, and then the wministry of justice took
some of that back and lef: thew with just over eignt million.
The majcrity ¢ tha:t money, allegedly, was Spent on restdring
prisons and contract work. 5o, when we asked for money for jump
§:i7s, S5an, LnOeIrwesY, LOWEe_S5--

“We're workinc on getiinc a supplemen:t to the priscns
deparmenI.”

1 said, "Well, meanwhile, ycu have prisoners in there.
AnzZ you nszve Tc put Ehem in uniforms." So I went to my fund.
Ang several times we tried to nave my funds increased because of
The exten:t 0 our responsibtilizies. [ asksd Ambassador Sremer,
he didn't nave any problem wiih increasing 1T, but General
Sancher ¢id not approve increasing it. He teld me that I was
only suppcsed o be providing the eguipment and the logistics

for the gecurity detainees and, you know, he was funding me, or

I had enough in my emergency Zund to provide for that. Well, I
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didn't, because I was using my emergency funds for every
priscner we had. General Patrais ([phonetic], up in 101%, a

couple of times supplemented for the prisoners up in his sector,

_but the other divisions did not. 8o there was never enough

money. And then wher we had the money, they'd send us--we'd put
in an order for a variety cf sizes, and we'd get the order of
Jump suits in and 300 of them would be large and the rest of
them would be medium or zinv. Mos:t of them couldn't wear them.
It was just one of numercus  mpediments to success, but we were

aghting iz cor both Ironts.

th
[

¢. Wnen was the f£:rst -:me that a military Intelligence
uniz arrived at Abu Ghra:r to vour recollection?

A. The interrogaz:cn teams were out there early--as soon

‘as the2y starced to take--that small uroup of detainees that we

nac, they were out there to interrpogate them. Then Colonel
Papras was out There o :hezﬁ.on them anc he sta?ed over nigh:
several Cimes.

C. This was in the beginning?

A. This was in the beg:nning.

And then afrer his M. soidiers were xilled by a morvar

attack----

Q. Well, if we could -ust gd-—back it up a lictle bit

relative to the time line. The “irst MI unit, 1 believe, was a
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contingent from the §19% MI Battalion. It was A Company or jus:
a segrent of A Company. being some of their interrogatecrs. They
arr:ved around July, I pelieve.

k. Late July cr August.

.’ Did you meet with any ci their leaders when they firs:

. There was a lieutenant. I don't recall his name. And
they were--I asked them if “here was anything we could do fer-
zher.. They saié tThat they were working with Cap:ain—'

%. Vere there any issues :in the very beginning relative to
MI/¥2 worwing relatione:

A. Ne, sar.

C. Any prcklems “hat were brsught e your atrenzion, in
A:he mez:inning, wher chev Z:rs: snowed u.p?

A. Nc. sir.

Ang how olten, -n the seginning, in the July, Auzgust--

L@

1

not i

-

Septemper, yer, bul :n the July, August timeframe, how

-~ -

ofren were you visitinc Abu Snraigp?

A. I don't wan:t Ic sav every day, Sut 1: w_as-»_

was sT:1. there. and Co'_cnel- the dfeputy, wag our there
everyday, and I was out There a minimum of rhree timec a week,

bDecause -: was in Baghdad. T mean, it was the mDsU accessible.
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Q. And you had seventeen different sites, but yet you were
visiting Abu Chraib very frequently when you consider the

numbers of sites thatr ycu nac responsibility for. Why? Why was

Abu Ghraib so high on your l:st zo see so frequently?

A. There was.cons:ruction work going on out there. There
was scill this ongoing discussion about whether we were eveﬁ.
going to pe allﬁwed to use 1T, so we had a contingency plan--if

tne humanltarian organizaticns won, we weren't even going to be

able tc use it par:t time. And there was problems with getting

~he bulliing mazer-al There. 5C we were going te start--so

was a fcocous. There was = lct =f activity going on out

Tnere

snere. And it was also cr e way o cther facilities. I copuld

over to Cropper and ther in anciner 1% eor 20 winutes, I could be

cut at Anu CGnraibs
o Now, when =re 515°" showed up--they were there from the
begirnins. And chen you had merc.oned the Victory Garden, 1

believe it was?

A, Victory Bounty.
Q. The Victory Bounmty cperaticn which was the first one
in ail cf

where t—hey believed the: tThey were going T2 Dbrins

these .Large numbers of Sadazam Faydayeen, and they were going to

interrogate them there at Abu Ghraib. And at some point the

pepulation of the military intelligence units grew. Wnat was
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the next significant fact that you remember after the July,
August timeframe--and Sepzember? Do you remember who was the

next MI leader to show up?

A.— She was On sSite.
0. And cid you have a conversation witk—when

she first showed up?

n. - ralked +c her =everal times. She had been there--she
was a new face, and she specif:cally came tc see me. She said,
"I'm running the ln:errogaiiszs, and I'm going to be living ot;

nere.

T said, "Is there arnything we can de for you? Anything

She said; "Ne. We have just apout everything we need
- now. We'd like -c see mcre of the detainees released.”

* sa1d. "S¢ would I. Sc would everybody."

sut, thev were keepirg them separate, you know, just
kind of "-his is what we're do:ing, this 15 what our plans are."
7rd she had--I think ehe hzd abour si» or eigh- teams. So that
would be abcut eighteen cr twentyv-Iive interrogator teams. Trey
nad a separate interrogaticzn factility--a couple of ~hem, under
canvas. They were all set up. They made that arrangement with

— He cave —hem the area where they could

operate.

B0
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Q. And inizially =zhey were operating 1in tents?

A. Right. Yes, sir.

¢. Do you remember when the--what's known as the nard site
was open? Alsoc known as the 1A, 1B portion ct ;he hard site.
Do you remember whern that was opened?

L. Well, the 1a and 15--they were ready first, because
ctney were at the end cof the zhing, apd chey were the maximum
security cells zrd everyt-hing, but that's where the contractcrs
started at CPA's urging arc desicgr, and then they were gcing Ic
work down the hallway.

So, we didrn't want o put derainees in there--we didn':
want to put prisoners in zhere urtil afrer the press conference,
arnd they wanted to have rress conference so that all of these
reccrrers coulg walk cnreousn the facilities. And it wasn't
only--I mean, it wasn't only rce_ltblock 1A and B, but several
lis had peern refurtished alsc. So had trhem setup like
stat.c displays with the maziresses and everything. The media
pecple came cu: there--tnere mus: have béen several hundred cf
zhem--and looked through the facll:zy, sazd that it was
ccmpleceiy different than zelcre. There used Lo be--there was
rerorts trat therc was a hundrezf crammec in a cell, and now
there's going to be twelve or fourteen, "where are you going to

keep the populaticn," “we're openinc more facilitles, " that kind
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of thing. So, as soon as we got through that media event, we
had cellblock 1A arnd B cpened, and we transferred Iragi
criminals into -“hose facilities.

0. Into both 1A and 1B?

4.  Yes, sir. And several of the other cellblocks after
-haz. So, 2A and 23. Maybe not 3A,.at that time. But, 1 mean,
we were :hs: so delighted that we were getzing people out Irom
tra- hea- and -he sand and inside. And it was working just
f;ne. The onlv reguest cra: tze 72" MP Company had was that
they pe zllowed to cperale tncse ~ellblocks since they had been

-

~f worked very hard on this, so

o

cut there from the begonning

th

acccmmodated that. Tha: was Sine with me, and they dic¢ a great

jeb. I'm very proud oI the:r~ acccmplishments and averyching.
Woen I wens éu: Le =he prisen, I would walk in to any
0f those cellblccks and T would talk to the prisoners, and some
0f --er never wanted to leave, because 1t was bette- than what
:he‘} were livinc w-th, certzinly out under the canvas, but it

was, 1r a loz of cases, berter than what they were living with

a- kome. “How are the MPs treat:ing vou?" "Fine, fine, fine."

Then,j whe was the cperations cificer Zor
the 205" I Brigade,—--she asked me one cay .at a

prisons meeting, she sa:d, "wa’'am, You know, we have some

detainees in those separaze cells in cellblock 1A."
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I said, "1 know. HWe're gGing to start to charge ycu

rent. "
She said, "Ma'am, we need more."
And I said, “How many more?”

she said, "Well, we'd like all of chem.”

0. Now when she said "all of them, " was she referring tc

just A7
A 1A
1 said, "CIh--thoge prisons guys are going to scream.
T gaig, "1 don‘'t think thzt's a good idea. fhey jus: opened .t,

-ney'Te =—he cnes tha:r put Ihe
$o, of those raids. cf those operaticns iike Viztery
Bounty. -f ycu arres: 2~ pecple and only two of them have intel-
_value, vou want to segregate ther from the ageneral populz.iocon,
Sc thart's wpat

otherwise thcse twe won't nave any value either.

they were uging those ind:v:dua. cells fcr. And they did. I

asked Ma;cr—l tkink 15 the guy asxed, "Tell me how
many they have in there.”
He sa:d, "I'l} ac pback ané check the numbers.”

— breught i1t up again when she saw me tha:

they really heedeg to take conirol of cellplcck 1A. Thar would

be September. Anc 1 wen: :o—and— and

I asxed them if they wauld be agreeable. Before 1 could even
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finisn the reguest -as shaking his head "no." I

said, "Let me explain teo ycu why. This 1s not permanent, okay?
These are the ones rhat have value. If we can purt them in

rhere., then they can ger the information and then they'll make

‘up their mind whetrer they're gcing te release chem or if

~“hey're Iraqi criminals or whatever, butr this is not permanent.'

—Salﬁ, nr den't agree with it. They

didn't 1if< one finger." Sc —here was opposition.
Bu:—said, "I think we should do this. 1
rhink we should go szhead a-d relinquish contrecl. But you think

it*'s tempcrary?”
And T said, "I vealiv do. Now, I don't know what

‘remporary' means, but I zhink it's temporary.® So I told him

.=nat. I tolZ Colonel Peppzs anc _was stand-nc with

nim when - told him whenever it was, a week later. nd I said.
S¢G ycu can--yeu can nave cellfiock 1A. They've zgreed tc it

Q. The enctaire 1A7

A, 1A.

Q. S8e, in your mind, whern that decision was made,
concurred with by CPA, &2 tha: pcint in time, MI wculd have the
authorizy to place their deta:nees :n 1A? The entire cellblock?

AL Yes, sSir.
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0. Bnd that .weuld still be in September?

A.. That would be in September.

During that conversation, when-as

objecting, he said, "This is enly the beginning. - Mark my worlds:

Tw.s is enly the beginning " And sure enough, a weex OT Cé&n

days later, they're asking for cellblock 1B.

C. Xcw, whé: was 1B--a- this peint in time, what was 1E
intended for?

A. Well, the hlgher-;:he more violent crimes. The Iragl

~r:m-na.s “hat were gui.ty C

1 h

more---ha- had been in 1A were
rrarsferred cver tc 1lE.
~. %hen was it that the decision was made, and who made

“the decision. that the quveniles and the female detainees wculd

7. wnhen we had a facility--we had a facility downtown that

~hey were using, Russafah ang Tas Fera:t, and they were housinjg
~he female detzinees dcwn there anc scme juveniles, because “he
juvenile‘fa:ility wasn't refurb:ished ye:t. So when they said we
car get more male prisoners .- Tas Ferat znd Ruscafah if you

have a piace tc transfer the females and The juveniles ro. S0

we said the cnly place we coulc transfer them to wculd be 1B.

S5, since 1B--the upstalrs LieI was vacant, Ve -ransferred the
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females up there and--we dicdn't have very many juveniles at tne
cime. 1 think tbey enly transferred seven or eight.

C. So the top par: was juveniles----

A. 1t was females and juveniles.

o. 2nd 1B, the bortow part, was serious crimina-
offenders?

A. Criminal offenders. Bur we transferred those sericus
cr-mina. cffenders ro Tas Fera: and Russafah in downtown because
they had scme individua. celiplocks. Not like Abu Ghraib-—no:_
maximum securiTy, but they were individual and they suited the
purpose. The only reople tnat we had that were really viclent
offenders were nct guiltv ¢l chose viclent offenses when they
were brouch: in. They were picked up lootang or steal:ing a car”
Ccr whatever Lhelry CIiMeé Was. 3u: rarely was an Ilragi prisoner
brouaht ir tha: was arrestes for & vaiclent crime. The cops knew
who they were and they szid, "On, well, this guy has a history.
You know, ne shct &0 peorie,” cr whatever. And it may have
ulcimately worked ocut that trey were guilty of a violent crame
:his Zime and fleeinrg :n & s:tclzrn vehicle, but 1t was--the

smallest percentage of our populaiidn was really violent Irag:

. criminals.
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0. You began to zell me that there was 3 reguest abou: &
week larer for 1B. Did MI ther. get authoricy Zcr 157

L. Yes, sS1Y.

Q. What wag your deszription--or what is your descripticn
of whaz .t actually meant thal MI--wha; did MI get as far as

com=vsl? I mean, dii they have cormcrol? I mean, who was’

A :olonel-came out. He was ass:gned out there by

in the mid to later

n
l'.'
0
%
¥,
In
n
W
n
n
(%]
I1]
o
m
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L. He was at tne IOTFT sefore that, though. He was

ass:gned under tne I, He worsed for Colonel, who was the

=Z: Right. Bur not very I&ano. -'nad ornly arrived in

surtry a few days belore Ne was S€nT O Aku Ghraib.
"WIT:. I tnipk he michi nave ceen tnere before that, s:ir,
muT nme wasSn'c assigned. e was over in Boshila oF AZghanistan.

~=. He came from here. He was actually assigned IZrcm tihe

ince.l:gence and Secur:ty fommana. which is where he was pDeicre

ne was sent tc Rbu Ghraib. He was :n the very puilding that

we're I,
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WIT: I know thaz in Septemder, when cellblock 1A and 1B

went under the control of the MI,_las there. He

arrived. So I never really encountered him before that, excest

maybe several times ove:-—b::_[pho:etic] calked

about nim.

DC:  Yes. When he f£irst got intc countXy, he was assignec

and—[phone:ici wes the person who acrually sent nim

cur to Rbu Ghraib.

G. I interrupted yo.. You were telling me wno was it that
was--nowW was -t being sonirolied?

5. well, cellblock .4 and 1B was never intended, and iz
was never my thought,--ncnpody gvers sz1d, we're going to do
inTerregatigns in The CEllsSisoks T 1N cellblock 1A or 1B. I

meer, 1T was never diccussed, never suggested. Nothing.
Secause at that time they ~ad the enaineers buildine Facility

Wood, cutside of 1A angd 1=. Tha:t was an incerrogazion facility.

I do Know cha—cansidered himself to be

in crnerce of tnhe operaticns in 1A and 1B,

=, We'll get —c who was in charge rela-ive to MI, but as

fav as the cellblocks trnemselves, how did 1t acz.ally operate?

Who was controlling the entzy, tne exit? Who's responsible for
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rne feeding, the housing? Who decided who got in there and who
didn't get in there? How did that all operate?

#. The MPs were still respensible for the detention
operations: opening the cell door. taking the prisoner out,
putting the prisoner back 1n, and locking the cell door. They
were responsible for,ge:zing food to them, they were responsible
for getting mecical attentlon. Evervthing as a normal dete tion
respcnsibility would be.

o, Lieutenant Cclor.el-iescribes them as a
warden duties. Weuld voo agree with that as a term?

A. Yes, sir.

‘Q. Alrignt. 3¢ the jaz-ier responsibilities were —he MPs.

Wma- was :- wher the MI was given authority to use that? Wrat

d:4 -nar mean? Did thaz just mean that they could assign people

in To -he cells? You Eell me what yo2 thought i1t meant.

k. Yes, sir. Tre pop:ia:;o: in cellblock 1A and 1B would
be MI--would be security detainees, and 1t would be up to them
-5 monizor the population in cellblock 1A and 1B to determine if
there was a vacancy or if somebedy came 1n with more value to
replace another rrisoner that was 1n oné nf the isolartion cells.
Ic was up to them that i1f they wanted a prisorer to be taken out

of a cell for in-errogaticn, they wouid cc to the MPs, the M?P
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would go ané get the priccner, kring ~hem back tc the MI persch,
they'd sign for zhem and take them out for interrogaticn.

0. ﬁ;d you actualily ever visit iR and 137

A. Yes, Sir.

Q. - Wren was the first Time thar you remembex?

A. We.l, when it was béing refurbished, sc I could see’
what tne maximum security ce.is--1 wanzed to wake sure the
hinges wers cn the right side. And.:hen tne day with the press
co=ference, ci ccurse, we -sck them in there. And then the cday -

~1seners snside.  And cher,

¥
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~outinely. Ivery time Inaét visited Abu Ghra:b, I did nct 30
in =c celltlock 1A and =.

G. But how freguernzly wouls you go in to 1A ané 1B?

A, Well, -t was oneg éf zhe Zew cellblocks that was
cperational out ~rere, sc I would 3o, probakly, safely, one of
every t—hree Vvisits.

o. And wculd that have SIS ¢ in September and _asted all
cf Thne way through Jahuary?

A. Xg. sir.

Q. From wha: peried . ic what period, then?

L. ‘From September untli. tne middle of Ncvember. Wrnen the

=ransfer of the prison went under MI.
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Q.. 8c from Septemrer through November, when the FRAGC was
issued, you were coming and you were Vvisiting maybe cne to three
times per week and were actually gﬁlng to 1A and 1B most cof that
tame?

A. Right. ‘And there were.several reasons for that.
That's where the females were. That's where fhe juveniles WQre.
That's where the most dangerous detainees were. And then after
the handgun incicdent in cellblcck 1A--I was there a day before
cr two days before. So T sazd,--- mean, we talked to the Iragi
guards that were there, they xnew us, they knew me. I just
couls nct believe that there hzd been such a Ereech of security.

AnG T know :ha—::nsidered h:mself to be in

charge ci cellblock 1A anc 1E at the ~ime, because he is the orne

whnc had called me and tcld me why he hac silenced the MPs.

C. Crn a.l of those viezzs, and we'll go back to the -

those visizs that you made, Zié you ever see any:-hing that could
be considered or was, -n faco, arbuse, such as naked detainees in

chezr Zells?

No, sir.

hid
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Q. Did anybody ever tell you--any of your MPs ever tell
you about any of those .s55ues, such as naked detainees in the
cells or ;ny of tnose o-her things?

A. In the éells? No. But the MPs would say tc me
-somet ires, you know, this prisoner wanted tc be on a hunger
e-rike, but tha: lasted for 2 aay, and then he heard the rattle
of the MREs, as they saic, s¢C ineread of being cn a hungexr
strike, ne decided that he was geing toV:ake his clothes off.

So he's refiusing to wear nis clothes and the MI people took thgm
away soc he dcesn't hang homsell. 3ut we gave rim an extira

tlankez -

1=

specifically ~alked =z tne juveniles, because after
crie Time that the? brecught some :n, 1 saw a kid that was--he

- coked like he was 8-yeats old. Hez told me he was almost 12. I
scked nir where ne was fyom. He -old me his brother was trhere
with him, but he reaily wan-ed o see his mcther, could he
please call his mot-her. 'He was cTrying.

Sc, I never saw anything that was apuse or could be
considered abuse. When a priscner was refusing to eat, he was--
he was '"mentally ill," he was refusing tc cat, they took
_everything——the MPs took cvervihing cut ocf the cel. that could
poséibly hur: him or that he could use, and —hey were just--they

were considering taking ouI nis punk for fear trhat he would
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really. find some way to harm h-mself with that. So they were
dding ail of the right -hings to the extent that you can 1n a
deten:ibn operation.. Thev nad showers. They nad--some oI then
rad jump suits and they'd refuse TO weaX their jump suits;
they'd tie them toO <he bars, so they'd be in their boxer shorts
or treir urnderwear oY whatever in -+eir cell, buc I never saw
anything that was even close to what--.

Q. The first MP umat that nad responsibility'fo: 1A and
1B, as 1 vnderstand it, was —he 72° MPs. The unit that you
sard--cne Nevada Rrmy Nz-ional Guard, as 1 recall?

L. RigkT.

nd —hey were & g lar Znit?

)
2l

A. Tnevy were IO ME.
0. Aany issues witk Then -na- you knew oI, whatsoeve:o,

valarive to 1A OT 187

¢. D16 they ever Dring anything to your attencion relative

-0 their concerns about how -t was being run, either by
-hemselves, the MPs, cr any c: tne trancs that the military
intelligence personnel were Zoing?

2. HNKever an issue apout--nothing. 1 mean, rothing.
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0. And they were followed, in October, by the 372> Mp

Company?
A Correcrt.

Q. And the 372™ came ir approximately 1 October and there

. . . - Th
was a trangitisn period between 1 October and around the 15" of

dctober. Is that accurate tc your recollection?

A. That's correct.

Q. Now, =ne 372%, where dic¢ they come from?]

’. They were dowr. :© Ad Diwaniaah. They were with the
mul-ina-iona. division, tha: was the one that was originally in
surpcrt cf the MET, ang tnen -me MEF left, and they thought they
were go:ng neme with the MEF, and CZITF7 shortstooped that, kept

e m_l-:na-:cnal division was coming in,

rr
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and tha:t they were gcing tc 4o detenrion operations until the

police or law enfcrecement covpcnent cf the multinationals got
i=. So they rema:wned dowr. there. They were aligned under the
310%* MP Battalion and -—hey d:d detention creraticns.

C. Any problems with them that vou xnew of befcre they
showed up at kbu CGhraid?

A. No, sir.

Q. Any reason Lo questiﬁ: their assignment there as a
military police unit reépcns;ble for tnat section?

A. XNo, sar.
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1 visited them. I visited with the Iragi police
gfficer that was there. He bragged-abou: the MPs ancd the

support and the training that they were giving them--the 3725 mp

Company. I talked to_right after I got the
first informatiecn abou: there alleged-_

-as ~he MP Battalion commander down there. I talked o
him and I said, "372™ is up here.‘ There's some allegations.
VYou have any problems with them?”

"Absoiutely not. - Kone."

When they came to Aot Ghraib, though, they came one

plLazocon shor:i, because itne TPA was working on getting a contract

"for perscnal security detaliis dowr there, and they had not been

able to do tha: successiL..v--they were dragging their feet oz
;

1=, honestly, pecause they l:iked the MPs. So the CJTF7 1o the

ope shop saif, "RKeep the pl.atcen down there for another two

‘week." I objected. Not as vigorously as I should have,

oerhaps, bur I knew that the 372% was going in behind the 72 MP
Comoany and they woulid get 1t agood orce thev arrived. Two weeks
necame a month, and then Zinally scnepodv from the CJTF7 staff

from the ops shop had te go down there anc talk to the CPA South

to ge: these MPs released and sent up to Abu Ghraib.
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Q. You had menticned sa:lier—
When was the first time you me—o

your recollection?

A I--after T mez him--I met him, officially, I guess, at
Abu Ghraib. I was out there visiting. I wen into cellblock 1A
and all of the suéden he wasrthere. I said, "Where did you come
from?" Ze -ntroduced himself. And I said--we had a visit

scheduled with Congressio—-a. Delegationer [sic] Wolfowatz

fohonez:c]. And we were our there tne day before to walk the
ground of whicr way we wers going o go, wheré we were going to
take =iz, anc he apreared. - was n cellblock 1A and he
appeared.

0. When was thaz?

. I nad tc ke i1n Sectember.

C. Ané whzt d:d -e tell you his role was when he saw you?.
oid he zell you what his rqie was?

A He did. Well, a:z f:rs- he told me what he did in the
civilian world. He said, "So. I know é lot of people."” Ani I'm
sure nhe said to me, "And I was 1n.’ Bos—mia or Afghanistan. "l

have a lot cof experience witth inzerrogation.”
1 said, "Are yeou with zavil affairs out here?"
He gaid, "No, nro, me'aw. I'm going o do the

interrogation. So the prisgners that they're putting in 1A and
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iB will .be my responsibility. If they're gcing to take them fcr
interrogation, we'll be responsible for getting them out chere."
Tha- was his function. That's what he told me.

Q. So, did he tell you he was ir. charge of-the

.irterragation operaticn?

A He told me he was the link cr the connector bezween
hem i the cellblock and whern they would be moved cut for
inrerrogacticn. He was nct doing the interrogaticon. He was very

cLear cn thaxt.

Q. Alrignz. So he wasn't doing an interrogation?
A Righ:z
9. Bur did he say thaz. “I'm in charse of all of the

. Yes. Tha: he was resgensible for the im-errogaticn
efforc. He seid, "You met Capta:.n- She'll be answering’
to me." '

Q. And earlier you nac szid or made a reference to nim
peing reépdnsible for the 1A zrea. What was that responsibility
~hat you were referring =c, 5ecause we've established that the

MSs had warden responsibil:it:es oI jaile:'respcnsibilities~-wha:
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were the responsibilities that MI personnel,—.
—had relative to 1k and 1B?

E. Well, in a regular detention operation, sir, if you're
bringing in a newl' prisorer and the cellblock lis full, the MPs,
or whoever's in charge nf the cellblock on that shift, can make.
a derermination that you can put--"Oh, put him in cellblock &6--
cut him in cell i6. Even though there's one in there, he'.s
going to be released tomorrow or he's going out to general por
tomorrow, " whatever it 1s. S5 zhat was no longer the MPs’
decision. Tha:t was—iecision.-—-—

LC: - I see.

L. ----1¢ he was brismginz :n a new detainee for some

e

reasch, He'd say, "Take the ome In isoiation out, put him in 1
and puz this guy in isola=z:on." Similar with 1B.

¢. 1s it your impression that 1A and 1B remained under the
contirol of_and he had that authority
and resnonsibility to assign MI holds to those cells within 1A
and 1Bb?

Z. Right.

C. Are you aware :h-l.a: -rere were others, even af:zer the
"-ime period that you referred to earlier, which was the

becinninc--are you aware tha: criminals and problem periormers--
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problém detainees were beihg placed in 1A and 1B by military
pclice personnel? Were you aware that that was occurring?

A. I wasn't aware, specifically, but I know that a coup.e
of times‘they had te put an Iragi criminal that they brought in
on suspacicn of a viclent crime and they put him into 1A, 1intc a
cellblock.

Q. Were you aware that the MPs were putting detainees that
were Causing préblems in ke other parcts of the prison: those
~hat were starting rio:s,‘éhose ~hat were--as an example, those
that were accused of rap-nc cther detainees--were you aware that
~ne MF cersonnsl were us;n;\LA and 1B to house those prisoners?

A. I was rct.

TG: No. vell, i:z's ner pur understanding that they were

go;ng.:f‘:rough_ It's our understandiné
frpm interviewing beth the mil:zary nzelligence personnel ard
the military police personnel:—
_':he NCOs tha: were ac:uall.y doing the jailing |

respcecnsibilities. It's base? on what they have testified to us
on 1s.that the MPs were, indeec, Taking these prcblem
perfcrmers, problem detalnees, and placing them in 1A znd 1B,
peczuse they had no place else tc put them. They had to be

caken ocut of -he general prison pepulation for disciplanary
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reasons and reasons that they were determining on the spot.
They were placing them in what was supposedly going to be the
strictly MI area.

WIT; Right. Now, sir, if they were in the genera_
populacloh'compound at Abu Shraib--at Gancci, from late Dctober,
early Novemper timeframe, they were 21l security detainees, SO
trey were all MI holds anyway,‘effec;;vely. If there were
srpuclemakers amongst them--.

>C: Well, yes. It gets in to how you want.to categ :izg

chem. The categories that we've Dbeen rold that were being used

were basical.y tnree categcries. And those categories, number
one. was the craiminals: gpuTe criminals did not have any MI
imTeresst @r any securily LnIerests. butz have commit:ted

v;o;a:;cns against the iaws of Zrag. The second categorv would
have been security holds, and security hold were all of those
Deocie tThat were being rounded up and detained and all of cthe
operazions that referred to ear.ler.

WIT: Right.

DO: A subcaregory of the security holds were what was
heing callgd "¥I holds.” Trose are the ones that after going
through screenings and alter arn MI aralyst cr interrogator would
do an initial assessmenz, they wculd specify that this person

needs further interrogation for whatever Ieason, and they were
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then desigrated as “MI holds." So:MI holds were really a
_subcategory cf the security detainees. So the people thal were
gcing.in:o 1A and 1B--very shortly after the beginning,
according o the testimony that we have--was a mixture of all
three of those categnries: there was security holds, that 1is
people that were being helc cut didn't nhave anmy MI interes:ts
anymcre, and there wers pecple that were in there for
specifically MI reasons where MI said, "We want this perscn
segregated for this reason." S0 all three categories were in
there from, pret:ty much, :herve:y beginning.

WIT: I beiieve tha-. fror the beginning; sure. 3ecause
cellblock 1A and iB--cellblcck IA..especially, had the i1solation

celis and the maximum-secur::ty cells. I- was the only cellblock

where vou zculd hold individuzls or two people in a cell. Whern
it was under our ecorTrol, that's who we put in there. I den't
know -2 they pu: troublemarers or--I don't know, but when the MI

peccle, like from Victory Bounty, they had two of that initial
croup that they wanted to gut in there. So we had the cell
space and we put them in there. 3c there was a mix of prisoners

+ =%a:z Time. BuT it wasn’'t until <nese raids and these

fu

pecific cperations where The security detainees were being

0

brought ir tha- that populat:on started to increase. I looked

at -he population breakdown,—gave it to me, and it
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showed the vast majority of those cellblocks upstairs and
downstairs, in cellblock iA, were occupied by MI holds. 5c ::
made sense tc argue their case to get that put under thear
control. But we had either :ransfefred chose prisoners out or--

the Iragi criminals--thney hac been transferred intoc other

I was not aware that they

priscns, other cells, or inzc 1B.
were--at scme point, then, went back to mixing the categories of
Priscners.

£0: Yeah. They were. And we've actually done an analysis

ol wnc amengst those that are cla:ming abuse and those thart,

indeed, we kKnow were abusezs Zrom the pictures, whe was who and

whetrer or not they were irn a securizy hold, criminal, or an MI

e pictures that, "Yeah,

hold. Anc sc we can wverify even by ti

tkis une was dopne specif:ically cn this perseon and that persor.

There's ne MI interest. Theyv've been placed there strictly from
a triminal sﬁandp01::.“ Sr "This person was an MI hold and is
tnhere."

WIT: We distinguishes tne categories by whers they had to

co Zor & release board.

[END OF PAGE]

102

AG0000100

DGD 000188



2

tad

15
16

17

Q.  You did? .
A, Yes, we did.

And the ocnes that were in that cell were not going
before my release board for Iragi criminals. They were all
waiting for releasé by the MI Security Detainee Release Board.

DO: I'm sorry. You wers going To--?

DC: Were :ﬁe security detainees the troublemakers? I'm
just confused as to why they would be mixed in te 1A and 1E
based on the oral conversat-on that you just had.

DO: Sezurity holds was the cztegory of all of those that
were picked ur on all of trese, and cornsidered to b»e thread to
the ccalaitien.

D7”: CorrecT. I understand Tnat part.

WIT: So if a regular ocne from the general populavion ended
up . there----

DC: I'm trying tc Zigure out where the group of people
-hat ‘are the Zroubiemakers come Irom.

CO: They come from poth zhe criminal group and from the

‘group of security holds.

DC: So from both?
DC: From both. And they very well might have come--1

dern't know this for a fac:, but they migh: have come from the MI

holds also. E&c if yecu have an MI hold guy whc starts a riet:
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not an MI issue. The MPs are concerned with starting a rio:.
&o the MPs could've taken that MI hold and put them in I¢ this
isclatioﬁ area.

[The deposition recessed at 1613, 18 July 2004.}
. [The deposition was called to order at 1635, 18 July 2004.]

Questions py the deposition cfficer (ccntinued):

o. Can you tell me, again, what you believe—
—role was? Was there anything in addition te

ass1gning whe was going inte rreose particular cells and who was

gcing to te assigned there: D:4 re have any other broader

4. 7T- was all relatzs=c tc interrogatlon, gir. I don't know
che depth cf -z, kut T do krow tha: he was the one who reported
interrogatlon progress hack to General Fast.

Q. Who did Liéutenant—eport to?

2. General Fast.

0. And how did you know that?

A. He toid me_tha:, sir. And Cclonel Pappas told me that.

0. what c‘:id—:ell you, as specifically as
you can recall, about his repert-.ng relationsnip with General
Fasz?

A. The only reason .. Ccame up was bhecause of the handgun

in-the ceilblock, and so I said to—I said,

HO4
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"l want a statement from each cone of those MPs. I want to know
what ﬁappened. And ge:z it wiile it's fresh. He called me Dack
really pretty guickly.

He said, “The MPs aren't mlaking statements. -
-:ald them not to talk to anybedy. He told them not to
make a statem=snt."

1 said, "Well, why ls—telling ther to do
anyzhing?"

He ssz:d, "It happened in his cellblock. He said that

4
—

b

1T it's nls responsibi

! sa:d, "Those MPs zre going to make statements for

They're crne cf your MrF companies.”

said, "Ma'am, the reason 7 told ths MPs not to make any

e
Q
C

statements is because I wanted them to get the story straightﬂf
and I said, "Well, tha:t's interesting, but I want l:he.
tructn. And f.he best way tc get that is To capture it
immediaczely."
And ne said, "I den't acree.
I said, "That's Z:ne. They'rc my MPs, and they're

goLNE To Clve sStatemens:s to— There's goirg

tc be an investigation." I sa:d, “"I'm looking cuw for them and
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17

18

19

for getting the truth." So .l said, "Have Colonel Pappas call
me . "

"He said, "Well, mes‘am, ! don't work for Coionel
Pappas."

A=d 3 said, "Well that's kind of interesting. Who do
you werk Zor?"

And he said, "wWell, I work fgr General Fast." That's
how 1 know that he worked fb: General Fast.

So 1 called Colonel Fappas, and he wasn't in the

he'd ca.l me right back. And ne dad.

Ancé I said, "W‘no's-work fer? Deoesn't he work
for yoo?"

He said, "No, ma'ar. He works for GenerallFast. Why?

What —e do now?"

1
=
9]

I said, "This -s about the handgun irncidenc.”

He said, "What randgun?”

5c he hadn't hearc aﬁy:hing——o: he acted like, on the
telephone, he hadn't heara any:hiﬁg about the handgun. So I
told nim. And I said, "And I wanted statements from the MPsg,

an:—told ~he MPs no:t to talk to anybody. Now,

reluctanzly, he's backing off, I guess, because - told him that
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I wanted sté:ements and <hat they'ré going to give statements o
O
| He said, "When d:d this happen?"”

1 said, "Teday. They're arresting Iragi guards or
something, because allegedly one of them smugglgd it in to the
prisoner."

He sazd, "I'll cal.. you back.® So he came LO me.

Q. "He" being?
A. Colonel Pappas.

Sc, he said, "1 :alk_ed t- Ma'am," he
sai1d, "l think ne was sincere.

: sai1d, "You car never be sincere if your first
statement :s,.‘I wano cner o get their stories straignt.'t I
caid, "Thasz doesn’'t ring well witl me, wnich is why i was
insistent about ge::iné thé sra-ements, because it's the righ:‘
Thirg to do." _

Ke sald,-unders:ands, now."

I caid, "Did ysu go and talk to him?"

Ye said, "Actually, re came to see me."

I saif, "How come ne doesn't work for you?”

He éaid, "We_l, 1 don‘: have a position for him. But
he really works for General Fast and keeps her informed on tke

interrogat.ons.”
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VThat's how 1 found
the parts of the--the opera
anybody, but through those
Fast

Q. Did General

A. - Never.

G. Snhe never talked Toc ycu about the

nad with haim?
A No, sir
z Daa
and what his
A Not specifically,
directed Cclonel Pappas to
o) She said that sne.
A Yes That's wha:t
And

the reason for
witn ali of these raids anc
interrpgation work going on

chere.

Q. Who did

A. General Fast.
Z. Was--do you know 2
A. I have no idea.

ever talk

Ceneral Fas: ever talk to you

Tove nis

doreczed

-

out apout these differ pieces of

cion out there. Not through grilling

conversaticns.

kinds of

relationship that she

about Colenel Pappas

responsibilities were relative to Abu Ghraib?

-eallv. GShe said that she had

headguarters out there.
that?

che told me.

that was because the focus o cthe--

every:zhing, that there was sc much

ou- -here. He needed tC be Out

~nlonel Fappas report to?

f General Fast was his rater?
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Q. But you would have expected it tO have been General
Fast?
A. I dom't--T didn't exrect it to be anybody one way oI

~he other, but he answered tc ner about everything and did

reports abcut once a day to her. Whenever 1 saw him over at

oJTF7 waenever I was in Baandad, he was always.either going 'in
:o her office or coming out of her office. &and if he went in to
prief General Wodjakowski of General Sanchez,.he alﬁays had hner
with nim.

¢. 5c the relaticnship was between Colonel Pappas and

General Fast. How zbout--fcr their reporting relationships.
How abcu:— D:¢ you see him ever with General
Fast?

Once I knew that ne worked for her, then I

hEd
v
n
1]
0
=
L

saw them more often. I made the association, I guess--it seemed
rore sutomaticaliy--I ncticed 1t wore often. Like when General
Fast 'came out with Congressman Atkins [phonetic] and his

angd the

l

ccngressicnal delegation. He and

senior British civil-an in ~he theater. _was

fzirly new to the theater. This was In November, and they were

coming out to Abu Ghraib fcr-—and the

congressional delegation and the British guy--to have a lock at

-he 4interrogaticn operaticns and walk the prison grounds.’
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The congressional delegations that came in there
weren't necessarily interested in our detention operations.
They wan'cxed to see Abu Ghraib, primarily. But she was trrefinz
them--or they were taking a o-ief. 8o her aid called my aid the
_nig-Ht before and said, "Genera. Fast is going to be out at Abﬁ
Ghraib, and General Karpinsk: wozld like to Tome out and meét us
cu~ there or ac out with us. she's more than welicome."

SO,—as one of the new assistant

Arbassadors to--I don't xnow. They called -—hem all Ambassaders,
put he was cne of the threc that were subordinate tc—
-abou: ~ne November -:meframe. It was golng to pe one guy
f5~ operacions, cne guy Icr lcgisticSs an¢ something else, and
tne other guy fer constructien ©F whatever. s_
~ac a pariicular interes® 1n Ccoming out to Abu Ghrailb tn see
-hat whcle operaticrn and the loglstics and everything. So, whern
I got there, she wasn't tiners, Yet. but they arrived rignt
behind us. _wen: right cut to her vehicle. Sc 1
just made that au-omatlc Connestlon —hat, ycu know, cbvicusly he
has some important news to Tive her cor scmething. He prought
rhat whole delegat:ion inside, put them in the briefing room--.

olonel Tappas stood up to gilve the briefing ard then General

Fas: toldé him o sit down an:‘—ﬂculd brie*

initiallv and he could talk about the interrogation operation
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when they got over to the ~2 facility. Eu-as

with her most of that taime. That was November- -November 23, .

-

think it was. That's one of the few itineraries that i actually
have.

RC: was that hefore the shooting or after the shooting?

4IT: Or, after. Tha:z was long after tne shooting.
Kovember. The:shooting tock place, 1 chink----

R-: The 2@“ o= Nermber.

wiT: Oh, it was?

RZ: Yes, ma'am.

WIT: The handgur 1ir the cellbnleck?

RC: Yes, ma'am.

WIT: VWell, this was--I can look'ac thke itinerary--but it
was--it must have been before. They didn't talk akout the
handgﬁn ar the briefing. An—was back. He
was more re;axed, pus ne nadr't enpnanced his skills at brieflﬁg.

2. You had discussec earlier about the review boards and
the different review boards that existed, and one of those that
exis:ed.was the detainee review board for security holds?

*A. Right.

Q. You were a member -f +hat boara?

A. I was. Yes.

i
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Q. And,

as I urderstand it,

the other two members WeIe

Gceneral Fas:T and‘ 1s that accurate?

. Yes, sir. It 1s.

Q. Could you tell me the missicn of

a: It was Lo rev:iew the

they've been nominated for possi:ble release.

~eview the file--there wasn':t
recommendcatilon. General Fas:

she cculd overrule us ¢r she

that review bpoard?
fijes of security detainees Once
Thnen we would
very much in rhe file--and make a

was -—he Presiden: of the Board and

-ould agree with us--oT, if we

disagreed, she could nave overruled us on thar too. I mean, she
had =he Zfinal say.

5. Was there Wrliien IulLes c¢ this--you know, is there
-ugz, "Here it ig."--You tus: descrired the way it worxed. Was
-here some SOP or memcrandum that documented that that's zhe w2y
it worked?

E. No, sir.

0. But that's tne way It worked?

A. That's the way 1t worked.

¢. To your recollection.

decision-making authority Ior

L. Yes, sir. She did.‘

zereral Fast had the ultrmate

-hose cdetalnee review boards?
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Q. When did they begin? when:did you actually started
sitting cn those boards?

A. Actually, the review boards were fashicned zfter the
Iragi criminal release boards that I was running at General
Sanchez's reguest. So when they formed the Securicy Detainee
zeiease board, General Fas: said she didn't want to be the’
single person tc review and release rhese people--she would
prefer a panel. That's how the poard was formed. We had the
Ifirs:t releases; prcbably, .in October.

2. How leng--it went Ircw Octaober until when? When was
~me LastT cne that you were sitring on?

-A. The dzy before the--cr & ccuple ci days before the
~ransfer ci aﬁthority, we were sTi.. sitting on those bcards, I
bellevel

2.  Whick would haﬁe ceen--7?

k. The ena of January.i

G. Bnd how cften cdié these boards meet?

A. Initiaily, they met twice a week. And initially they
were pzinful kecause they were hours. Most of the people that
were recommended and their files became pefore the board, if we
reviewed, say on one day, because we'd meet for four or faive cr
more hours, and we woull see wnat wes in there--Like 1 said, the

files weren't very compleze. Sometimes they had a picture that
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said what they ere arrestec for. 5o if we reviewed forty,
probably 30 of them were never released--and that's high--maybe
15 were not released. It was 2 very small percentage. It was
"releasaphobia." ‘General Fast did not want her--and I don't
blame her--I mean, she didn't want to put her signature on a
release recommendation of tre next high jacker.

4. When one of the files would come in front of you with
limited informarion: this perscn was arrested at such and such
a point ir -ime and alleaged to have had a weapon in their
possession, OY some sﬁ:h a_lecazicn, little more t—han that was
in the Iile?

L. Well, fsr the security dezainees it said they were a

suspected associate of Szdsar ani was arrestec in a car with

weapons inL the trunk anc three cther pesple in the vehicle were

known asscciaces of Sadaar. So it was more than just a small
-nfraction. They were shoctinc at & cealition checkpoint and
wnen they were szcpped, they found RFGs in the trunk.

G. Well, zhat example would say'to me, non—reléasable.

. Well, actually, wnat :neyrwoulé do is--1 have to give
;redz: zo the pecple tha:t review rhem: the interrogation teams,
the CIC, and the arresting division--that was Very, Very
mportant te the decision. They would cross-match, like if

'

there was an RPG attack that night and then this car was stopped
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and there were RPGs in the =-unk, rhen it was not likely that
they were going to be released. But if it was RPGs and the guy
-hat we were reviewing made a claim, very guickly when he was
arrested,.:hat he was trying tc turn them 1in cb cne of the
arna2sty boxes or tfying to get fifty dollars or whatever. But
~hose same individuals could have been held fof months, even:
though they were :rying re do tne right thing. So., upen
ircerrogation, they would discover that that was sihcere. This
guy cculd take them to the roint where he coliected them, was
caxing Ther to an amnesiy DOCX, Wwas trying to make a hundred
bucks or fifty bucks or sometning. But we'd hold them for
mortns waiting for zhat reccrd io Zet to the release board.
Vary ofter, what woull nappen, especially in that first--I'd say
“he firsT mOLTh or S1X weeks WhenR we were reviewing the vecords,
very ofren what would happen 1s Gereral Fast would lock at the
verord and--1 can site one examrcle that might be an exceprion,
Dot not Sc much in those initial weeks: “His middle name 1is
Osarz. He might. know Osama EBirn Lader. Put him back in box."
and no: in an interrogation Qr‘military intelligence mindset,
you say, “"Well, we just rade anotner enemy." Because of his
name? Iame asspciation Zcesn't -ecessarily work in the miqgdle
east, berause everybody's gdo:t a midéle name of Osama. And the

MI peorle who reviewed the records before they even came to the:
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board would almest plead with her in some cases that--"I'm
telling you, ma'am, this guy ~as no wore value. We've drainecd
everythinéAwe could from him. We've nad him for focur months.
Tnis is a release one." Sometimes they lost.

Q. Can you explain to ms the dynamics of how that worked?
Because as you're explaining it, 3f I was ch the board, I'd Se
arguing with ngeral Fast. So. teil me about the arguments thaz
ycu, then, would have General Fast to Try to get these peorle
released, as I describe it.

A. Well, I--like I sa:d, I always deferred to her if it
were--ir most cases, if she had a sound direction. She would
gay =o -he MI peocle itk -he :nterrogation folder--she'd say,
"pull Du:':he file. I can see some'kind of a tattoo in this
;ho:cg:aph.' mell me wnat they found out about tne tattco."
Well, if they pulled our the interrogztion record and found out
~hat that parcicular taitoc was never expleited, she'd say put
hir back in the box. S$o, 1'd say, maybe there's something
there; maybe he :attqoed himself xn prison--I never said that to
her, put 1 rthought, you know, she's gCt & pretty sharp eye.

RC: "There was a reascn wny Some pecple were tattoced that
‘resembled they were part cf an crcanlzation. I don't know if

you krew that back themn.
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WIT: Yes. .Faydayceﬁ. All of them. But the fact that the
interrogators c¢idn't pick up on it or didn't record it in the
interrogation record was--that was an interrogaticn probiem.
pu- when none of us saw that and she did, you know--and I think

she was hopeful that under interrogaticn oY in the interrcgation

rt

File =here would be a rececrd that they had seen the tattoo oY
wharever. Sc, "Put him hack in the box. I want te know what
his affiliat;on'ls berause of that tattoo.”

g. And wnat abcut— Was he of the similar
mincser as you relative tc nc: challenginc General Fast?
Secause that's what I'm ze2tting frem this is you just weren':t
challencinc General Fast.

. Si1r, it wasm't that I wseEn't éhallenging her. We had

ar. cpinicn on everyene ¢f us, and we could speak cpenly. She

didn't ever communicate To me, or certainly not to-
-a: least not an my observaticn that, you Know, *You guys

dor'c know what you're talking about." We were all entitled to
cp.nion. 11t was her signature, though, that was on that release
ryecermendazion. So. we beczme--after the Drocress started tc

become a little bit better--a l:Tttlie Dit smocther, then we were
likelv to speak up, because we were reliably racht. Tnen one
—imeé thev sai¢ they wanted to use some cf these people as

sources. That we were goinz tc release them, but they were
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going tc be released to task force and they were going to be
used as sources. So it kind of flourished as the system got
more dexl'eloped. -as xind cf interesting. We'd
review the file and it didn': like there was anything there,
whether tgere was a photograph or not or the unusual
c-reumstance with the tattoo--it jusf didn'tc look like there was
anytning there, and then General Fast would say, "I den't know
15 I lixe the way this guyrlooks. Put him back =n the box."
Qccasicnally, we'd objec:t. ,51_::— had a
thermomerer--an automs=tic thsrmcmeter for the direction that

Genera. Fast was go.ng and ths temperature cf the water. IS she

(18]

nresented any Kindé of an arsument, he would back dewn

imrediarely and say, "You'zTe right, ma'am.  You're right.”
Z. 35 he wasn':t gutting up much of a----?
L. No.

0. %o why have & board?
WIT: Why have a bDoazd?

CC: Yeah. I mean, a- this board there's a general officer

chere that's, the way I hear i:, she's calling all cf the shots.
WIT: Right.
DD: And we've gct ancther general cZficer, of lesser rank,

bus zrnother general officer, and z ccl.onel who's the chief legal

advisor to the commanding gsneral.
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Q. Why have a board?

A.. I'll tell you why they had a board, sir. Because 1=
the few cases--smallest percentage of the cases where we
releasecd them, she wanted concurrence or other people's opinions
to fall back on. But more than that, it was a reguirement under
Geneva/Hague, that when pr:soners are held, they're entitléd tc
know their charges, every six montns you review their cases, and
you don't necessarily have to give them legal advice again, but
zhaz's the Geneva/Zague reguirement. So-s the
one wno pushed Zor some k:ind of boards to be taking place. &nd
they weres specilically under cur control, U.5. control, and
would remaln under U.E. conzrel, sc they wanted to do every:thing
they could :O-be in compliance with that six-menth reyiew.

Q.' Well -t scunds like tre _etter of the law rather than
the intent of the law.

A. Rigkt. I{ was a lot of time spent for little resulrts.

DO: We've spoken to_and asked her gquestians
relative o the release boards, and she's prov.ded us with
statistice that show, according to ner reports that she's
prcvaded, that between whern the boards were firs:t set up in
October arnd., I believe th= timeframe waz In--January, where they
had tris trarngition te a lower ranking cours, that, in fact, of

all of those that were rev.ewed, seventy-three percent were
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released. That's significantly different from what you nave
toldé us today.

WIT: 1 don't believe that statistic, sir.

0. Do ycu have records to show how many people were
reviewed and how many pecplg of those that were reviewed
attually were released?

A. Persona’ly, I dorn':c have the records, but I know that

my JAG.- kept those records. He

kepr the list of the recerds we were going to review for each

board, and the markings to the sicde: ‘"release, release,
release.“.

¢. Vhere would those reccrds be now?

A. U n Uniondsie, [ osel:reve. They were in the connex in

- ship, buz the ccnnexes nave arrived.
Q. I'm sorry. Can we have his name again?

is with the B0S™ anymore. 3utr his files would be there for
sure. —15 The----

Q. S0 whoever is the JAG, now, at the 800" gheould have
those records?

A. Right. They were octh with me in Baghdad.

DO: Because 1t is something we're obvicusly interesﬁed in.

We've heard a lo: of people being reviewed, not very many peaople
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gerring out. Then we hear a lot of people getting reviewed, a
lot of ﬁeople getting out: seventy!three vercent.

0D. 5o, you know, as 1lnvesIlgators, we're--where are the
records?

DC: Obvicusly somebody's wrong.

CO: Somebody's wrona here. Yeah.

W-T: Well, the boards tnat I sat on, like I said, if we
reviewed forty., we wouldn't release ten. Now, sometimes the
recommendation was "not release; DUt nim back in the box," and
maybe tha- person was ulzimazely released, but it didn't come
before tre board again. It just went to her. And there was
significantly mcre numbers in De-ember and January than there
nad been prior.

Q. In what month was that?

2. Ir December and January. So if you roll up all of :hé;
-sevenzy-three percent? [ don't belleve it. I don't believe
tha:;-we didn't release fifty percent by the end of the--when I
lef- in January, theater-wide, we had almost fourteen thousand
prlsoners.

DO: Sne's neot referring to the numbefs of priscners. And

we tave to make sure we have the distinction clear in mind,

here. It's not the numbers o people tha: were coming in; it's

only those numbers that the board was reviewing. Of course, I
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don't remember now, as we sit here, how many she's talking
about, but however many--i:'s the same board that you sat on.
However m%my that you and she and‘reviewed:
thazt's the numbef that she's specifically referring to and
specifically has records that indicate----

WIT: Seventy-three percent were released?

DO: Yes.

WIT: There's no way.

DO: Okay. Well, we'd lixe to find, and we will, lozk af
chose records that the 520°° has tO See what we can COme up wit
It is an arez of interes: —o us, cbviously.

W1T: Our popula-ior of security detainees out at Abu
Gnhraib staved so sﬁeaiy ir :-creas=--I just don't know where
chey were releasi=' them. Now, I know that after we left----

DC: 3ecause théy were still releasing less than they were
oringing in.

WIT: Many more oringing in.

Co: Well, the numbers speak for .themselves. But we

weren't referring zo the populaticon growth. We had covered that

ear_ier. 'At this point, we're zalking about the effic:encies of

‘the release board, wnhich is an area of concern and one that we

have ‘2 discrepancy .nu.
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WIT: I will tell you that in an effort to get more people
recommended before the board, they increased the--this pre-
review review board made uz of ZID, MP, MI, the divisiens--they
were reviewing a lot more and we were getting more to the board,
but we weren'= recommendirg the release of more. And, when
Ambassador Bremer, around Ramadan or December timeframe, he saic
tna: they were going tc De releasing 500 prisoners over the next

monTn: 100 a week and ther at the end, it would be a bigger--

wnarever t-e balznce wzz :n addition to the 100. He said,
starting ":this" Friday cr Thursday, "We're going to release the

first 10G."
Well, we didr'z have 100 ready from the release board..

a18, "we have to release some

v

General Fast czlled me and

I said, "We have =s=cme-zriminals that have been approvgd
for releas=."

She said, "Any priscners will due." Because the media
was going tc cover it, so -hey were all out at Abu Ghraib.

:: was a near rict out there cutsicde the wall with the
media and family members., They thought that all 300 priscners--
thousands of prisoners' families were out there and the media

iphonetiz) were akble to come up with B3 criminals that were
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already approved for release. They put them or a couvple of
buses and the huses left, so the media fo.lowed them. It was
like & ?arade. It was unbel:evable how many peopls were oOut
there. Not one of them was a security detainee. The next
month--the next week, we didn't relgase any, because we had no
more to release and they didn't have any security detainees tc
release. So, I don't knoy wnere -she"s getting these numbers

from or where they were releas:ing them from, but if I was the

from 1 Ghraib.

DGC: Okav. Well, we'll see what--we need to get these
rerords frow the BOD'™ M>z znf we'll contact them and get those
rgcc:ds.

RC. I have a guest.on, ma'am, reference the release board.

The ‘voring procedures ané now--you know, whenever you saw
fiile. How did the wvoting cczur?
:TT. We reviewed iz, she said, "Ckay, let's vote on this."

2'd vere for release. —votes for release. She

vores for release or for hclé. If they voted for hold--on ore
nr Two crccasions, we did convince her, Dut Lt was a rare

excepticon. Buz it was jus: release or nold open voring. She

sigrned a paper.
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‘RC: So was it a consensus thaﬁ they were all yes, release
or no, release?

WIT: It had to be arn agreement tc release them.

RC: So all three haé zc vote the same?

WIT: Righrt.

DC: But that's only for release.

WIT: For nold, we could reccmmend release and she coulcd
override us.

RC: So now of:zen did tha:t happern where she overrode? ,

WIT: Often. Espec:a.ly..n =he first four weeks of the
process. She was looking at 1t from a respensibility
perspective. If anybody nhad & guestion when the recormmendation

goz to SENTCOM, they called ner back. They didn't zall me, they

didn' Y call_ thev didn't ask us to get together

and review the file again: they caiied her.

Q. Major CGeneral M-lilsr arnd his visit--when was the farsc
rime tha:z you met Major Generz. Miller i1n country there in Irag
that you recall?

A. Whenever he visited Irag, at the in brief--that was the

firz: vime I had----
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Q. So that would have been--he first arrivec in the latter
part of August. He was there the last week oI August, the Iirs:
weeX of September. Is tha: when you--7? |

A. R:ght. That was the first time I ever met him.

Q.  And were voi at Victory when you met him or did you
meet him at Abu Ghraibp?

., No. I met him at Victory.

C. And what did he tell you his mission was when he
appeared ﬁhere in Irag?

A. He cave an in brieZ. I really don't know iI that was

e first day he was there c- :f that was the day of the in

cries, bus it was very close to tre beginning oI his trip. He

sz1d tha- he was there Io help with the interrogation eZfort to

m

.See wnat ne couldé do tc help Barbara Fast improve the

nterrogations anéd the resulting actionable intelligence--he
made his owrn invented expression., And he said he was going to
take a look at our different prison facilities.

He krew for sﬁre he was go.ng up to the MEK, he was

gcing up to Abu Ghrailk, migh:t go cdown to Bucca, he was going to

go down to Cropper--unless.i: wasn’'t necessary. If they found

someplace ‘early on tha: served the purpose. 1 said--1 made a
comment about the MEK compound. But that was oputside of

Bashdad, that that was actually the propercy of the people who
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we were securing ﬁp there, and there would be a long discussion
abour pﬁtting any kind of Guantanamo Bay type of an operation up
there.

Other beople waere kind of interijecting or asking
guestions during these in briefs, so I just made a couple oj
poincs tne same way. And 1T takes a litzle bit of time to
understcand tThe MTK mission, and 1f he didn't need to know tha:
and he wasn't going to use that facility--1 was actually trying
to discouragé him, I sﬁppose. oyc it was under U.S. controi, 50
-ha- was an advantage unlike some of the other facilities. He
said they would see; they were going to visit them. I asked if
he was there to take & loo¥ at detention cperations. He said,
"No, but if we're looking at de:gn:icn facilities, then I have a
1o- of people that de tha: kind of work in their civilian job,”
and he pointed cut a courle of people on the team and he said
tisat they might make recommendations. He saicd that they would
work‘wlth the incterrogatcrs. [t was kind of like a genmeric
brief. 1- was clear, Co me, furing cthat in brief, that he was
really there to work with :hg.C-z. Byt you couldn't do any of
~hose- -you couldn't setup an operation anywhere in the existing
facility, because they all belono to me. So that's why they
included us in the in br:ef. And he made a comment about--one

cf the interrogators asked the guestion abcut what made
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Gﬁantaﬁamo Bay so different--or SO good that they were going to
import those technigues. He said that it was the plan to
WGITMOize" the operation. That they had developed techniques
and they had so much success in Guantanamo Bay that they were
"asked to come in and appiy those techniques énd teach
interrogation teams how to apply those rechnigues.

and I saié, "Sir, I was down in Guantanamo Bay very
gquickly, but I do know that +he situation 1n Guantanamo Bay is
vastiy different than the %iﬁuazlon here in Irag. All of ourr
fazilizaies are rou::nely arrzcked. Contrary to wise judgment,
you den't run a detention Operation ir the middle oI a hostile
fivestone, which is what Rou Ghraib :is right now." And he said,
you know, that they would maxe the determination and it really
wasn't SO ﬁuch differer:: T mean, I see completely differént-;
black and white differences betweer. Guantanamo Bay and--but T
chought, you %now, whern you drive around Trac a little bit and
you can see and you <an feel and you can sense the tension,
you'll understand that it's different here.

And another interrcgatcry ‘asked him ébout zhe--1 don't
remember.the exact Questicn, Dyl 1T was semething abcut
mai.;alning con-ro.. And i: m:zk: have been the subseguernt
queé:ion to my comment that i1n Guantanamo Eay they 800 MFs to

cuard 640 prisoners, and I had--at Abu Ghraib, I had 300 MPs to
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guard ﬁore than 7,000 priscners. Then he said, "You have to
haQe full centrol, and the MPs at Guantanamc 3ay know what--trey
know what that means. A detainee never leaves the cell if he's
not escorted by two MPs ir leg irons, and hand irons, angé a
belly ch%;n. And there was no mistake avout who's in charge.
And you have to treat these detainees like dogs. I1f you treat
them any d;ffefqn:ly and -ney ger the idea that they're making a
decis:ion cr they're irn cha;ge, you've lost control of your
interragszien.” |

Q. Was tha: a gquote? Did he specifically say to treat
~hem l.he ¢ogs?

A, Absclutely.

0. Ané who else was presernt at that time when he made thzaz

A. Everybody that was Ln.that in braief.

2. Can you give me sboTe names?

A. General Fast, Colcnel Pappas, maybe——l
believ- was znere, ani l--he was there when

Seneral Boikan [phonetici was therz. I den't really remember iZ
he was there wher General Miller was in briefing. There were a
couplie of people in civilian clcthes that were interpreters--I

thought that they were irnterpreters. Now I don’'t know if they
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were interpreters Or interYCQators. —might have

peen there. And then--he had the people that were on his team.
C.i When was the next zime that you had any cconversations
directly with General Miller?
k. éur paths crossed a ccuple of times, but it was never--
I mean he was always in the middle ci doing something at oné of

the fac:ili-ies. 1 saw r:m cver ar Cropper and he was on the

tail end of

Fis visi- —here. He said, "Hey, isn't Task Fcrce
127 arcund here? I want tc go aver tnere.'
.5 said, "You usua..v have zo call ahead."

He said,l”No. I'm not goang to call ahead. I'm just
gc:ing o over there.* And we did. He said, "Come with me,
bgcause vour driver must Know wnere 1t is." So he followed, he
got out, and they woularn't lez ham in. .The guy--the NCO at the
checxkpo:ont said—-you know ne called--and they turned himr away.
But that really wasn't a ccnversation.

And then I saw him when he was getting ready to leave,
and he askxed me and my commans sergeant major and my ops guy Lo
come over for an cur brief. We went over to Victory for the
JVB--the visitor's pureav, ang tnere's a coﬁference rocm in
chere with a long table.----

£O: I've heen there.
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i A. ----Okay. So, you know how that's configured. He was

seated orn the side by the fireplace with his back to the

3

3 fireplace, and rhere was three places set right across from nip
4 with a pacd and a pen or something. So we sat down, and 1

5 remember thinking then, wher I sat down, “Ws= lcok like we're

¢ outnumbered." But I didan't get any sense that this was goihg to
7 be bad news or confrontaziona. or anything. So, he said, "Okay.
¥ We finished our tour and we've seen a lot of your facilities. i

¢ want vou to give me Abu Gnra:k."

10 - said, "8ir, Abu Shrairz is not mine to give you."
11 And ne----
12 . wWhaz did he mear Dy Give 1T TO him? What was his

13 _mlss:on_:ha: he wanted 1t?

14 A. I aidm'c ask nim, Dbut I ctoughz, you know, 1in

15 connéﬁ:;o: of wha: he nad peen looXing at and what he nad been
16 saying about interrogaticn and nSITMOLzing" everything, that he

17 warnred Abu Ghraib ¢ Guantanamo Bay, Irag.

18 £. Was he going to Stay o as a- assigned officer there?
19 4 f had no i1dea. I mear, he hac no authorisy--well, I
23 shouldn't say =hat, because he =old me that he had the

71  auther:ty. But what he saic was, T owant you o give me Abu

22 Ghraibk."

[
L

;=4 T said, "Rbu Ghraib is not mine To give Yyou, sir.
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And before I could say another word, he said, "Okay.
Everybody ocut. Out. I want to talk to the general." And
aimos= 1n unison, his whole team stood up, &8 if -his had beern

planned. And my guys----

0. About how many--we have a iigt of all the members of
fhis team, but about how many peorle were there?

. Sixteen, eightesr, Tweniy. Their whole side cf the

table and wall hucgers.

L @]

A. hnd my ops officer.

¢. Jus: zhe three cf your You and two others.

That wmany? And ycu--with you was your sergeant major?

L. R:ighz. So they goT up. 1 said, "Go ahead." They were
& lizttle b1t conzerned, You HKOOW.

So ne claosed the door and he said to me, “Look, we can

dn This my way or we CZan doc -his the hard way."

1 saig, "Sir, I don‘': know w=o tolé you I was going to
pe difficult. ['m not being gifficulz. I'm telling you Abu
Ghraib is nor mine to give IO YOu. T don'c own iT. We Tun tne

deten-ion operations out there. T+ belcngs tc CPA. They're

pucting the money into :efufblshing it. Tr's the only facility.

1t was aldifficuit voad o get to this point.
He gaid, "Rick Sanchez said I could nave whatever

facilaty I wanted, and I want Abu Shraib.”
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‘T said, "Ssir, if Ambassadﬁr Bremer tells me or zells
the p:isﬁns people to give you Abu Grhraib, I am nct going to
stand in the way. What I'm telling you is I don't have the
authority to give it to you.'

e said, "Look. We're going to run an. interrogaticn

cperation. We're going tc gel value out of these pecp.e that

they’'re bringing in. We're Joing to pe able toc release more.

Ard thar will make life bezzer for everybody. And that's what

I'm going to do. And I'm going to IO and brief Rick Sanchez and

tell him that that's whmat I'm going to do."

There was =¢ reascnins w:th him. There was no reason
for me to argue with hiv at all. He was Orn a mission. He tala
me he nag perh;ssion f-om Sancnez--General sanchez.

Q. And chen what hacpened?

A. 2nd he left.

2. He lef: the country?

A. ae took nic team, he went 1m and briefed General
Sanchez, ang then lef:.

Q. And then left country?

A. Lleftr the country.

D. What happeried nex:t? Since he left country, who was

then to take Abu Ghraib in his words? I mean, how did that all
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come abbut? What impact did his visi: have relative to Abu
Ghraib?

A. What happened was there was more activity with
interrcggations out there. Anc by more activity, I mean the
“engineers.got chere, they started constructing the "Woad . " --Arnd

'
he szid to me, during one of tHe--it must have been during the
in br-ef, - said to him abou: our frustrations with gerting
uniforms and everything for priscners.

Ard he said, "It doeesn't make any difference. Fundino.
£ nct an :ssue. I rave a nundred and twenty-five million
dollars & vear, and r'm ccnna transfer the funds Tc Colonel
paprpas, and he will take carg ¢l the reguirements.”

ard I said, "Sir. we don't even have construction
underway To accommocate.”

Ard he said, "We have connexes that we're coing to
braing in. we'll reconfigure them, and the engineers are already
or board with tnis. They'know now o do 2t. I'll bring up the
Sea Bees from Guantanamo Bay."

T sa.d, "Sir, we can't evern get & trailn up from the
oorT To Eéghdad successfully., FKEow are yeou doing .o bring all of
‘:hese_connexes in? I'm just cencerned that you're going to put

ez plan together and you're nct going to De able to execute ic."
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He said, "I'll bring 'em in from Turkey and from
Jo?danl We dcn't have to come from Kuwait from the porc.”

Well, after he lelt--I mean, honestly, sir, it was
almos- laughable, but, you know, with a hundred and twenty-five
mi.lion dollars a year, I thougrht maybe he could actually do all
of these things he was planning on doing.

<. 5o didryou see any cZ those changes after he lefr?

A. Well, we saw the engineers were working fuficusly on
-ha- wooden interrogaticrn facility.

G. Righz, bu:t that's not a major reconstruction project.

Talking three, maybe four----

R3]
L3]

.x wooms. Three or each sige of the hallway.

-Sa‘_ci thar —hey needed this other puilding out at abu

Grraib because they needed To set uD the ICE facility as Gener?l
Miller -old them to de., and they wan-ed that room--you were Out
chere. You know wnere their ICE fazility was?
DC: I don't know where it was. 1 know where it is now.
WIT: Where iz is. Tha: was the only place it ever was,
DO: On., okay.
WIT: They have like cubicles or rooms where they work or
cooréinating the interrogation results and everything. Then the

interrogation facility wmmeral” started. The engineers went over
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1 there and started to work cr thar. So there was a lot of work

T3

golng on to make it a--and more people started to show up. And
3 tre pecple that started Lo show up were coming from either
4 Guantanamc Bay or from Bosnia or from Afghanistan. Sc you gct

5 the sense that there was----

6 LC: When vyou say‘pecple, vou mean--whnat kind of pecple?

7 Defirne "people."

8 Wit Well, tnere were some military people that came LI
S jate) They're net I1rsgis?

18 wIT: No.

11 pC: How do you know they were COming Zrom Afghanistan and
12 Bosnia, me'am?

13 } W2T. They said, you know----

14 RC:  "They" wno?

15 wI~. These pecple tha: were arriving there.

16 RZ: They were calking o you?

17 TIT: Yéah. Occas:onzlly they'd come over and introduce
18 <chemselves and they'd say, "I Jusc arrived. I'm coming in from
1§ Afgnhanistan," or, "{'m coming ur because Genera. Miller sent me
20 up from Guantanamc Bay."
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VDC: s> when you mean [sic] "péople,“ you mean they were
ﬁart éf rhe irnterrogaticn process? |

WIT: Right. And I'll tell ycu, I never--I mean, 1f they
were military. some cf them were in uniform: DCU. But some of
them didn't have any insignia on their collars and they
identified themse:ives as & specisl agent. Most cases theylwould
say, "I'm in the military, cut I don't wear any insignia.” And
-he civilians that were there--I thought that they were all
in:erpre:ers,'because in:érrdgatidn teams nees interpreters,
::léss cney're lucky enouzh T hzve a linguist that's an
interrsgator toc. So, =he civ.lians that I saw arriving there,
T choughT, YOu Know----

pr: So the soldiers were :dentifying themselves as special

agerts?

"WIT: Righ:t.

RC: Interrcgators con's :dentif chemselves as special
agencs.

WIT: Oh, yeah. Anc chey were 1D the interrogaticn--in the
ICE facility, and they were--and tren there was also a--well,
tha- was -n Noverber, put a LRRSD team went out there--the
battalion.

Do: That comes aftzer we go through the FRAGO, angd we'll

get To the FRAGO. Maybe shortly we'l} get to the FRAGO.
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Q. 3So, General Miller leaves, and he leaves behind, as
understand it, a report with General Sanchez.

A. Ccrrect.

Q. Did you ever gee that report?

A II did not. We saw the recommendations Zrom that report
in December.

Q. 1In December? He leli: in early September. You didz't
see rhose until Decembex?

A. GSecember. And we rever saw the whole report. Wha:t
C5TT7 Sid--and this was spe:iii:all\__
(phonezic}, wno was the Prove Marshal at that time: he
extrac-ed the two recommeniaticns for changes ©o detention

crerazions. 1o had ncthing Io dc with interrogation, but there

were two commenis in the regort, and— [phonetic]

extracred them, sent chem out LD us, and asked for us te
respend. We never saw “he ‘whole report.

G. When you were with General viller while he wag there in
country during this visit, di:c he ever ~alk to you about any of
the specific operational. issues az GITMO? Now, I'm not
feferrlng to -—he two MPs o- every derainee. 1'm talking zbout
spec;fi:élly what they used relative to interrcgatich
technigues.

k. No,

n
[
H
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Q. D:i:d he ever menticn Lo you the use of dogs at

Guantanamo?
A. No, sBir.

5. How they used them or how they didn't use chem irn

anyway?
A. No, sir.
5. Any cI those speclIit areas of interrogaticn
procedures?

A. Ne, sir. Thne cnly.:eferénce ne ever made toc me was
that rhey were going to idenzily specific MPs that would ke
doing--suppertaing the interrsgatich ezfort, specifically. I
said, "Sis, they've never Zcne this. Our priscners are not

roved with leg irons ©r Lanf 1¥ons O anything."”

They said, "No. II's nol a proplem. 1'm leaving a Co
~d prirced material. The MI pecple are going to give them all
of the training tha: they need." That's what he told me.

©. Dif you ever see thal CD OF prainzed material?
A. Ko, sir.
0. T think the term has Deern used tha: General Miller saicd

tha- the MPs were going to create the environment for which
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interrogations would be conducted or sometilng tO thatr effect.
Do you remember him using anything to that effect?
A. He never even said--nhe may have used the expressiocL

apout enhancing the incerrogazion eflort, but I couldn't even

'swear to that. He said that they were going to give them

spéciflc training.
¢. But you never hac &ny specific cenversations about what
chat actually meant, dad ycu?

A. Nc, sir.

RZ: Ma'am, yoﬁ mren=-:oned that General Miller said they
were going -oc .dertify spec:fic MPs. What do you mearn DY
rspec.iic MPs suppering”?

w7—. Trac tha: would be tne:r speciiic mission. That they
wouldn't be--you know hc; yvoo get--like the first sergeant will
casked -c do. cn a duty rosier, ¥ou know, Sorce pratecticn, you
know, 1n & ToWer OT sometning--zhat they were going to be just
sonecifizelly tralned TC ao rne .n-errogation SUppOrT.

RC: So now MI-is now going -0 tell you that they're going
to cc and —ake MPs aside ans cive them the tasks?

WI'I;: Eicht.

RC: So now MI is taskinag MPs?

WIT: wWell, I dor't think that they'd be tasking themr
£

directly. You know, if tre -asking hzd come down, it would have
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gone througn-to provide these soldiers--tnese MPs tc

run detention operations in c=1lblock 1A and 1B.

This 1s just pure speculation on ™y part, but I would
imagine tha:—:iid not want new faces 1in there
every nigh:t. ke winred a CConsistent roster of MPs.

re. And this is the August, Septemper t:imeframe?
wiT: Correct.
¢. Dic you--when ycu met Major General Ryder; he came

afrer General Miller--when d-4 seneral Ryder ccme in toO the

counT>ry to ¢ his----7
L. Az The end of ne-cper--mavbe &t the peginning of
yicvember, bul he was there I Nowember for sure.

o, And wnat was the mi8s.Ch -ha- he was given? Why was he

~here?
L. He was directcd to come irn and do an assessment of
de-e—ticn operations. EC, ence again, Sorxy Lo say this, butl we

10y
"
ja)
o8

nwadg--wz had lots cf pecple comin 01Ng asSS5esS5MentE and

ncoody helping us.

5. And when Major Camera. Rader showed up O do has
asseésme::, d:id veu talk :clh:w about whose idea was this--I
mean, whc gave him this mission?

. He said that he was é:-ected to dc this at Genera.

sanchez's request, bul the Teguest Canme throuch SENTCCM to do
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tris, and he was going to lcok at all of our detention
operations and do an ascessment. 1 do have to say, though, in
General Ryder's defense, anc, again, I don't need to defend nzm,
bur ar least his team--some of the people stayed to really help.
They cic £011 up theilr sleeves and s+ down and take a look a:t
sranging regulatieons and s0Ps and :h;ngs in writing and making
notes of how ©o go back ;o':he school house and change “hose
;egula:ions and FMs for —ra:rnong. So, I mean, some cf them did
stay ionger than they nad expected o be chere Lo help, and cthey

Lt --you can now sympathize with General Ryder a

(sh
b
N
T
1]
'O
n

e -r brief fcor hiwm, and I figured

).
"

“i-+sTa mitv, because T 4:

- -and maybe the only

[R1
|
b
4]
k2
{u
0n
]
8]
b
a
o]
it
O
o
m
a
o
m
O
S
3]
[#]
"
R
L
11
1
IR
Lt

—percunity, o 3ive them an ldes of what we were doing in the

~neater, and how far spreac Wwe were, Iew missions everyday, tnat

kind of thing. &o, I think I tock about two hours of his time.
I-¢ he had a foll team thers with mim. Thers must have been
abou=- fcroy pecple with mirm »na, vou know, They went out o
the “our corners of Irag. EuD, I ~honk I was mostly

dirssppeo-nted, because sOTE€ cf —he pecple ctrat were Irom the MP

school were not open to: "This s a New m1sSsS10n. This is
somech.ng we've never cone belcre. And ycu need to write a new
book." They were still insisting on -aking a sguare peg, thal

it into this round-hole

(8]

peing the 800" MP Erigads, and forcin
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mission‘ i had one cf them--a majér sa3d to me, "Ma'am, don':t
worry, I'm gcing to take care of everything. We're going ¢ oo
back and say that you rea’ly should dc EPW, IR, and terroris:
deten=-ion.”

T said, "You are kidding me." I said, "Look, how about
this: if you make every MP Erigade rrained ancé capable in every

<

missicn an: chen when you have to form a task force you reach Iir

and vou don't hLave to say, 'Can they ¢do combat suppert? Can
thev do detenticn operac:ons?' You know, make us mules-
dimens-ona., because that's what we're doing here anyway. So

rather than learn it on zne Ziy. You: might as well change the

decorirme and make everypocy capazle in all of those Zields."

He said, "Oh, ma'am, we'll be rewriting dectrine for a
Lonc Time.”
1 said, "Well, nc begtzer Tame rhar now to get started.”
5. Did they give--the General Ryder group and nig ulzimate
repcrT, was tha:t helpful <o ?:u? Zow would you categorize the

General Ryder visit and the result of his visit?

A. well, sir--I mean, he's Frovo Marshal of the Army. He
has a tear of experts in everv one of the disctiplines. But it
was nct scmethang that anybody haf ever seen befcre. Securing
the MEK--how do you resolve tha-? These were sSucn unigue

missions--mayone not even appropriate for military police. But,
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ﬁonecheless; they wanted somebcdy that coﬁld de-ain or secure,
whatevey, and that's typiéally Mps. And general Ryder
unders-ocod that, so there wasn't chat strong learning curve tnas
we were subjecting everyboly else to. And his opinicn countec.
His repbrt would have been extremely helsful if we had had it as
seor as he left or soon after, and we didn't get his until

mon-ns after elther.

Q. When did you get nhis report?

. Shorzly after we got the Lwo bullet comments from the‘
Miiler regort. Then we gct mos- of the report--the Ryder
report. e didn't get che comp.ere repor: until January.

L. Txay. Sc around January?

£ Rignt

=, and, cf course, 2 lct nac oemurred relative t Abu

Gryair z=d I'm sure other places n that interim time?
A Yes, s.T
©. The command of Aru Gnra:bp nad a forward cperating base,

and we had briefly discussed this earlier arn This interview.

Wnen the prison firs: cpened and -here was only one unit there,

the 7277, .- was clear tha- thaz's who was in charge of Abu
Shraib. CZorrect?
-A. Right.
144
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0. Then the 72™--then a bartalion is sent freom the
min_cary} police, the 320t

7. The 400%" was their first headquarcers--their firs:
pattalion, DUt ﬁha; was briel.

g. And they, the 72, ar farst reported was a unit nf the

4002

A Ccrrect.’

5. 2ut, then, as I understand it, wnen +he 320" showed up,
i~ was & change 1rn the redlriind relationship when the 72

—ﬂe was tne sen:cr cif:cer on board. Correct?

¢. Anc was he, tohen, 1T VoLr cpinion, the forwara

sperazing base commanger’

. He was the Rbu Chrail commander. Yes, =S1r.

.  Ané at what CoinT 1D Lime diz =-he Abu Ghraib commander
change?

’. The commander changeZ when the FRAGG was cut and

—be:amc rhe ccommander of Abu Ghraib. That was

abous tne 15%" or something cf November.
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. You mearn Colonel Papras?
A. Colcnel Pappas.
D. So on 1% November, CJTIF7, General 3anchez,

specifically, crdered the FRAGO to be issued, changing the FOB.

s that right?
A. (Correct.
2. Did you read rhat FRASD when it came out?
A. No,'sir. I gidn't.
Q. Did anypody--meTber ¢f your staff read that FRAGD when
s flrs:.came ouz?
£

L. Mo, sir. The rfirez T:ime ~hey read it was like Two days

after tne FRAGC was re:eased.

O. So about the 213

A. Right. About the 21

C. Did vou read it —hen?

A. I was Jus: comlﬁg pack to Bagndad. I was out of the
country for five days. 52 C Just gor back to Baghdad and 1

tnink t—hey told me the day si-er---ne marning afrer they saw the

FRAGD, they told me.
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0.. And what. did the FRAGC say to the best of your

recblléction?

n. It said thac effective immediately the operationa.
cencrcl cf Abu Ghraib would be--was redirected to the 205 M
Brigade and further tha: -he commander of the 205™ MI Brigade
wouls be declared the FOBZ commanger. That's what it said.

c. Trere Q;s verriage within that FRAGO that talks abcut

che 203 naving responsibilaizy feor the FOB, Abu Ghraik. fecr

force protecticon ang Becurity ~f derainees. Do you remember

—hat vertlage?

* srow —RAT there was a mention cf

sl
2
Q
B
n
o]
1]
3]
[
h
+
n
w
[
et
't
+

zne FOF and force preregsisn in tnat FRAGO.

yer.-of course, we can get that and

J
vl
w
W
s}
z

v
H
14
0
0
b
b
i
]
ol

shaow 1t spec:ifically zo ycu, Dut ©Y recoilection is "the 205% MI
8rigage Commander 18 nereby appointed FOB commander for force
protection and security cf ge-arnees." Wnatr dad that constitute
ir. yz2r mand?  Those limizing faczorz cr those distinctive
facters for force protect:ion and security of decainees? What
did tnat mean in vour mind?

;. Wher I reacd the FRAQQ. ¢ remember my initial reactlion

was that rnow they're cutilnZ a FRAGD and making him responsirle

o

for fcrce protecticn, sc that justifies ther sencding ot extra
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units
-Anc
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G. OCenera.

A. General Miller gct

)

ThaT's WAL waks

- Abu Shralib is wnat [
z CidnT YouU mUT
& LTLITINT STAatewent IT

-rgre? WAL Wai The mea
A Togizn’t gave &
PR S oA T o Anz IS
3ay T two, YTU know, &
vour Ccoss? Ie he busy ©
s

-ha- we have beer asking for months

inoyour

-

ont ~& never goItten.-

got wharo he wanzed.

wrna- he wanrec.

mind?

.ns. -hat Abu Ghraib is what he wanzed

~1sTincrive factors en--thas it nad

and

"iorge proTection

nz of zhat statement?

recal. aiving

dcn' s

and T said, “"Where's

iz he taxing 21l of

Ee said, "Hew. mz &7, I'" 2.8t YC mentioned 1T,
necavse Ccione. Pappas &3:1I NIF LnTEYpYEenat-on and his zuidarnce

irterpretatisn was thart
n. Righz. Anc ths

Ans wharn - talkeZ

-

r —ne whcle

7
n
0
x
i
1t

“1.zT Tclonel

Pagpras’

Swne tne whole

chino?
e Zot that guidanle from General
asked hir how was

- Tolizrel

Pappas, !
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re liking detention operations, and he said,

O -

me more abour deterntion oper

to Know."
Coleonel

wnat Colone.

and T said, “"Look,

"are we Qoing Lo chande," bu

sr implied, "are we going Io

really being very patiernc

a=ions than

"You know,_

with me. He's teaching

ever thought I'd wan:

Fappas said?

fappas said.

dor'=~ thank it's necessary," or,

- chere eicher stated

was a guestion

=nange the rating for these guys?"

o

Seezuse rather than give Cner & rating and then go tnrough the
wncle trning agalrn when the oo _eave, I think it's just better il
we .Lezve LI The way it »s
5o ne said, ":'T not worried about the adminiscrative

poriicn.  Cf you want IT gontinug Lo rate him--:f there's o
prcblem, I'1l certainly lel ve.o kaow.” You know, that kind of
cornversazion. S0 we left 1T =28 1 was.

CC:. 3Sirs could she see the FRAGC crder?

=0 Sure.

CC She's making commenls on SOMEINING LRhat she's sayind
from memor
iThe deposizion recessed at (738, 1B July 2004.:
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(The deposition was called To order at 1756, 18 <culy 2004.)
Questions by the deposition officer (continued):
~_  You have now reviewsec the specafic FRAGO?

A. Right.

Q. Does that refresh your recollection relative to what
was in your mInZ when ycu read that back when you were deplo?ed?

<+ dpesn't crange 1. - recallead it as being--befcre

JJ

~olcne. Pappas. was FRAGOed tc dc rnis, I tried tc bring scmebody

4owr- ~here to estaplish @ base--= plannexr cell and kind of serve

25 the FCB commander Zcr geIting Ihis rhing organized since It
was ceslarec an enduring Ianp iréd I asked General Wod:akowsk:
fov o ar C-€ T ruern Azu Gnyalr oas Lhe FOR commander, Dpecause--

working with Cclenesi Pappas 2nt ne didr't want to glve us pecple

-s do the force protecticrn piste and that kind of thing. He
gz-4. "I don't nave anybedy I give you "
and T said, "I can't keep drillinc into my brigade tc

1
't
o
m
A
0
|
[}
'

1
i
H{
i

~ake pecople and put
So T wasn't COmpletely surpr:sed by this. But when I
saw The word "TACONY in there, T asked Colconel Pappas afout 1T,
snd ne ga:d that he had a guestion about it himself, and the
reascn :Hey wereﬁ': sscigned To haim. the units out there, is

hecause we were not assigned tc TJTF?.  2ut 1t was his
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understanding that he had ope:a:ionél control--tactical conzrol
ci them.

. Even though that sais TACON, you chought he had
ope:atlcnal control? Because -nare's a ciiference iz the
-errinclogy, here, as you wWe-- KDCW.

n. Yes, si1¥. But n= could define their work or their
assignments CTr use of them or force protecticn and those kinds

cZ things.

¢c. oo Iorcs grotectiont  How apout security of dezainees?
n. He nad that cnderstandint.
4.  But what was your urders-anding about what Colconel

pappas cou.d GO O what we referref TO earlier a5 the warden o~

jzi.er respCnSaDiliTles aIter ThiE TRAGO was issued?

7. - knew that he could noT--1towas my undersranding, my
—rsught, tnat he cou.d mot change thelr work. i mean, ne
cseidn't zake & warden ou: ~¢ a cellblLock and say, "You're cZing
o be & @:1ve: cf = wvehacle," cor, "You'rs going to be an
inTerrogator," bul he covlg use them To € the detentlon

operataons. 1L he thoughz t—rey needed more MPs out on the

crison campounds--the genaral DCopu-atlon compounds, then he

could go through the M2 tazcalizn, talk :- and say,

~

vT think that with all cf —ne prisoners gulng out to the gereral
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DOD 000237



t2

10

11

i3

14

15

16

population compounds, you need to pull more people out of the

inside cell.”

g. What you're desczribing to ME would be cperaticnal

conTTrol 1in my understanding oI operational control

and how the

Army normally cperates and 3its usual cefinitions of those Terms.

whereas TACON, Wwhi=h is wha<- the order Savs, ractical COontroL,

would be that Cclonel Pappés would give @ specific migsion IO

ard then it would be up to

~1s available forces.

4. wWell, I would agree wibtn you, SBir. only for the lraq:

[

corrections---he deTenticnhs :pe:a:ion---:he Iragl criminals that

we were still holdang out -nhere_  And there was TOL

that many

anyTore. There were a.> 1nsiZe ain the hard site in the

g:fferen- zellbloTks, and —ha: wasn'c Colonel Pappas’® lane, and

ne would give the mission O nim, whazever 1t night be, as .iong

as i- wasn't the Ilrxazg: sorresti1ons O affecring the Iragi

corrections cificers tha- we had on 2ite OuT there.

C. Did you ever <&1sCuss ~hig 1s5u€ Wlth—

—Bnd cee how n1s mincset cnanged after all of this?

A. Acctually, I did.
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2. He talked abput how there was-no disconnect--<hat him
and Colonel Pappas were meeting every day and they had these
updates in the morning, anc he didn't notice any.difficulties or
any ques:zions, and I ~0.d him several times tbat the rating
scheme would still be in the 300t Mp Brigade and the UCMJ and it
would--it would be less disructive to all of the units out
chere. I never got any lzéica:ion from him that he was having

ary problems with Colcnel Parpas.

©o: Ané that's CONSiSIEn: wi:_

_:old ue when we zalked to him. In fact, he zcld us

_tha:t te didn'T perceive any 2ay-te-day changes regarding his

warder responsibilities ang that ~slonel Pappas did not really

beqcmg_1ﬁvolvedfwi§hr:hqsé"wardep responsibilities. The onl?
change :ha:_saw wag in che force protecrion
area, where there were changes relative to additional units
peing ass.gneg.

0. Sa, do you have anyth:ng that would centradict what

A. No, sir. And I st;il—-and 1 ccq:inued to go out there.
I wasn'c our there nearly-as cfzen as 1 had peen before, buf I
scontinued to 9o out rhere'and comtinued to go--I mean, visit all

of —he MPs, the units —ha: were out cthere.
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Q. . Wny was that? What changed in your mind that caused
you to go out there less often if, ;n facr, the wardern
respbnsibilities remained —he same? The force protection 15sues
changed and became Colonel Pappas’ responsibilities. Were the
force prdtection issues your main reason for going ou: there
most of the time? I mean, why did you stop gocing there as.
freguently?

L. Because I did not want to be disruptive to Colonel
Pappas’ plan as the FOB commander. Arnd I went our there a lot
prior tc that transition because the FOB was still considered
our respensibility, and all of these contractors coming in, more

mor-ars every night, they wers becoming more accurate, and the

fcrce pro-eciion piece--tha:t wheole eqguaticn was primarily being

gandled by the MPs.

. 1 know trnat you had discussions with General Sanchez at
various pcints‘in time relz-ive to Zorce protection of that
site. Can you tell me the f_rst time you had a discussion with
General Sanchez on the force prctecticn issues?

A. I went to him when rhe--+here was an incident out at
Abu Ghraib in the Aueust :1méframe, ar.d an RPG came in and hit--
or it was a--they didn't know if it was an RPG or an IED that
was oo -he ground, and the 5-ten that was out there drove over

it and it damaged the back of the vehicle and--there weren't any
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soidiers rhat were injured, but heafing was affected. So 1
talked to _Géneral'dejakowsk-i apour it and told him that it
didn't--I know that they were telling me that tne First Armored
Division was covering it wizn force protection, but I didn't see
it at any time that ] was out ~here with one exception, and that
was around lunchtime, and —hey came Onto the compound tO eét.
cheir MREs. That was the cnly time I saw any of their platforms
out trhere. And I told ceneral Wodiakowski that I was scheduled
to briel seneral Sanchez on Ehe timeline of the restoration cf
the prisons, and I wés golng = men-ion that that was my number
one concérn, Ehg: the fcrce protection issue was more proncunced
sus at Abu Ghraib because ~rey hzd no effective comms out there,
and it was a big facility, and 2t was well knewn that on three
éides of the prison, thevcivilian population did net like us
being there. So I Sid brief him on that. that would have been
augusz. Then when we had the incident where the meortars came
over and killed tnose si# priscners, I ralked to General
Wodjakowski immediately. rike I said, 1'd hate to say it, but I
was a.mos: pleading with ham <0 qéz force protection platforms
on s:a:ién our there. And then when the MI soldiers were
killed, General Sanchez came out =0 the prison, tOOK & walk

around, just by the torture champers and by the cellblocks, and

155

AGOD00153

DOD 000241



13
14
15
16
17
i8

19

said--in the briefing, before he walke@ around on the grounds,
he‘said, "What is eivil affairs doing?”

1 said, sir, “"The civil affairs scldiers have been told
by their commander not to leave Abu Ghraib, because it's TOO
‘dangerous outside cf the wall."

He said, "Get the civil affairs commander on the
phone." I don "t. -hink ne believed me. And he talked :o-
‘who—-l meén, 1 could only hear General San:‘::éz's side of
~he conversaticm, buz it was very ioud, and he was telling him,
"] deon't care. I don't care. You get outside oI the wall. You

get 1nto the community. Dc you understand me?" 50, clearly

-‘nad ~onfirmed what we hac been concerred about and he

said, "Okay. What else?®" - - mean, he came back and sat down
1ixe nothing had ever happened and he said, "What else?" And,
sphere are vour platforms?”

rnd I said, "Sir, we don't have them. "

He said, fWhen di¢ they get here?"

T saig, "Sir, they don't stay heve. They drive by, but
they don't stay on site.”

So he tells his aid to get the prigade’—whateve: the
prigade commarder's name was, on che precne. And again, another
one side of the conversatior, of bim telling him, "You have a

responsibility out here.” So, he, atr least it appeared that on
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the telephone, he was acknowledging and confirming that we
didn't ﬁave the .support that we needed. And then when we walked
around on the ground., he szid tc me, "If you don't get farce
protection, ycu cCome to me." "You come to me."

0. When was that?

A. That was when he visited atter the MI soldiers were
killed.k

Q. Sc that would have been af-er Septenber 20787

A. 1If that's the night thnat they were--that would be--
because ne came the next day oY TWo days later or whatever. Ard
chen we had--zbout a week later, we had an MP and -a sergeant
from the 827 that were killed. And the soldiers are the ones
whc said, "Maype he wasn't even ralking te anybody on that phone
wher he was carrying on.™ DBecause :hef were ercouraged that
General Sanchez was taking control cf this and getting the
armored Division te come out Lnere.

Q. So after that :onve;sazlon; whizh was after the MI

scldiers were killed and you nal chat ccnversation out there at

Abu Ghraib, =orrect? With tne General?

A Correct.
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for you to go to him.

And he told you if force pfotectio

Force protection continue

n issues cOnNCinue,

d to be an

and I told General

issue, did it not?
n. It continued to De an issue.
- Q. ﬁld you go to him?
L. I went to General wodjakowski,
WOdjakowski, "l'm going to go to General Sanchei.
Q. And what did General Wodjakowski say?
A, vI'll talk to him apout 4iz."

and T said, "He told me at Abu

procection conzinued to be a probiem to

gcing to 9o To him. "

Q.
A.

o

Did you ao to him?
o did.

And when was the time that yod

conversation out at Abu Ghraib?

AL

Q.

A.

C.

Al

protec:ion is continuing

onraib that if force

come To him.

went to him after that

Tt hacd to be at least a week later.

And was that at Virgrory that you went

1- was. It was In his pffice.

~d what occurred? What did you say?

1 caid, "Sir, you.tolc me to comE to you.

He gaid, "They're out there on

158
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to him or was----
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1 said, "No, sir. They are not." And ne looked up at
mé 1ixe--I mean like 1 was obviously lying to him. and I sa:d,
wgiy, I don't have force protection--1 don't have platforms oul
there. The battalion doesn't--"

w1 know what the battalion doe3n’t have."

0. Did you have another ~onversation with him after that?

a. 1 rad a conversatlon with him before he sent the B2%--
cenerzal Swanmnack, the g2™ commander out there.

$. When was ~hat? |

A. 5ir, I believe -hat that was down at CPA.

g. vren?

4. Af-er the conversatlilh in his office that was----

C. Give me, il you could, a t—imeframe, here. You were
ralking to him probably some time in Ocrtober? Because I'm just
taking the dates rere: It wac 3 few davs after tne 20%F, the:—it
was —he 22", then a few days oT 3 week after that, then we're up
to the 277, 25%--somewhere after that. se some days after that,
we're -n to the first week in October?

A. We were in October.

o. We were in Octobér somecime? Okay.

A.‘ And T ﬁold him that--1 told him the same thing, that

the force protection--the placforms were there--the Bracleys
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were thére, but the only reason they came in to Abu Ghraib is
was_if ﬁhey stopped ir to have iunch."

And he said, "You know, that waé my division, and they
xnow the rules. And I'm not going to tell them how to--," he
used an expression. He said, "I'm not going to tell them how
to,"--"I'm nct going to tell them how to suck eggs. You have
force protection.” |

T said, "Sir, I have snipers, who are people with
radiecs tha: are tarking to the people firing the mortars, ard
they have elevation. If it's cn the bridge,----"

He said, "Securing your bridges and rpads? Sounds like
z military police functicn Zc me."

-I said, "Sir{ ir 31s. Bur it's not my MPs that are
doing that mission. I can't 3Jes the roads securec. I‘'m still
cetting mortars.”

ke said, "We are taxing care of you." He just was net
the.klnd cf a perscn that vou challerged receatedly.

Q. So was tha: the last time you challenged him on that
subject?
A. And then the--General Swannack came our to Abu Ghraib.

Q. He was the commander of the 82 pirborne Division?

A. Correct.
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Q. Okay. And when did he come out?
A. He came out afrer the incident with the--it had tc be
after the MI soldiers were killed, berause the--he came out--I

met him at nis helicopter. IT was the first time I met him. He

‘took a look around. He said, "So, what platforms do you have

now?"

And I said, "We don't, sir."

And he said the same thing about being orn a seam, that
they would go back to CITF7 énd te>l them to push the seam ouﬁ_
so they were responsible far it, so that line was clear, ang he
would put a platoon out there. Ard he said, *wWhat do yocu have
now?"

And I told him the same thing: we had & 5-ton, that
was our largest vehicle,’and a couple of buses to transport
prisoners, and a So;cal tha- was loaned from the Marines.

He said--he looked around and he said, "They really,"
in very colorful languagé, "they really screwed you on this
mission." Then he hit me on the back and he said, "We're going
to take care of you." That afzermoon, the piatoon arrived. Two
days laté:, through a series of calls, I think through his--to
his company in the battalion, they sent the company out, and

then a counter-mortar batzery. And it still didn'C step.

16}
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Q:. and that would have been what timeframe, agairn, wher.
ali of chat occurred?

A. Late Cctober.

¢. Ard that was before the change over of the FOB relative
to the security detainees ard the force protection?

A. Correct. But it was 2frer--I bhelieve, it was after
they declared i; an enduring camp. And Seneral Wcdjakowskl told
me, when cthey declared 1T 2an enduring caﬁp, "The réason we
haven'= been able to take care of ybu cr provide you any suppor:
is hecause you're OPCON To us; vou're not assigned to
headguarcers. 5o we can't legitimately, according to my money
man, —he bagman--we Can't §VE you any funding for the things
you've been asking for."

Of course, —hat was severa. months later, hut--so they
declared it an enduring camp, and I zaid, "It's only an incarim.
facil:zty."

He said, "Wnat does that mean? Two or three years?

[ =]

111 zake that.'

¢. And that charged the categoXy of funding and authorized

‘funding and----

A. And amount of funding, and contracts, and how guickly
they could be exercised. Bu: it also brought mgre CONLYACLOLE

out there.

162 _ -~

AGO000160

DOD 000248



15

16

17

18

Q. When the FRAGD was issued that changed the FOB
:orr.mande;r-for force protection and for the security of
detainees, and we had our discussion relative to that, d4id you
pelieve that that had any impact on what was oceurring or what
did ocecur relative to tae abuses at Abu Ghraib? ;

WIT: Cf--of making the MI brigade commander in charge?

0. VYes. Did that have any:-hing to do with the abuses?

A. &ir, I would say no- directly. But I've always--more
information has come Qut abour the instructions Or the alleged
instruc-ion from some of the interrogation team. In my own
mind, I thought that that was all in the works, and they wanted
ro effectaively remove serera. Karpinski from--not necessarily
from a hlame line, bu:rirom cirec- knowledge. They wanted zo--1
mear the intent was to reduces my reguirements to Le out there.

0. You believe that's why —he FRAGC was issued?

A. Yes, Sir.

0. I chought we hac--you didn't think the FRAGO was igsued
because of the force protection issues OI the security
detcainees? _ -

2. No. I think tha:- that was a bpenefir. It would be
diffrcult to release a FRAGO that says, "Transfer of the prison

responsibilities because the focus is going to be on
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intefrogation and some of those thiﬁgs might not sit well with
General Karpinski and the B00™" MP Briéade."

0. So do you think chat those abuses only starved after
this FRAGO? When did the abuses start?

WIT: When did the photographs?

c. When did the abuses start, at Abu Ghraib?

WIT: In terms of--maybs you need to tell me what you're
looking at as abuses.

CO: sbuses would be anything that we would .consider an
ac-ionable clause under ~he Geneva Convention oOr the UCMJ; a
violation of the rights and privileges of detainees. Any of the

usual mistreatment that we weuld consider: physical abuses,

~ humjliaticn, you know----

WIT: Okay. The acts -hat are depicted 1in those
photbgraphs.

Do: Nct only those acts. Well--come of those acts that
are depicted in.those photogfaphs are certainly abusive, but it
goes peyond what's depictec in ihose phetographs. There are
abuses that occurred at Abu Gnraib that go beyond those

pictures.
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0. Somy guestion is, =© your knowledge, when did the

abuses begin at Abu Ghraibé
A. The reason I'm asking is because the prisons in all of

the priscon facilities were Very austere. Logistics was not
working Qery well because of the lcng lines of supply. And the
prehlems associated with getting convoys and eguipment to
Raghdad and then out from chose ope;ating pbases. So there were
times when--whgn you keep grisoners under canvas, under tencs,
i~ bilistexring heart, without aﬁy seﬁse of relief where they can
getr in under cne shade of a tree ¢¥ anything else, it is close
rc peing in viclation of Geneva/Hague. And, often, we discussed
tnat wiczh the ICRC. But tney saw it consistently in all of our

fac:iities, and they knew ~hat the scldiers wWere facing the same

cenditzions. So, I krow that that was geing on throughout the

-heater for 25 long as we wWere trhere, pecause it was something
*har--1 don't want tc say that it's a cendition of war, but--it
is. But, the actsltha: were depicted in those photographs, I
den't believe that they were oczurrang anywhere else than in

cellblock 1A and B. And tnere were abuses early on down &t

Bucca----

DO: Not--I'm reaily cnly referring to Abu Ghraib, now.
A, ----But I don't believe those acrivities or those

abuses were taking place until the interrogation operation
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became so significant and the attention focused on the
inte;roéaticn operations.

0. 8o, in regard to che calendar, when do you believe tha:
the abuses begaﬁ?

A. Wnen cellbiock 1A went under the control of the
military intelligerce, ard when these other interrcgation teams
started to come in arnd wcrx the interrogation efforts. That
woild be October.

Lo: Well, it actually started in early September--I1 mean,
~he actual 1A and 1B. MI started asgigning people to iA was
ac-ua-ly in September.

2. GSeptember. Bu:t there were some things c—hat took place
gradually irom September ¢z, thatl made it, unforrunately,
easier, for them to de those =hings in exclusion from the rest
of the cellklock. They put up che exclusionary panels cn the
doors, so you dién't have visual access, like you éid in all of
the 6ther cellblocks. And they----

Q. ‘That was in 1A or 1B?

A. First in 1A and theﬁ in 1B.

0. And who put those panels up?

A. The MI people s&id that they needed something put up.
They .were going to talk to the engineers arnd that was the

engineers’' design.
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Q. Who were the MI people Ehat--——

A. Colonel Pappas.

Q. Colonel Pappas?

" A. Yes. And the reason he did was because, you know that
aoor rnat ycu come in on that end of the cellblock, that was
where the Iragi guards came in “o work. And because those
particular prisoners in cellblock 1A and the juveniles and the
females in 1B, they didn't wanc the Iragl corrections officers
te then cecome a source of information outside of the prison by
saying, "Hey, 1 saw— So--it's plausible.

Q. ‘Yes. Wnen did nhe crder that? Was 1t after the Iraqgl
shocoting?

A. No. It was--they wanted tne exclusionary panels, as
ﬁhey calied them, on the cell deors- -they wanted those urgently
en 1A, so they put ig there—-they were in control of both 1A and
2, but they wanted it done in 1R, SO that would have been the
cfirst week of October tlﬁeframe. And then they got 'em to do
15, but cthey put the plywocc over che windows after the handgun
incident.

Q. Which would have Deen November 24°7.

A. Right. So you have efiectively excluded anybody that
would walk that long hallway, che:king-on guards or anything--it

wasn's that they wculdn't opern the door for you, put you had to
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announcé by knocking that you weTe there and you wanted to Come
in.

OC: I just want to poilnt out, and I'm think she said, but
I just want to make sure it's clear, she had no perscnal
knowledge of any instru:tions chat any of the MPs were given in
regard§ 1o i1nterrogation technigues.

WIT: Right.

DO: Righz. I éid not perceive her as saying ﬁhat. but I
understand your clarificat;én--

0. So, as far as the abuses, you Ggon't have any direct

xnowledge of the abuses, Dut ycu pelieve that the abuses began

somewhere ir the September/Cciober timeframe. I1s that correct?

A. Correct. And I woulcd say, mOSt likely, late October,
necause I had--I mean the 72" Mp Company had served there and
had run those cellblocks for many monthe, and the pictures thac
I saw, anyway, were peorle--soldiers from the 372™, and they
gid-'t get there until--or take over the operations until mid-

Octaober.

[END OF PAGE]
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¢. And the change of the FOB that we discussed was
Novembe?AIB*. so the abused began before that and continued on
afcer that?

A. 1 think it was a gradual increase on what was being
done cr how they being uged TO enh;nce t1e interrcgation
efforts.

Q. Are you of tne beliel that it significantly increased
after the FCB command was changed?

k. I.am of that beliel, now. Yes, Sir.

Q. Wha: leads you tO hel:eve that?

A. There was a batraliicn out -here that was--it may or may
not be in this FRAGC as wel_, buﬁ -he LRRSD battalion was sent
ou- there--now they were a subordinate unit of the 205" anyway,
bus they were at a diffevent--I think they were up at Anaconda.
So they got dcﬁn tnere angd they were kind of. generally, they
were a litrtle bit more aggressive and adventurcug--mcre creative
witn what they did. And they caused some problems. Now, I have
no knowledge that they were ever.in the cellbiocks or anything,
put i1c was that whole shif: in mentality that they were doing
some of the force protectlon and--.

Q. Yeah. That LRRED--was it a company or a battalion?

A. 1t was a battalion.

DO: To my knowledge, they never---=
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-RC: They had a company, sir. They had & company of the
LRRSD.. |

no:. Okay. Well, that unit, to my knowledge, never had
anything to de with interrcgazicn operations.

WIT: No.. But it's the whole shift in--you know, thgy eat
in “he same mMess hall, ang--it just seemed to be more reckiéss
out -here.

0. Since this changecver?

L. Yes,'sir.

Co. This is only oI her cpinicnh, SiY, which 1s----

co: Yes, I unders:and. 2ur I'm trying to get at the logic
=ehind —he opinion based cr which factis, berause the facts are
:eally_wha: T'm Crying to Tet at.

DC: Yes, sir.

-DO: There's opinion a;d then there's opinion based on
facts, and wpnat I'm really trying to find out is the facts. S0,
you're of the cpinicn that ﬁhlngs srarted getting worse after
+»he change of the FOB. And I'm just trying to find out wha:
makes you think that, wecause you krew there was abuse before
and there was abuse afrter.

Q. What made ycu think 1t got worse?

A, weil, first off, I aan < - - anc (| | P corzest

didn't have any indication that 1T was pad, let alne to know

-
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1 that it got worse. At the time, ~here was this prevailing

7 change out at abu Ghraib after the switch to colonel Pappas’

3 control as the FOE commander . Number one, there was more people
4 out tnere. There was a direction from the cJTF7 staff--we were-
5 -they we?e trying tc close Bucca, and they were tryind to. get as
6 many of the detainees out of the division holding areas as

7 possible, because some of them had populations of several

§ hundred. I think there was seven hundred'up in the 4% ID at one
9 point. ard those are Jefinately aué:ere and ;emporary

10 cenditions, but they weTe -ransferring those prigoners, and then
11 we were overfilled. And one night the 1015 brought some

12 prisoners 1n., slew them dowr, and they wouldn'c take them

13  Dbecause :they had nowhere to put them, They were Eent back. So
14 e gecz. tha: sortecd out, but what— [phonetic],

15 the Provo Marshal, and t-e liaison of the cJTr7? staff was saying
16 was, lizerally, "Cram moTe tents into The combounds, ma'am."

17 So, I said, "No. I'm not going to cram more tenté into
1§ the compound. The secret here i1s getting these people released,
1Y  and we're heolding ainnocent peogle out there.”

00 And General w:djakowski rurned around and said to me,
21 I dan‘:'care if we're holding 15,000 innocernt civilians! We're
22  winning the war!"

23 T caid, "Not ins:de the wire, ycu're not, sir."
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RC: Ma'am, when is this -imeframe? 1'm sorry, because we
were'taiking aboutr the LRZ {sic), which is sometime after
Novemper 18", and then you s-arted talking abouz closing Bucca,
and :hat'gas oc&urring soretime in August----

W-T: Weil, no. We were starting to close Bucra in August.
We were shifring zowards -~ osirng some of the compounds. We
never closed Bucc

RC: Right. ﬁut as I recall from officers wno were
s-z-ioned in Bucca and came over to Abu Ghraib, they brought
cheir priscners that they wanted teo bring over to Abu Snraib in

Sepzember with them. And that wa- [phonetic] and

che res- of the folks that were there, said that we need these
Eriscners -0 be transferred over to Abu Ghraib and the rest--
tha: they----

WIT: That was--they brought prisoners to Abu Ghraib thaf
were golnc torbe interrcgated further. But they didn't transfer
pris&ners -hat were being helc as regular'pr;soners at Bucca.

We were trying, over Time, Tto close- -we were moving towards
closing Bucca because we didn'c have a replacemtment battalion
coming in, nor did the rotarional brigadeé, te replace the
ba-talions down at Buczca. So, if they transferred specific

priscners from Bucca in August, it was because the interrogation

tears were moving up Lo Abu ghraib. They were no longer going
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ro be at Bucca. But from a detention perspective, not
interrogétion, but from a detenticn perspective, that was on the
cimeline that we would close--move cowards closing Bucca. ard
we did net--we never closed Bucca. We were getting close and
fhen they said to keerp it open, and that was paxrt of —he

problem. CJTF7? was--1 mean CLhey were getting conversation and

complaints from the division commander that there was no--and

Rucca was too far away for tnem to take prisoners, so this was--
I mear, thaﬁ's whas I'm talking about: this prevailing attitﬁde
cnange out at Abu Ghraib at-er the 19" of November.

Q.- okay. I hear you s&y that, but 1 have a hard time
dealine with what factual basls Yyou have to say that, in fact,
ﬁhere was 5 difference 1in prevaxling atticude. ~Because, there'
ébuses before and there weIe abuses after. What causes you to'
telieve what things got worse? Because I haven't found it. I’
haver't seen anything--I haven't seer any evidence of things
getilng worse. Bad 1is bad.

A. But I can tell you, SiTr. crar I didn't know iz was bad.
The conditiorns were bad. And when yo.o put mere prisoners into
bzt condizions, condi<ions get wWOorse.

. I'm just referring to the abuses----

7. But I didn't know there was ary abuse. Sol can'c tell

you what I thought--"Well, 1T was pad now, and how in ~he world
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did it ‘get worse?" With the information th;t's coms cut Esince
then, in all of the statements and the reports--I can't SaYy the
Taguba report, because he made no reference to--really, to thel.r
involvement except made a couple of recommendations. But when I
éaw the pictures, for example, in Januavy., 1 said, you know, Fhe
227 jeft in Octoker, and they had a consistently good track
record and wide-open communicatlions with me, and we were in
control of that facility like every other detention operation.
5o, 1 was shocked by the photos, sut I didn't see them until
January, an@ I was tryins to figure out what happened to make
ewer iose their minds, and not only commit these acts, but take
-picrures of themselves cormitoing them. I don't think I've
fesolved zhat rcompletely, but I can't suggest tc you it was bad
and wnat made it change fo worse, because I didn't have any
knowledge that it was tad, leé alore that it was changing to
worse. I'm talking about the whcle envircnment out there: this
prevailing actitude of --what I sensed on Chrastmas day when I
was out there was a vecklessness with the directicn that the
interrogation teams were Q0irg, ané this battalion that was
601n97:he cepabilities demenstracion and antagonizing the
prispners by hovering over tieir compounds and blowing the tents

cut of the way. And meanwhile, Colonel Pappas being concerned
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about MPs saluting‘him when he was inside the wire. And I
talked ﬁo tim about thaz. I talked to him about my cOoncerns.

Q. And I'd like toc go into the--intc what you're referring
to, relative to the helicopCers and the demonstration. I'm just
having a difficulr time relating what you're saying to the
specific inciderts of specific abuse of detainees and what
specific information you have that would lead ycu to say that
:hings-—relatJVé to thar issue; no: about their conditions,
ctheir living conditions, or the helicopter demenstration; but
those specifics relative to the apuse of detainees: the
hizting, the kicking, the s=rippirg, the humiliation, the use of
dogs, all ¢f those types oI shinzs. What makes you say that you
think it got worse alter than it was before?

-

A. I can't say that I xnow that.

DO: Alright. Alright. You've answered the guestion.
(The deposition recessed at 1834, 18 July 2004.]
[The deposition was called to order at 1835, 18 July 2004.]
Questions by the deposition officer (ccntinuedj:

Q. We were talking abocu:t the helicopter incident anc the
demonstration. Could you :ell me what wa§ the circumstances
surrounding that?

WIT: Do you want me ro make a comment about what we were

talking about beforehand, first?
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DO: I don't need any, but 1f you want to, you certainly
can.’

WIT: I just wanted to make the &omment that when I did see
the photographs, I did ask the CID cormander when these took
piace and he said that they believed that they took place in
November. There were some date stamps on some »f the film, put
they feound out that that was earlier at an earlier assignment,
and that was October, but the date stamps on a lot of the
pictures that were widely published was the end cf£ November.

CO: Okay. And you ynderstand we've dene guite an
extensive investigataion we.l beyond that.

£C: Well, we--we assume that yeu have.

C. 5c, anyway, if we could--zopuld you tell me about the
helicopter?

A 'I: was on Christma=s day. We went out to Abu Ghraib zo

visit -the MPs out there. We--the grcup that was the "we" was

the acting command sergeant major, — and

she's now a major, and my driver--my aid and driver team. And
whenl we go: out of the vehizle, 217 was abcut 9 o'clock or 9:30
in zhe morning. And I saw these scldiers getting ready to go--I
looked like they were on a range rover or something. I said,

"What are you guys doing?"
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They séid, "We're going to do a capabilities
demonstiation. We just got done with the rehearsal on the
ground, and we're going ﬁo rehearse again.”

I said, "What time is it going to be?"

They said, "Twelve o'clock. We just wanted the
priscners to know that we have heliccpters and we're very guick
to respond in case they have any ideas consistent with some
rumors about ricting cr attempted breakout. 5S¢ we just want to
reinforcg our capabilities.”

So, . said, "well, I'll be here. I'll make sure thas I
see you." 5o, I was.

1 walxed through &ll of the units and several of the
living areas. I went cut =f tne compound. I haﬁ been thraugh

most of the compound, sc 2. was up in the towers. I could hear

-the nelicopters coming. They told me, when I saw chem outside

wnen we firs; got there, that they were going to be--they had
the spot marked cver by the wall. So they came in over the
tents and onie helicopter went right -o the mark by the wall.
The otrer helicopter hovered over a compound, and it blew three

of the tents all over the place. Now, there Lad been a lo- of

rain, so there was water--tha:z particular day, it was beautiful:

sunny, blue sky, but there was a lot ¢f standing water in tne

compounds because, you know, the ground doesn't drain that well.
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So these prisoners--all of their clocthes were gcing flying zll
over the place, and, of course, landing in the water. And then
he moved--it doesn't take long to screw with the prisconers along
their way, and they moved back over to the wall, and they d:d
their repel, and it was z successful operation.

éo I called Cnlonel Pappas and I said, "I don't
eppreciare this." You know, I had teld him what had happened.

And he said, "Well, I'm sure they didn't do it
intentionally.”

And I said, "Well, I'm sure they did. And it's the NMPs
that have o deal with the aftermath of that kind of screwing
around, and they have to be told the fallout is more dangerous
than their toving with the detainees.

And . Colonel Parpas d:2 come and see me the next day cr
célle@ me o wnartever it was--.1 think I saw hiﬁ-ovef'at CSTFT,
actually, and he said toc m= that he spoke the battalion
commander and he said chat ne just missed the mark somehow. He
didn't--he made some mistake.

Ard I said, "Well, veah, following that other
helicopter was really diff;cui: to do., I guess. He managed to
c¢o 1t after z—he facr." And ;.said, "You khow, you have %o deal

with 1t. You're gning to have a riot on your hands next time.
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The detainees were ornly behaving because they knew it was a2
holidéy for the U.s. "
fie said, "Okay, ma'am. I'll make sure that it doesn't

happen again." And thac was the end of i-.

Q. The ICRC visit that has gained so much notoriety--1
believe that hapoened in Cctober?

A. It did.

Q. When was the first cime that you became aware of that
ICRC visit?

A. Wnen 1 saw the repcr:t, and that would have been tre
las: day cf Novembef or the first or second of December.

Q. Sc when the ICRC showed up, my understanding, from

c:he:s-—:ney showed up and the represen-atives

Zrotn the ICRC.fcund naheé detairees in their cells and then were
told all of these other allegations that I think you're now
aware of. Tha; happenec ir. Cctober, ye: you did not know about
1t until the report camevln in Noverber?

A. Righr.

Q. ¥Why di:ir_'t—call you about that?
A, —was with, as they would

' traditionally be--the battalion commanders would escort the ICAC

representatives or team around, and he was with the people when
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1 they were looking at the compounds oucside--the general

popuiation compounds. - And I believe—ay have been
3 with him as well. And then they said_

1~

Well, 1 was follow:ing you up until

’____/"

—
—

’
'
r
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Q. All of that informat:or yCu TUST gave to me,

iearn urtil afrer November>
A. Tnat's correct.

¢. And you learned that fror speaking with----
b4 P g

.
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1 Q.

2 A. Right.

3 Q. After ‘Novembex?

4 A. Right.

5 Q. But when it firsrt happened in October, my guestion is

o, wry s (N - - .. - oron anc

7  call you abou: it?
8 A. Well, vou know, 51r, he told me tha> the ICRC was
9 coming out to Abu Ghraib, kbecause that was the standarg

10 procedure. And when he escorted them in the outside compounds,

o ei—

) |

17 Q. FEe never mentisned gll of <hat stTuff about the
S—— .

19 A. No, sir. Aangd I don't know, and _
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Q. Well, the reason for our questions is because

to the cellblock. But you didn't know any of thaz, anrd I'm
wondering why your battali;n commander didn'+<----

A. I don't know.

Q. ~----talk te you abou:z it. Why didn't he call you ard
tell you if thie was an unusual incident?

A. It was. And I'm surprised, because, again--I'm

referencing the ICRC repcr:, and thnere was no reference to

Q. Did you ever talk, afterwards, th
_‘about the ICRC visit?

A. When we were putting the response together--or the
first or second draft, I dién‘: talk te him, but they were ous

at Abu Ghraib. ‘"They" beina my JAG 2fficers. They were out at

Abu Ghraib for this meeting cr how they were gecing to ward their

response. And they talked :o—priefly. And
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he told them ne--know, _
' We had worked under the assumptien tha-

-asn't aware. So, you're telling us something we

didn't know.

DO: Yes. I'm findind®that out, nov. It's just surprising
To me.
DC: Well, it surprises me, tog, sir.

DO: Which is why I've askzsd these questions. Because it

wasrn't a small incident ir—mind.

£o therelZor-----
WIT: Why didn't--well, ycu don't know, cercainly. My
guestion s, "Why didn't he call me?"

DO: Yeah. Thaz's my JcuesTion as well. I don't know why

R
[y

ne didn't call you.

WiT: In Ozzober, he did not have a--I don't think-

_lphone’:lc] was out there ye:t.
——
DC: &ir, were you aware cf the problems t':':at_

as undergoing?

GE—

DO: Cnly whaz I read in the General Taguba reports,
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1 WIT: Well, _ But, you know, sir, I
didn't that on the fly, either.—
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¢. And this was the cime peried. that You're referring to

basis to ccocmmand ar » Ghraik?

A. R:ghz

C. How 15ng was he ‘at Abu Ghraib?

AJ Frocbably ten days. Ee migh:z have stayed a couple of
days lornger, even afte:—got back, because ne was
helping with the base defense plan. He was ;he commander of the
battalion over at Cropper, anc Cropper had alreaqdy closed doﬁn.
The HVD fac:li:y was the only thing that was operational, znd he
nad a full battalion, so--. And they weére getting ready =o

transfer back to the United States.
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But, now we get the ICRC report,
has tazken place, I see the report at this in-prompt-two--it
wasn't even a meeting. It was after SUU, I was sitting there
getting ?eédy to leave, "Oh, ma'am, can we talk about ICRC
report?"”

"What ICRC report are you ﬁalking apout.?" .

Q. —has told us--testified to us

that he talked to you about the ICRC visit the Sunday after .t

occurred. Do you remember having that conversation with

A. Nc, sir. :-had had a conversation with

me--about the ICRC wvis.t out at Abu Ghraib?
DC: That's what ne teszii:ed :o.
WIT: I would znave recalled that. No, sir. T don't recall

ar all.

rt
ju
]
rt

20 Okay.- That's what he told us. He testified that, in
fact, he did have a conversation with you and he informed you
about the IZRC visiz, befcre the repor: was written, after the
visit, and whaﬁ occcurred at That-o-- |

WIT:

DO: About tThe entire :ncidents as they occurred--I can't
remember specilfically what it was that he said he zold you, but

it was the essence of what ocrcurred at the ICRC.
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Q. But you don't remember any conversation wit}_

A. And he, when he was at Cropper, he would make sure =ha:
he——réliably, when an ICRC visit came there, he would cali me
and tell me the good, the bad, and the ugly, and then I'd wai:
for the repcrc.

Q. When you were informed about the visit, which wasrthe
receipt of the repcrt, there was a rgsponsé that was prepared.
Could you tell me how that Tesponse was prepared?

A. Yes, sir. And L hzve to tell you that I didn't receive
the report througn the nermal channels.

. How gid you receive the reporc?

"A. ARiter the update thar I was attending, I was getting

ready to leave, znd ther--Colonel Pappas was there,—

there, I believe, and they said, "Ma'am, can we talk about the
ICRC repor-?"
‘ 1 said, "What ICRC repor:t are you talking abourz®
They sa‘id--the—jumped right in. He
sa;i.d, "Mz'am, we're already working cn the response. We'll have

it ready for your review before your----"

I sai1c, "What, the prison transfers--" I said to
_who w3s s tting riohrt nex:t toc me, I said, "It
188
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figures, the prison transfer that's under your responsibility,
and now you have a whole team of people writing the response.
Iz was usually my battaliorn commander and my JAG officer doing
the response for me. Things changed." &aAnd I said, "I haven':t

even seen the reportc.™

'—sai:‘_, "I have a Topy right here for

And I said, "Where did this come from?" I started to

you R H

read 1t, just .glancing through it, and I V'.:urned back and 1 said,
"Where has this thing been?® -Because it talked about October.

"Well, we received 1t."

And I said, "Well, why are you talking to me about i:z?"

And—sar:l, "Ma'am, we're working on the
response. Thke priéon was under you; centrol at:the time that
‘this repor:i--this team came in. And rather than explain that
we've transferred the contrel of the priscn, now, we just want
you to ke able tro sign the repor:t."

S0, when I went back zc the TQC--I shouldn't have

cumced ahead that way. Because - read the remark, I said to

And-ai:' o me, "Ma'am, I told the
——

189

AG0O00187

DOD 000275



Anc they

zll laughed.

(%]

3 ,' Ard T said, "You know, I don'‘t think tha

;. ) - l

6 Again, plausiblie resronse. Jumped right in thar= and

gaid--I don't know i1f ir was_or_but

TLhe respcnse was,

17 . Sc, I mean, I der't know how interrogaticn teams work.
18 1 xnow more now than I did then, but it wasn't my lane. 1 hate
19 to sev that, but--but I know that they kept them in isolatlion

»

20 an

I didn't zount the days.
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Q- Is there a difference bectween isolation and
ségregation?

A. There is.

Q. What is the difference between isolz-ion ané
segregation?

A. Ir segregation, you segregare the prisoner, but they
can still have access cr visuai-—they might be in a cell with
ce.l bars on the doer, and they caﬁ still tzlk or communicate in
whatever way, but they are segregated. In isolation, the
isolation cells have scl:d docrs with a small window--I thirk it
was a flip-down windeow, anfd zhat's where they were isclated.

Q. .And what was occurrirg in 1A and 1B? Was it‘
secregatior or isclaticn?

A. That was where :hé 1sclacion cells were, bu:
occcasicnally they wculd sFegregz2te a detainee as well, in 2
separate facility--segregate <hem frem maybe a brother cr
sorebody they broughr irn wizh them--put distance becween therm.

Q. Sc was the inten: really te use 1A and 1R, from the
milizary irtelligence =spec:, not the females or the juveniles--
was the intent there <o use -hen as‘isolation celis?

AL Ih 1A, yes, sir. It was. And, they aiso--that reminds
ﬁe. They alsc said in the response how this was a distortion of

the truth. They said, “"You xnow, ma‘am, isolation is the same

191

AGO000189

DOD 000277



! "no matter if you're a security detainee or a regular criminal.
2 You get value oLt of the isclation process. So if the ITR-

3 wante unrestricted access and feel that they should be able to

arop in on any of these

{. Who was decing the batkground information on the
8 respcnse, if you know? Who was actually going arnd checking to
9 see if there was accuracy 0 the ICRC statements or no:, and

10 verifying that these were the right things to say in the

11 resconse?

1

12 A. They relied very reavily on the 205“‘-—

14  put rogether with =is JAG cfiicers, znd botk of my JAG officers
15 wen:c out there and participated in that, that was out ar Abu

t6é Ghraib in -he macistrate cell éut there. So they wanted to be
17 on the ground ir. case -here Qas any gquestlions apcut whart

I8 isolatior cells looked like or wha-ever.

Iy Q. TCid your JAG officers participaze iﬁ that background
20  information before the respon;e was wriiten?

21 A. They did.

22 Q. Did they ever come to you and talk to you specifically

23  about any of the findings abouz, you know,
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Oor did they come back and say--not just them, but

e whole team, "We looked inio it, ma'am,_

A. Nc, sir. The cpposize. They came back and said to me-

O. Did any of these officers that ycu Just named mention

to vou--come to you and say that we have--"We have verified
abuses that have occurred?"

A. No, sir.
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1 Q. It was the opposite?

28]

A. It was.--Not that 1t was the opposite, but they weren’':
"3 focusing on----
4 Q. They weren't focusing on that?

5 A. Right. Because they had Colonel Pappas, and I think

they said~ sitting in with them explaining how

11 Q. How about other government agencies? What do you know
12 abou: ozher government agencies inveolved :n Abu Ghraib?

13 WTT: Do you want me to Iransport myself back to then--what
14 1 knew amcut other governmen: agercles "hen?

15 Do: Yes.

14 A. The first time I was introduced to an OGA was out at

17 Abu thaib. They brought out & cetainee that was not an HVD,

18 but they had interrcgatedc him at a separate facility. Nct one
19 of nmy facilities, but over a: the task force ar.d of no further
M intel wvalue, but they still wanted to held him, so they turned
21 him over to us. And they come out in tﬁese SUV's, and none of
22  +hem haé uniforme on. They é;l had their black shirts or khakis

71 or whatever, and you just know they're different. It could be
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something toc do with the armament all over themselves and the:r
v;hicles, but they were very professional. They made sure that
the prisoner was handled correctly. 1 watched them. He had
s1exi-cuffs on him, and chey--they tut them, and made sure that-
-you know, they asked him in Arabic if his arms were okay. And
they introduced -hemselves--taree of them did anyway. And they
said thaz -—hey were w:th the task force. 1 said, "What are you
bringinc him here for?”

Arnd he said, "well, we need scﬁebcdy to detairn him, but
we're p:et:? mu:h_f;nlsheﬁ with any kind of exploitable
infermaticn.”

They were very profess:ional, but they all-idén:ified

-hemselves as CGA. So, ® asked zhe--I think I askedoijjiillilllllP

- ([phonesic), my secur:i:y. guy,

I never had a bad encounter with them. Every time I
saw them--cne time they brough: somebody out, and they got him
to the ground, then they took the bag off of his head--it was a

sandbag, vou know. But, ysu know., they treated chem, as I would

expect somebody to treat them. I never saw bruises, plood,
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] broken arms. I seem to recall a prisoner one time that had a

-2

gunshot wound, but it had been trea;ed, and it was wrapped.

3 .Q. were you aware that the OGA mostly w&s

4 detainees'to Abu Ghraib and nct going through the. normal

5 inprccessing procedﬁres, creating what was known out there as
6 “the ghost detainees?" Were ycu aware of all of that?

7. A. I only became aware of it one time, and I addressed b
8 irmmediately. They brought a detainee out tc Abu Ghraib, and

9 —is tte one who called the operations center from
10 out at Abu Gnhraib. He said, "OGA is here. They want to drop
1! =nhis prisocner off, and he's beat up really bad. They said thac
12 e was caught in the crossfire. There doesn’'t seem to be any
13 suller wounds, but he's really black and blue and everything,
14 ard they want o leave him nere. -And_I don't want to take him.
15 I want them to take him.* And it was a matter of three phone
16 calls, and they took him away. They got nim medical attention
17 anfé then thney released him. I don't know, two days later, 24
1§ hours latér, whatever it was. But he was cleaned up, and then
19  they Erougit him back out. B2z br:nging orisoners out and

20 hadingc them? No.

2] But we did get a FRAGC one time that told us

22 specifically to hide a prisoner--or tOD NOt register him and to
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1]

13
14
.15
16
17
18
19
20
21
22

23

not allow the ICRC to see him, to know he was there, to move nim
around if we were going tc get a visit from the ICRC.

Q. HWas thaﬁ prisorer detained at Abu Ghraib?

L. No, Bir. BHe was detained at Cropper.

G. A: Abu Ghraib, did you ever get any such order?

A. To hide priscners cut at Abu Ghraib? No, sir.

¢. But at Abu Ghraib--well, were you aware at Abu Ghraib,
that, in fact, COGA were bring:ing cut Zetainees and leaving then,
and they were being detained there without being put through the
ncrmal inproéessing?‘

A. Wnc was telling them to--were they saying don't process
this guy? Is that what the story was? I do know, ncw, that we
nad scme third country nat:onals down at Bucca. There were
:Eree S3audi's that were dg@n there. And, 1 mean; we had others.
W;s had- we had. put when priscners were transferrgd
from Bucca up to Abu Ghraib in an attempt to close Zucca down,
ever.tually, they--the prisdners that lefr Abﬁ--that lefc Bucca
to be transferred, were all processed out of--what was in place
at the time was BAT ﬁphcneti:] system, They processed them out

of the database, and they sent a recorc up to Abu Ghraib. Now,

:f it was a large transfer: 150, 120, whatever the number was:

they would give them a rosrer or--the database was maintained

dowr. at Bucca, so they would coordirate by saying, you know,

197

AGOD00195

DOD 000283



Lh

you'll see them show up on the roster tomorrow, so you don't
have to inprocess‘them when they get there. If the prisorers
were under the control of the MPs the whole time, it just saved
time. And, apparently, they included three Saudis in that one
transfer, and they were never inprocessed oOr in any database
down at Bucca or up at Abu Ghraib as a result of how that was--
that particular transfer was done. But I didn't know about it
at the time.

Q. Sc, ;t ~he time, you didn't know that that was
ocTurring?

A, No, sirT.

C. None of your MP--none oi your--your battalion commandexr

o;_ or any cf those people brought that to your

acrtencion that tha:z was oCcCcurring?

A.- No, sir.

0. VYou made frequent visits out there. Did you look at
~heir bcard of how they accounted for detainees?

A. And went thrcugh the processing iine.

Q. And went through the processing line?

A Absolutely.

Q. Did you not ever see the board lis:;ng of OGA's jﬁst by
numbers?

A. No, sir. Never.
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17

18

19

20

21

O. You weren't aware that the MPs were keeping that
account for 1A and 1B--they were accounting for how many OGA
ghost detainees there were in place at any one point in time?

A. 1 was not aware o° that, and it never showed up on the

detainee Ifeport.

DO: No. It wouldn't, because--they were ghosts.

WIT: But they never tolé me thgt they were holding
unknowns 21t there. |

Q. Do you know anything about the death of the OGA ghost
detainee at hbu Ghrzikbk?

A. The only thing I know 1s what I heard afterwards.

. Waern that occurred and the death occurred, did anyone
from your MP commend call vou and tell you about that?

2. L'm =rying not confuse what I “now :hat—
now s alleging,‘but——-— '

Q. I'm talking about wha: happened while you were there,
before all of this has now come out.

h. They brought a detainee to the gate one night, and the
MPas refused them entrance. They called over tc the TOC and
sSpoke to —whs got— and the
detzinee that they were refusing entrance to was already

decezsed. But they refused to take him, and they left with him.

2ur the one that was inside? No.
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DO: 1 think we're getting close to the end of--

Q. When did you first become aware of the abuses at Abu
éhraib? |

A. ©On the 13%F of January.

Q. And how di& that occur?

A. I was up at tnhe MEK compound coming baék from a meeting
late at night. It was after twenty-three nundred. I opened my
email, ang¢ my SIDPER. There waE an émail frcm—
so that was an unusual emzil. sorI opened it up. It said,

WMz 'am, I JjusSt want you to Xnow I'ﬁ going in ctc brief General
Sarchez or the progress cf the investigation out at Abu Ghraib.

~hiz is the allecation cf dets.nee abuse and the photographs.®--

o7: Just to clarify, sir, she did already know about the

ICRC repcr:.

DC: However, she did nc: view that as abuse.
DO: VYes.
DC: The reasons have already been explained.

TO: 1 understand.

-

A, ----Ané T sent him cne line back. I said, "I don't

know what to say."
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11

And the next day I went down to Abu Ghraib. We were an
hour and about forty minutes away. We went down to Abu Ghraib,
went out to the prisom, and of course, all of the primary
players were all out of their positions, so I talked to the
"second string" that was in there, a:d--"What'srgcing orn. out
here?"

And thke NCO said to me, “We}l, ma‘am, what I'm doirng
righ:.ﬁow is rewriting all of the S0Ps, because they took all of
ours, 5O we doﬁ‘t rhave any references or anything, and 1 don't
even nsve a sign-out sheet, 50 1'm not letting any prisoners go
ouc."

A=d I said, "W:y were they suspended from their jobs?*

And he said, "Well, somebedy said that there was some

prisoner abuse."®

T saad, "1I'm net, you know, I didn't read your rights
or anythina. I'm just try:ng te figure out where to start in
all of this."

and he said, "Ma'am, I dor't know any more than what
I'm tellang you. They told us that.we were coming over here to
wqu. They asked us nct :q-ﬁlscuss it with anybody. Do not
speculate. And to go back in to detenticn Operarions, and

that's what we're doing."
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So I said, "Let me have a look at the books. What
procedures are you following now? 1£ somebody wants tc come and
get a prisoner, what do you do? Ané if the MI want to take
somebody dﬁt for incerrogation," those kind of things.

And went over to the operations center, to the TOC, and
pecple were not--I mean it was--I cthink there was a 1ot ol
rumors flying around. Some were saying that they heard there
was going to be a health and welfare, and, I mean; ybu could

.
hear all cf that rumbling.

I lefr, tried to put some of this together, asked in
the cps center, ycu know, "3ive me when the units arrived ou:t at
Abu Ghrair, who was out theres, who had been working in the
Gifferent cell biozcks," and they were asking what was going on,
énd some pecple were suspended out there. Did I know anything?
And I said, "I xnow some thinas, but I don't want to talk about.
it yet, because a few derails 1s dangercus, and just get me some
infcrm_aficr.." They dad, and then ~am& out to
the TOC--my T0C, on the 23™ of January, and showed me the

pictures. And, whatever I coulcd have imagined on the 13 when I

read that email, I never imagired what I saw in those

vhotographs. Not even a wcrst-case scenario. And 1 looked at

akoutr tnree of them, and I coulén't lock at them anymere. And
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he insisted that I had to lock at them, because I had to get the
full picture. But it really made me sick.
1 went over to sse General Sanchez and I teld him that

I had seen the pictures and I would make a stztement. I had a

lot cf credibility in trhe Middle East, and 1--from working wi:c

the Iragis ~as closely as we were, I ¢hought that it was
important. And I would make the statement in Arab;c, in
English, znd he said, "Ne. Absolutely not. And if you have any
ingquiries, you direct them r_a_ And he never
spoke tc me akcut--cther thar that. He tock the letter that he
haé¢ writcen and pur his hand cn 1t like this [making a gesture
with her right hand] and turned it arcund and pusned it that way
[gesturing away from hersslI].

0. Why do yeu th'nk the irdividuals that were involved
took the phctos?

7. Wnen I first saw the phctographs, I couldn't lmagine.
why. I mean, when I £irst saw them and I saw that they were
MPs--except that I said--I nhad a gues:tion about -and one
cf the other male scldiers. But I was particularly offended by
the expressions on their faces,_’ith
their thumbs up. 1 was jus:t ctfended by zhar. I said, "What - -
what makes scmebody do th;:?“ You commit a crame and then make

sure you capture it in a phctograph te make sure that people
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xnow you were involved in it! But I think, now, that these
were--for lack of a better expression right now, souvenir
phctos. And I--T mean that--they understocod that phctographing
prisoners was noﬁ acceptable, and 1 know they understood that,

pecause whenever we had congressional delegations or Visitors

_out there, they were very guick toc say, no photographs.

Q. weren':- there signs?

h. Posted éverywhere. And the Geneva/Hague was pested
everywhere, and given to :hé pfisonérs in their language. So
they knew. Bu: if there was somedbcdy directing--setting up
photcgraphs for cfficial purposes, the official purpose being
use during interrocgation, it would be very ~empting--obviously
they gzve 1n to the Temptalion, To sliplcne of those digital
cameras ocut of a pocke: and star:t taking pictures. And when--
when oﬁe of them cct away with-two or three of them without
ceing 5:opped_by the official phctographer or that team, tnen
twenty or thirty seemed like a great idea.

C. Do you have any infcrmatiorn abouﬁ this official team
-hat you're referring to? That you know that there was any such
officaial team?

A. No, sir.

Q. That's speculaticn on ycur part?

A. Pure speculation.
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DC: Hearsay.

20: .th's the hearsaf Trom?

DC:. We've heard from some of the people that have been
accused.

CO: Who have you heard from?

DC: Their attorneys.

DO: Their attorneys told you that there were official
photographs?

WIT: That the photograpns were intended to be used for
interrogation. New a:rivais.

DC: I don't know if “officizl" is cthe right word, but we
had peen told thaz---- |

D0: That they were zax:ing, as opposed to anocher team of
MI personnel or other personnel?

DC: Let me clarify. The clarificaticn is that we have
been told that-there were photographs being taken for
interrogation purposes. I can't tell you that any of these
soldiers were directed to take photograpns for interrogation
purpecses. That 1 do not know. Npr do I knoﬁ what the ctruth of
the statemen:t that we just made. Only that we had been told
that there was--there was an official purpose kehind taking

photograpns for interrogatior..
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. Do: And that information comes from the attorneys
representing those that are already charged?

pC: Charged. I can also zell you that I have been rold by
the Staff Judge Advocate a2t Fort Bragg, that none of the people
in =he photographs, at least the ones that were made public,
were bpeing interrogated. So, therefor, there would be no reason
tc have a photoéxaph for i::errogatiqn purposes.

WIT: These were all cld ar:ivals. The intent----

JC: Again, I don't krnow the truth of the statement, I'm
only telling ycu whaz the S:gff Judge Advocate at Fort Bragg
tola me.

" DO: Where dicd he get h:s :information from?

DT: He —ells me--he said he got his information from their

[}

' investigation out there. And I don't know the truth bf it, but
this was all in refereﬁce General Karpinski testifying at an
A-ricle 32 1nvestigatlon.

DO: Do ydou remember the name cI chat $JA at Fort Bragg?

DC: Sir, 1 have notes.

po: I'd like the name of the----

DC: I do know the name ci the attorneys--of the

prosecutors.

rt

‘DO: Okay. I've got i
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e em e i e Sewmmane - -

Q. 1In your opinion, based or everything that you knew from
the beginning of when you were there to the things that you have
learned since, whar is ycur current opinion regardéing what
happened at Abu Ghraib? What broke down? Who were the
responsible parties at Abu Ghraib?

DC: That led to the phétographs—--—

0. That led to the abuses in the photegraphs?

h. S5ir, ; think that there waé a tremendous--I know, not I
think--this is fact. I know there was tremendous pressure being
placed on the interrogazicn teams and on'Coloﬁel Pappas,
especially; To ger more sosoner, te IZind %adaam. to--1 mean,
amongst all of those pressures, theres was never any pressure
exerted, to my knowledoe, e release prisoners. But, to get
_mofé sconer, and the real fccus was finding Sadaam. And there
was a lot of--a lot cf conversaticn and a lot of Iragi press
with nopefulness of Ifinding Sadaam, and then people would be
convinced that they could come back to work, get underway witn
running their own country, and that k:né af thing. So that was
the objectave, and it wasn't e:c:gh.- It wasn't fast enocugh. A:
one time I asked Colonel Pappas--now this was before he took
over, but .I asked him, "How many interrogation rteams de you

have?"
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And he said, "I have sixteen interrogation teams, and
three of them aré up at the MEK, two are at Anaconda." 8o, I
mean, Qith thousands of prisoners'and General Fast saying, you
know, put them'back in the box, you know, it delays the new
ones, it jumps the iine—-he said, "We don't have enough.”

I said, "Well, it's no: like the school is so easy to
get threough. You know, yocu don't run them through in two weeké
and bring them over nere."

And he said, "Trere aren't enough in the Army. So we
have to werk on releases and housing." And he said, "Now
They're starting to put pressure cn me about the MEK, and I'm
not even up there like T am at Abu Ghraib." He was under
tremendous pregsure Lo ge:t more anc get better and ge: faster,

Q. Did-he tell you frem whor that pressure was coming?

A. He said that General Fast was pressuring him.

0. Anybody else?

A. He didn't say specifically, but he did get keat up
routinely by General Sarnchez.

Q. How do you krow thar?

A. "I saw him come out of there several tirmes, and we had
this commurication between us. He would talk about time wlth

Sanchez peing like a root canal. One time I saw him, he came

holding the side of his head. I said, "Bad?"
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And he said, "-'d rather have a root canal." And then
he came-out one time and he was holding both sides cf his head.
Q. étaying with the pressure, did you ever speak with
General Fas: aboﬁ: a pressure being exerted on Colonel Pappas

and Abu Ghkraib personnel?

4. I did reot talk to her .about Colonel Pappas,
specifically, because I didn't want to create a diffiecult
situaticn between the two of them, but I}talked about the
pressure out at Abu Ghraib, and the facility was never designed
to be a large detention fac:lity, ever. And, you know, the way
-ha- the cond:tions were goinz, and growing population and the
ineffective release boards, - sa:d al: of them are contributing
to--you KNow, we'ré S0 close ~o the line of being in violation
of humzne treacment of detainees out there, that, you know, they
could have mud--and hot onlv thaz, but the rain washed away the
top leve. of the soil, ard 1t exposed the more rocks, the more
pieces of glass--it was oh & landiill. 5o we had concerns about
the safety of the MPs, about is -t practical--what T said to her
was, "Is it practical o use ten i:cerrogatioﬁ —eams for
trousands of prisoners?”

0. Did you ever have a conversation witn General Sanchez
abcuf_:he interrogation pressures at Abu Chraib?

AL No, sir.
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Q. That was part of your answer relative to what was the
canse ﬁf_the abuses that occurred at Abu Ghraib. So pressuire
was one. Are there cther reasons?

A. They were short pecple. They were short personnel like
we were. We were--it was an enduring camp. It was in the
middle of a hostile fire zone, sO the shortage cf people becomes
very pronounced  wher you nave contractors and contract work
golLnS Cn ouT there, every one of those peocle has to be cleared
befcre they can come on to the :nstallation, every vehicle has
to be examined. They got dogs to use--sniffer dogs for

‘s what they were ouvt there Ior.

rt

vehicles. 1 kelieved that tha

That's where I saw them. - never saw them around prisoners cor

-any:hing. S50 they were short people to do what they needed to

dc. There was this loom:ny mission up &= the MEK that was nct
going Tc be geing away. Nebody seemed to be concerned about tha
real "intelligence value of wha: they were giving u

Let me just give you & for example on that very

_aguickly, --on Fridays, seven, e.even, fourteen puses of Iranians

would come across the border to visit some of their relatives at
the MZIK compound. Nobody stopped them cn the border. Very
often they didn't get into the MEK compouﬁd, but it was a
crivilege, because they weren':t priscners. They were just

barely detainees, if you want to call them that, but they were
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entitled to have visitation. 3ut they had to be cleared,
sometimes they weren't cleafed, so they had to wait outside the
gate, but the facﬁ that the Iranian border was so wide open, it
seems like it would have been a very big concern, but they king
of dismissed it. “They" being General Fast and the task force
ghat was assembled, led by Geﬁeral Sergeant, for the MEK
mission. And--perscnnel resources, couldn't ge:t prisoner
uniforms still, under pressure from General Miller to get that
new compound stood ur, the cne that is now called Redemption, I
t=ink, out there at Abu Ghréib.

Q. General Miller? Okay. You've lost me, now, because
General Miller left the country in September, and hé goes back
¢ Guantanams RBay.

A. Right.

C. Sc when did he star: exerting pressure?

A. Well, he was follewing up cn the development cr the
erhancement of the inzerrogation efliorts.

C. Even from Guantanamd Bay?

A. Even Irom Guantanamo Bay. Now, he never called me, bu:
that's what they were saying,rwhe:her iz was in the release
review board or jusﬁ in conversation with rappas or‘or
any cf them. They said that, ycu know, he is following up and

he is pursuing their progress. That's why--fe had discovered
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very early on that getting connexes shipped down Zrom Turkey and
‘Jordan was not going to work, and he was talking about
airlifting them in. And, I mean, 1 did--I just felt sorry for
Colonel Paﬁpas, because, you know, it was--it was a losing
situation. |

0. How about individual responsibilities as far as
individuals are concerned, who was responsikle for what happened

down at Abu Ghraib?
A. Well, certainly, ~he MPs belonged to me, sir. And, for
whatever reason, they didn't come and tell me. I didn't know.

0. Who else?

" A. The battalicn commanders. —
CpEerations cen‘ter,_ ~he company commander of the

372",  They lived--tae soldiers lived in the same area. 1 mean,
the ‘company was in one particular area out there. They had
severa. d-fferent groups. If scldiers who slept next to these
guys aﬁd ate with these guysl_ and showered with these guys didn't
know anything about it, then you start to move up the chain-of-

command and understand how it is possible. Wnen--if _

—knew, as you indica=ed earlier, that he knew about
the ICRC repor:t cr whatever, cru did, they knew that

they .co::1d tell me. And they knew that I would have been
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screaming' louder than anybody else. I don't think that that's
whey they didn't trell me. I don't know why they didn't zell me.

DC: 3Sir, let me just add to that, we worked under the
assumption, until the news papers reported_
statement about what his knowledge, we worked on_the assumption
zhat no cffi:efs were aware df this. And that was the
assumprion that we had worked under. _Obviously, that's a false
assumprion.

DO rThat's why asked, based on everything you know.

DZ: We don't havé ar explanation for whk we weren't told.

0. How abcut outside of the MZ community? Who deo you
nelieve were responsible parties? Was MI or both of you?

2. General Fas: cerca.n.y knew about all of this.

Q. Now. what do you mean by that?

A. She was with General Miller when General Miller was----

C. Bu:.do you specificzlly mean that you think she knew
the abuses were occurring?

4. No. I can't speculate abcout ﬁhat, and I wouldn't. But
what I mean is she was likely awarelcf one cf the technigues to
break rew a;rivals sconer was showing them a photograph of
1ikely scenarios that could be-zome your fate unless you

coope rate.
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2. So you have no direct knowledge?

A, Ne, I do not. But I do know that General Fast was out
there, that she was visiting the ICE facility often. I know
that General Sanchez was out there and visited Abu Ghraib very
often. Especially----

Q. Do you kriow how many times?

A. In one morth--or after they took control of the
compound, in one week he was there three times--or in the course
of ten days he was there thrze times. Tha:'§ often for one MI
brigade ou:z at Abu Ghraib when vou're the commander of the whele
theater.

Q. So that three times within ten days, what month was
~ha:?

A. Novémber. I know that--at least in my mind, everything
that was taking place cut at Abu Ghraib, at least the progress,
seemed to pe falling in line with the plan that General Miller
made reference to. Thz: was my percep:ion; I do know that the-

DC: and oy that, she means the "GITMOtizing" of Abu
Grhraib, whatever tha:t means.

A.  ----I1 don't think that the--esven though all soldiers
know acour Geneva/Hague znd fair treatment and humane treatment

and everything, the combination of the environment, the mortar

214

AG0O000212

DOD 000300



| 2%

16

17

18

19

fire, the ccnstant threat, the same unit that lost twe MI
soldiers to mortar rounds, maybe they were--had an even stronger

motivation to get actionable intellicence to find out wio these-

-where Sadaam was--"How do we end this nightmare?"

Q. You have mentioned in statements to the press, Doctor
Campone a5 being someone that I believe you said had some
responsikiiity. Can you explain to me how you believe he has
responsibility and if you have any specific knowledge about his
involvement? |

A. I didn't sven know who Cambone was. Cclonel Pappas and
General Fast menticned one time that it was a message tnat came
frcm Cambone. That was the cniy cime I ever heard his name
menticned. They were talx:ng zbou:r something to do with
;n:erroga:ion. I don': knﬁw what [hne conrection was. All 1
know--and then when I saw nim testifying, I said, that's the guy
that they mentiocned that time. I ceuldn't find any documents or
any nctes to myself that made mention of that. Because, I Knew
he wasn't in Irag, so he really didnﬂt make a difference toc me.

RC: Ma'am, hoﬁ cfrten did you meet with General Fast?
Because ;hfoughcut the whole thing, you were talking about
several time you talked zc her about this, about that, about

whatever.
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WIT: I never met with her. But I saw her at the review
and release boards.

RC: And that's the only time you would actually speak tc
her was during the release boards?

WIT: Well, I mean, there would be occasions, like she cane
out to Abu Ghraib to éc the briefing or te bring— put
there. And that was in Novembter, and we believe that it was

before the handgun incident. But she, during the briefing,

~said, "Well, locking at the numbers up here,"

that_was prielfing, "looking at the numbers up
here, it looxs like you're a.ready overcrowded. " And-

—E’ave the affrrmaticn cn chaz, and he szid, "So what

are you doing--* he turned tc Gereral Fést, and he said, "What
are you do:ing abour it?" .

And she said, "Well, we have another camp, and it's
just abou: to be open in another day or twc, ancd that's going éo
be for fif:een hundred." And I was shocked by that. I figured,
well, okay. You know, this 1s another thing‘that I didn't know.

and I asked Colonel Pappas afrer the briefing was aver,
cefore he could escape, "I said, where is that other facility?
I want to go take a look at it, pecause I.don't need to go with

ycu walking the grounds.*
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He said, "Ma‘'am, we haven't even sited it yet. We
haven't even broken the ground.®”

’i said, "So would you be opening that in two or three
days?"

He said, "No, ma'am. She just made a mistake."

But 1t was an in-prcmpt—two;—l saw her cften over a&
the CJTF7. She might ask me a guestion. In that particular
case, Colonel Papras was wélking out of her cffice, and she maaes
that comment to him about sbme:hing do with Cambone and then the
res: cf us went ir. and sa:z dows for the release board.

DC: Siy, we have been civen information that the Iragq:
survey group, whose origiral missicn was WV [phonezic], was
heavily involved irn interrcgat:ion techniques and gecting
iﬁfcrma:;cn on the whefeab:u:s of Sadaam Hussein and/or anybudyA
who was involved in the killing of Americans, and that they
claimed that they repcrted directly to Doctor Cambone. AJgain,
tne truth of Lhese statements, we dcn't Know.

DO: Okay. Who gave ya:-:ha: information?

DC: I don't know 1f I can tell you, sir, put I will ask
the pecple if I can tell you. It's informatien gained throuok
attorney/client privilege.

‘DO: They're your clients?

LC: Scme of the pecple----
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DO: How many clients do you have?

DC: I actually nave more clients than anybedy in the whole
fegicn. I think I'm up to about forty. But, in part ol tha:t,
my team has over two hundred clients, so I'm aware of what goes
on with all of the ofher a.legations with all of the otner
cliernts that my team represents. 1 can just say that this is
what we've been told. Acain, 1 have no idea if any of it is
Lrue or not pecause--I don't know. Aéd I'm supposed to meet
with the perscn nex: week who is éupposed to £ill me in orn that
information. ‘

DO: Okay. Well, we're dbviously interested in anything
relating to Abu Ghraib's mil:itary :intelligence operations ana
any connections tha:t yeur soorces may have that would relate to

allegaticns that have been made.

LC: Like I said, I'don't know if any of it is true or not.

The other thing that I would--and this is just conversations
that me and General Karplnsk;ihave hzd, that we believe that the
morale and conditicons at Abu Ghraib sort of led inte what I
weuld call a fraternity type of aimosphere, or I'll call it
hazing of the detainees. Some of these pictures really do look
like college fraternity hazaings, as opposed to--the images you
might see cn TV, as opposed :é whart professional soldiers should

be deing.
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‘DO: Yeah. Those issues that you raise relative to nazainz
and the camaraderie that might have been developed----
DC: Well, it appears to be that way. I mean, again, we're

not there. I'm looking at these photographs and it looks like

they're having fun.
g,

DO: Ther='s been some zalk and allegations regarding
ligquor being present at Abu Ghraib.
Q. Do you have any direct knowledge of any liquor being--?

A. I do--the only direct knowledge I have is not really

direct. It's from a guy by the name of—who was the

chief contractor for U.S. centracrors out there for services for
rhe detention operations: Zood services, running Qater, chat
kind cZ thing. And he had a scldier ask him one time to bring
;5mé nee¥ cut, and he_sald,é“Nc. Absoluzely not." Ancé then he

reported it to me. He wouldn't tell me wko the soldier was, but

I made sure tha:_was aware of that, and he

said thz: they did--first sergeant and sergeant major did healch
and welfare inspections or when they wélked through tne bille;s,
they weren't afraid to open boxes, fbotlockers, or anything that
didn't nave a lock on it. They just dign't see any evidence of

it.
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C. Did you have any knowledge that drinking was =z
significant problem out at Abu thaib by either MI soldiers cr
MP personnel? |

A. No. There was a unit that showed up out there tha: was
a RAOC unit. I believe they were a National Guard unit. They
came scmetime in November and thcught that they were going to be
working for the 800 MP Brigade, and then ended up working for--
butr that incident didn't take place at Abu Ghraib.

€. It was a drinking incident?

A. It was. Iz was in irac,. But it was ;t their previcus
locatior, whatever it was. You know, and when there isn't any
alcchol eround anywhere in Irag--I mean, you couldrcer:ainly get
it from the Hadjis [phonezicz] or whatever, but when nobody is
drinking and'you're not accustom to smelling alcchol, not chat
you would anyway--J just seemed to be very sensitive to 1it. I
could detect ig. And I asked my brigade surgeon one tiﬁe did I
smell alcohol, and he d1d. H2 sa:d he had a cold and he had hag
some Nyquil shipped in from the states and that that's all it
wag. But I was never aware c¢i any drinking or consumption of
alcohol. We had a problem down at Buceca with it, but--.

DC: Six, I'd like to ada--I'm net sure how it plays into

anything that you're doinc, but in terms of at leas:t one of the

scldiers involved in these pictures, and that‘s_ as
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far -as General Karpinskil 1is concerneg

RC: That's what you mean: when you mentioned that you hzd

a ceoncern about_‘.\n The gphotos?
DC: And you're aware :ha“\as already received an

Article 15----

WIT:. And was reduced Irom Specialist to PFC.

DO: That might have beern Ln The reports, but I wasn't
specilically aware of 1z as we SIT here nNoOw.

WIT: We had a detainee--zorry. He was not a--He was
Tiran--hired under Titan. And he was at Bucca as an EPW ang
former member of the Iragi Republican Guard. And the regulation
is very clear about hirzng former EPWs. Especialliy around U.S.
pperations or fcod or like an administrative office or anything.
Anc he ended up being hired by T;ien, and he was out &t Abu
Ghraib, working as a translater. And I asked him where did he
come from, and he said that he knew all of the MPs down at

Bucca.
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1 said, "Were you from that area?" I was trying to

make the connectioen.

Then he told me, no, that he was a prisoner. 8o o
asked what is he doing u-p here. You know the reglulations-—-'rita::
hired him. So I asked_ [phcnetic],
to call Titar and find out wnat his file szid, because then we
could get rid of him for lying cn an application. They said
they had no file.cn him and that he was hired on somebody 's
recommerdacicsn down at Bucca. Anc we couldn't get rid of hkim.

I went to the MI people and asxed them to--actually, I went to
cne of the guys that was frcm OGR, and I asked them if they
wowld put nim on the pelygrapn, :f they would interview him, and
he saic they wouid. They never éi1d aet around toldcing it, but

T cculdn't get rid of =his gquy. I thought we had him gcne one

~ime, accerding to~[phone:ic]. and the next
time I was out at Abu Ghraib, there he is. Called him—

the Pirate," because he converted to Cnristianity wnen he was

down at 3ucca. Here's a former Iragi Repﬁbli,can Guard, former
EPW, and now you're going to convlncle me that you've converted
to Christianity and now ycu're interested in us? The MI people

kept using nim as an ipnterrogatcr.
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Q. As an interprecer?.

A. . Interpreter. Sorry. And then--I'm just trying to
cover sdmé of tﬁe other things that I thought maybe you might
have queétions about it.

0. Was that an interprecer in interrogations or an
interpreter in what we call cat 1, which weculd be a non-cleared
interpreter? 7

A. He was supposed to be.

C. & cat 17

A, & cat 1.

L non-cleared interprecer?

Lo

A. Richt. But they were using him because he spoke
English.

G. They were using him o interrogaticns anyway?

A [The deponent indicated an affirmative response.} And
the other thing tha: seemed o be a subject of interest last
week, and that's the only reason I'm going to mention it
briefly: I was escorting Genéral D=Long [phchetic] and his
group when they were going rhrough Irag. He was getting ready
ro ready; He was a four-star frem SENTCOM. I think he was the
deputy--he was a Marine fcur-star. And he went over LO--we Wenl
towards the task force. So we stopped there. They had an

interrogation underway. ke wanted to go back and see it. He
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asked me if I wanted to go back, and I said, no, I would stay in
the foyer-type of area of this one building. There were these
three guyé tha: were there that were in--one of them had DCU
pants on, LWO had blue jeans on, and t-shires. And they said,
"Wwow. A female general officer. You know, how is that?"

and I said, "It's a lep of fun. 1It's really
interesting. What are you guys doing here?"

And the guy that was S1Iting UpP on the counter--like a
counzer-level thing----

0. This was at Abu GShralb?

A. Tris was Task Force 121. You're just focusing on Abu
Snraib?

C. Yes. But I'll pear--I've made other reports about
ccner arsas, so what do you have to tall me about Task Force
1217 .

A. Well, this par:;c:lér individual, I said, "What are you
doing here? Are you an interpreter?"

and he said, "Well, I dc some interpretation, because 1
speak severa. differen- languages, bur I'm really
interrogations.”

And - said, "Are you from Iraq? Rre you a Kuwaiti?”
He was clearly from the Middle Easct.

Ané he said, "No. I'm neither. I'm an Isxaeli."
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T said, "1 visited your country & couple of years age.
I was amazed at how much we look alike. I mean there's a lot of
pecple ir the cities that are speaking English."
He said, "Yes. We're not terrible people." And that
seemed to be a subject of interest.
0. TLid he ever tell yoﬁ what ge was specifically doing in
irag and who he was working for?
A. He did not. And I didn't ask him.
0. [Lid he say, "I'm an Israeli citizen," or did he say,
“I'm a member of the Israel: Intelligence Agéncy?"

A. ©No, sir. He said--when I asked him if he was a Kuwaiti

or an Iragi., he said, "Ne:xther. I'm an Israeli.“'

¢. 5o you took that tc be c.tizenship?

a. - d4id. He lookes lLike and Israeli back when he said
that.

C. And.tha: was a- Task Fcrce 121. And what time period
was thart?

4. When General Delenz [phcnetic) came to visit on his----

Q. Carn yecu tell me what mcnth?

L. August, September.

Q. -August, ‘September rimeframe?

K. Probably late August. I have his visit written in my

books.
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0. If we could just go back for a second tc the other
incident you told me abour, which was that cat 1 interpreter
that you believed was being used in interrogations. Did you
actually see him in the incerrogation booth?

A. I did not. ‘T did not.

Q. How do you know tha:u hé was being used in
interrogaticns?

A. I saw him over at the ICE facilicy with some of the
peorle that worked for—and I said e her--when I
saw nim there, I said, "You <now, That guy usadlto be an EPBFW."

Ard she turned arcund and she lcoked up, and she said,
"He's nct--he deoesn't have access to anything.'

I said, "He's suprosed to be controlled and just doing
translation."

She said, "I don't know how they're using him."

But, to be in the ICE faciliry alone, ycu needed
clearances, and chere he was.
[The deccs:iticn recessed at 1951, 18 July 2004.}
[The depositiorn was called te crder 1557, 18 July 2004.]

Questions by the deposition cfficer (continued):

D2: I have a couple cof follow-up guestions, and then we'll

end this by asking whatever it is that you'd like to add.
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Q. Were you .personally aware of what interrogators were
allowed to do and what they were not allowed to do as part of
their mission? |

A. I was nét. I did see an interrcgation one time when
the interrcgation facility_first opened, and they said
rhat they were about tc gel an interrogation underway. I went
into the hallway and watched i: Irom the one-way mirrer. It
lcoked perfectly normal.

Q. But. no one ever talked to you or gave you any
instructiens reiative to these are the lanes cf road, this is
s+e extent ¢f what an interrcgatdr Can Or Cannot do?

A. HRbsolutely not.

2. VEow abbut your MPz? Were they aware of what MI could
and could not do?

A. There was some rules for interrogation that were posted
in the ;ellblock, in —heir off:ce--their admin place where they
signed priscners in and cut ang check on--keep the records and
everything. 1t was_like =~ admi~ room, and there were the rules
for interrcgation posted there.

0. 'But those were fcr MI perscnnel?

A. They were. PEut no rules for the MPs.

 0. No rules. ~hey didn': tell the MPs what to do?

A,  No.
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Q. Do you think it chould have occurred? That, in fact,
MI should have known what MPs could do and MPs should know what

MI could de?

A. Absolutely. I zhink one of the big lessons from this

_should be how do we make that lash up better. The MI people

mave to understand the different mindset of an MP—-particulé:ly
inTerrogation cperations. That they--they have rulgs. And if
interrogation gives them permission to operate cutside those
rules, that's their lane, but the MPs are no longer going to be
involved unless they are trained with the interrogations teams
az the MI échacl.

0. Are you Zamiliar with sleep management methods that
were occudrring in Abu Ghraib?

A. 1 did not know that thney were--I know that one of the
interrogatisn technigues that they were using was gleep
depr;vatlon,_b:t 2 dién't know tha:t they were using.them in any
of the cellblocks. They had a regular regimen for when lights
went out, and sleep, and--there was always chatter afterwards,
but trat was in the general population compounds.

[END OF PAGE]
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Q. Did any of your MPs ever come to you and tell you about
what methods MI were using--were instructing them, the MPs, to

use as tc how to keep detainees awake?

A. No, sir. 1 am aware that one night they finished the

. interrcgation at interrogztion facility—and the

interrogation people did not want to escort the detainee back to
Vigilant, so they called the MPs to escort the prisoner bazk to
Vigilant. It was late at night, and one of the MPs on duty that
-night was a female, and she didn't feel comfortable with that
responsibilizy. And that was not a responsibility--the
interrcgators were supposed to pick them up at one point and
return them o that pointz. So this was an exception. Bur,-
‘phonetic], who was the XD our there, went to Colonel
Pappzs and zold him, "We're not doing that anymore," because
it's almost like mixing apple; znd oranges at that point.

C. Do you know who"was?

A.

Q.

A. No, sir.

0. You're no: aware that ne was the capzain that was 1in

charge of the milizary police personnel within the 1A and 18

section? Ir. other words,—and the sergeant

2
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that was in the daytime-phcneti:]? They were part of

his responsibilicy?

WIT: Was ke an M3?

VDC: Yes.

WIT: In one of my battalions?

DO: Yes.

A. I might recogn:ize nim bv sight.

DO: He was in the 3727° MP Comﬁ:any, as I recall.

WIT: Loing--he had the platoon down--that was left behind
with “he mul-inaticnals. -:e came up late.

D2: T don't know wnen ne came out. I just know that hne
was there--as an example, - know ne was there during the Iragi
shootina :rncident. When, exactly, he arrived on site, I do not.
Know.

WIT: I migh:t know him by sigh:. but I knew—‘
as the ccmpany commander fer the 372,

C. Right. Anduccmpany had responsibilicy, .
as I understcod 1t, for the nard siter

A. Right.

c. nwas-a member of tThat company, also.

I'm net sure when he arrived at Abu Ghraib, but he was alsc a
merber of that and had responsibility for the 1A and 1B area.

A. 1 was notr aware of that, and I never saw him----
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C. You never saw him when you went down to all of those

A. No, sir.

Q. You mever had any discussions abour what was going on--

A. The name 1sn't even-familiar to me. What General
Sanchez, in his letter, what he ordered me to do was to evaluate
the :héin-cf-command, ang----

Do VHe was missing within all of that chain that was----

WIiT: Nobody ever men-:cned his name, either. 1 even asked
every one of them, "Is there anybody else that i should talk
ro?" Nobody sver menticnes nis name. Burt, visualiy, I mighp
recognize hifm,

no: - doa't have any further guestioms. I believe that
you ﬁave scme additional ccmments that you--I'm sorry. Did yoh-

-did eicher cf you----

RC: No, sir.

WIT: - just wanted t©o> make twc, I ~hink they'll be brief,

comments. One was, you, know, because I think there's millions

of lessons to be learned in all of this, but_

was a smar- guy, but he was nct a leader. He was selected for

command of that battalion py my predecessor. Whatever the
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reason was, the battalion commander was not deplovable, and

General Hill asked—if he wanted te be a

battalicn commander so he filled the position. He was not an
MP. He wés an engineer, zrd he commanded an engineer fire truck
company as a captaiﬁ for, i I recall correctly, seventeen
months, and that was his only command experienﬁe. He had worked
with :ivii affairs, and decicded in the course of assignment
possitilities that taking the ccurse -o gualify as an MP, the
correspondence course would pe a good idea. So, I don't Xnow
wha+- his lash up was with General Hili or how they knew each
oéhar, but that's how he was selected for that pesition, anc I
do-'t thirnk he had the tackzrcund or the experience, and
cer-ainly nct any knowlecdge to De an effec-ive battalion
commander. I didn't know thaz, because General Hill spoke very
h;éhly of him. Anc when ne briefed me--like I said, he.was not
a very effective briefer; aur tha: was very early on-right‘after
] took--0r was just about to taks command.

‘and the other thing -hat I wanted to mention was that I

think that there was some--I don't even want to go so far as to

'say that it looked like it was intenticnal, but I asked Colonel

Pappas cne time, and this was very early cn when wg were gett.ing
mere numbers cf--it was principally scldiers wno were doing--

military intelligence soldiers tha: were doing the
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interrogation. We didn't have--and if they had civilians it was
;ranslator——interpreters. And I asged rolonel Pappas how did
this work ar other loca-ions, you know. Could they get people
releaced, ér--and he said, "I've never worked interrogation
kefore. "

And 1 said, "Never?"

He said, "No, ma'am. - was doing strategic

intelligence worx, and I was a tactical intel commander. ZI've

never worked interrcgations befcre. I'm relying on—

and their experience and the interrggaters, you Kknow, because

~hey're really gcod and they're very well trained.”

and T wculd hcpe tha:t he wasn't put there because of

o

tha=. I wculd hope tha: there wasn't any plans to exploit

"preofessional weaknesses, Including my own or pattalicn

commanders. T would hope, and there doesn't appear to be any
informa-ion, so far, tha---MPs were not specifically selected
becauge in their security clearance file it saic that they might
have a propensity tc something. 1 do believe tha: people,
interrcgators, were so convincing that they did expleoit an
cpportunity Lo get the military peclice personnel to agree to do
this. 3imply by saying, "The more informaticn we get, the mcre

prisoners get out of here, and the sconer you c<an go home. And
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tnis is your ticket out of nere.“ It was a Ccarrot used in a lot
of different si:gations.
Down &% CPA,“told me that if I gave nim

a company to work down at CPA, tha= was my ticket out of there,
pbu- otherwlise we were going to be there for years. I gaid, "I'm
not éoing to give you a comﬁany. sir. I don't have a company to
give you. You can hire pecple to do the work in the ministry cf
suszice. I'm not going to use MPs to do that." .Wéll, ne lef:-;
we stayed. I think there was Eroken parts.

oC: Well, you've caught my interest with a number of those
comments. The first being the assignment of military police

ersonnel. You were suggZesting some pre-arranged'plan or. the

'd

n

election of those mil:tary police personnel for this
asgilgnment.

o. I heard from wha:t you stated a "propensity® for the
OnRES selectéd to be controlled or manipulated at some poinz. Is
rhat wnhat you're sugges:iing?
2. That's what I'm suggesting.-

Q. And what leads you to believe -hat there was that type

~of process actually used? Wwho do you believe did that?

A.  wWell, there's other possikilities, but they all focus
or. the same conclusion. How do you end up with seven soldier

assigned to a company that were successful and in compliance, to
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the best of cur knowledge, for mcnths when they were deployed 1n

2d Diwanisah--and then they come up to Abuv Ghraib, they take
sver a mission, follewing a visit by Major General Miller whc

cbviously has a plan of some sor:t to enhance actionabkle

~intelligence at Abu Ghraib in his "GITMOizing® Abu Ghraib

efforts, and you take those techniques znd those ideas and those

plans, and you put these in the hands of relatively--
comparatively, not relatively. but comparatively inexperienced

interrogazion teams, under Zar less supervision than what

seneral Miller would nave Goantanamo Bay, and it's like a powder

keg. And you apply pressure tc the person responsible for
applying trhese techniques. In this case, Colonel Pappas,

perhaps. And you keep him under pressure, and he is trying to

ger more, faster, socner, Delter, and--a clear and critical step

in th:s 1s finding MPs who will be cooperative. So if you're.

not telling them, “This is your cnly ticket out of here,” or
ycu're nct telling them, "You talk about this outside <f this
ce_lblcck, and you have compromised naticnal intelligence,” or
vou =ell them, that, "Lock, Secretary Rumsfeld signed this
le-cer," now thney don't know LI that's his signature or not,
but, "Secretary Rumsfeld sianed this letter. We have his
autherity,” or you tell them, "We know what your record is in

your civilian job, and we will take everything away from you."
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How did a guy 1ik ec over there? A truck driver.
3ecause they knew he hac an affair at some point with a married
womar.. I don't know. Who would have access —O theiz security

clearance data? That would be the MI pecple. Did they gc to

~nd

_the database and say, "These are the people we have in the 372%.

who are the ones we would lixe to assign co this kind of

operaticr.? Who are the ones we Zfan convince they need to keep

their mouths shut?* Everybody

knew tThat.

-

DC: <cShe go:t an Artiz.e 15 for it.

mean, these guys

are respcrnsible soldiers--cr they were. What made them go
wreong? I meszn, thaz's zhe r:llicn dollaxr question, cbviously.

oc: It's one cf —hem. Bu- you're thecrv--you're
sugcestinc a theory, here----

DZ: A hyoothesis.

DC: Your hypothesis suggests that when various MP
personnel, such as—sa'_d that they were the ones
~hat asszgned the military police perscrnnel. They were the onesr
chat chese who would mar that facality, and they did that based
on civilian experience, beca:se.'and—"nad
civiliar experience. So that's why they--I'm nct sure if it was

nimself or the sergeant under made the selecticn of
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those two individuals. That would seem to be contrary to your

hypothesis.

WIT: Unless somebody sald to-knowing that there
were two of that selecticn thaz had years of experience in a
civilian facility, said zhat is one cof the likeiy fills fecr--:Z
mean, when ycu hedge the bet.

o0: Gereral, I hear your nypothesis, but I have to tell

you, zfter tne very significant investigation involving & ler of

people and thousands cf dicuments, - see no indication of that
wind of a conspiracy ¢Ir hypcthesis.

Co:  S:r, cbviously, ycu have access to a lot more
informaticn than we do.

do.

i

LO:

¢. Okay. Are there any cther points ©Ir issues that ycu
would.like to make?

5. I ean't think of any right now.

DC: Tnere is cne conc.uding point. This s still an open
and ac-i1ve iavestigation. It is rnot :ICSedf I do not actually
even know whenr it will be closed. We articipate presenting a
report scmetime this coming ‘week tc Genera. Kern. That's very
tenuous, because Genera. Jores has to cohplete his furthér
irguiries into other individuals at higher levels, and, in fact,

it st:11 has to go through a legal review. As & result of that
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legal review, it's freguent that lawyers lock and say, "Well,
you've got to gc back and ask this person this guestion." I
have tb give you the same orcer I am giving everyone that I have
interviewed, and that's well over orne hundred and fifty people.
aAnd that order is: VYou are no: to discuss what I have asked
you, today, or any of the specifics of what I have ;sked yon
today with znyone outside cf this room, except for your
atcorney.

WIT: Yes, sir.

DD: You can tell pecple that I have interviewed you, bu:
t-az's wrere it has to step. Ang that's an order.

WIT: Yes, sir.

CD: 1Ie there anytning tha: you don't underszand abcut that

WIT: ¥No,  sir.

D5: Counselor, is there anythina yeou don't understand
abtoutr that orcer?

DC: No, sir.

DO: The same order applies to ycu, ccunselcr. Do you

uncerstané that order?
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_WIT: Sir, do you want me to get in touch with Major
‘up at the 800'™ MP Brigade for those--? You'll do that?
bo: No. We'll do that. If we need your further help and

assiscance--I appreciate your nelp. But we'll get a hold cf him

for that for those reccrdsii%nzdght. Unless there are any

furtsher gquesticns? .

LA: No, sirT.
[The deposition closed at 2014, 18 July 2004.]
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